
 امسال سال توسعه ناوگان هوایی است
 وزیــر راه و شهرســازی از کاهش تاخیر در ســفرهای هوایــی و کاهش 
مشــکلات فروش بلیت هوایی خبر داد و گفت: امسال سال توسعه ناوگان 

و صنعت هوایی است.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »مهــرداد بذرپاش« در جلســه 
هماهنگی ستاد ســفرهای نوروزی با تاکید بر اینکه این جلسات با هدف 
تسهیل سفرهای نوروزی انجام می شود از تلاش های معاون حمل و نقل 
وزارتخانه، پلیس راهور، راهداران و تمامی دست اندرکاران سفرهای ایام 

نوروز تقدیر کرد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
در تسهیل سفرهای نوروزی نقش آفرینی کردند یکی از کارکردهای این 
ستاد را تسهیل سفرهای نوروزی و بهره مندی از تجربیات به دست آمده و 

بازخوردگیری برای رفع مشکلات موجود عنوان کرد.
بذرپاش گفت: بیش از ۴۴۶ میلیون سفر جاده ای با افزایش یک درصدی 
نســبت به مدت مشــابه ســال قبل، بیش از ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار سفر 
دریایی با رشد ۱۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته و بیش از ۲ 

میلیون سفر هوایی ثبت شد.
وی افزود: در حوزه ریلی نیز نســبت به سال گذشــته رشد ۳۰ درصدی 

سفرهای نوروز را شاهد بودیم.
وی با اشــاره به اینکه طبق آمار کاهش تاخیر در سفرهای هوایی و کاهش 
مشکلات فروش بلیت هوایی ثبت شــد، تصریح کرد: امسال سال توسعه 
ناوگان و صنعت هوایی اســت و در تاخیرهای هوایی و مشــکلات فروش 

بلیت تلاش خواهیم کرد تا روند کاهشی را سرعت بدهیم.
وزیر راه و شهرســازی بر مستندســازی تجربیات به دست آمده در ستاد 
هماهنگی و تسهیل ســفرهای نوروزی تاکید کرد و گفت: این تجربیات 
باید منتقل شــود تا دســتگاه ها در برنامه ریزی نوروز سال های آتی از آن 

استفاده کنند.
بذرپاش از توافق وزارت راه و شهرسازی با پلیس راهور برای نصب دوربین، 
اصلاح ترافیکی و سایر موارد خبر داد و افزود: تجربیات تسهیل سفرهای 
نوروزی در چند دســته قابل دســته بندی است که شــامل بخش های 
هشــداری، ترویجی، اطلاع رســانی، خدماتی و زیرســاختی، فرهنگی 
و محتوایی اســت. همچنانکه امســال در فرودگاه ها و ایستگاه های قطار 
روزانه برنامه های متنوع فرهنگــی و ترویجی برگزار شــد، این اقدام در 

سال های بعد باید بیشتر شود.
وی با اشــاره به اینکه امسال در ســفرهای نوروزی در یکصد نقطه پویش 
همراهان ســفر ایمــن برگزار شــد، تصریح کــرد: تمامی دســتگاه ها، 
وزارتخانه ها و دســت اندرکاران باید در تسهیل سفر مردم به نحو شایسته 

نقش آفرینی کنند.
وزیر راه و شهرســازی بر داشتن پیوســت محتوایی برای تمامی خدمات 

سفرهای نوروزی تاکید کرد.
وی با اشــاره به اینکه در بخش ریلی هیچگونه حادثه ای رخ نداد، کاهش 
۲۲ درصــدی تصادفات جــاده ای را نقطــه عطفی برای تــداوم کاهش 

تصادفات در بخش جاده ای و رفع نقاط حادثه خیز عنوان کرد.
بذرپــاش رضایتمندی مردم را یکــی از رویکردهای اصلــی وزارت راه و 

شهرسازی عنوان کرد و بر استفاده از حمل ونقل ریلی تاکید کرد.
وی توضیح داد: سال گذشته ۳۵۰ نقطه حادثه خیز رفع خطر شد و برنامه 
ریزی شده تا پایان دولت ســیزدهم بیش از ۸۷۰ نقطه پرحادثه رفع خطر 

و اصلاح شود.
وزیر راه و شهرسازی تسهیل در سفرها و کاهش حوادث سفر را وابسته به 
کار فرهنگی، ترویجی و رسانه ای دانست و گفت: با بهره مندی از تجربیات 
به دست آمده تلاش خواهیم کرد تا نوروز ۱۴۰۳ را به نوروزی متفاوت در 

تسهیل سفرها تبدیل کنیم.

وزیر  آغازی بر همکاری سوآپ با روسیه

وژه صادرات گاز به عمان تشریح جزییات پر
خریدار  مدیرعامل شــرکت مهندســی 
و توســعه گاز ایران گفت: خط لوله میناب 
تا کوه مبــارک گاز از خط هفتم سراســری 
تامین و بــه ظرفیــت ۱۱۰ میلیــون متر 
مکعب است.این خط از عسلویه آغاز و تا مرز 
پاکستان ادامه دارد، مصرف گاز هرمزگان، 
کرمان و سیستان و بلوچســتان و صادرات 
گاز بــه پاکســتان روی این خــط تعریف 
شده اســت باتوجه به اینکه صادرات گاز به 
پاکستان عملیاتی نشــد، ظرفیت این خط 

خالی مانده است.
رضا نوشادی درباره پروژه احداث خط لوله 
میناب تا کوه مبارک اظهار داشت: این خط 
لوله قرار است برای انتقال گاز به کوه مبارک 
و یا جاســک برای تامین تاسیسات داخل 
کشور اجرا شود و از طرفی قرار است مانوری 
برای تقویت مذاکرات صادرات گاز به عمان 

باشد.

ریل گذاری برای صادرات گاز به عمان
وی با بیــان اینکه ما ســال ها قبل مســیر 
صــادرات گاز به کشــور عمــان را مطالعه 
کرده ایم و اکنون در حال شــروع مذاکرات 
هســتیم، افزود: پروژه در ۲ قطعه با حدود 
طول ۲۰۰ کیلومتر تعریف شــده که قطعه 
اول از مینــاب تا ســیریک به طــول ۱۲۰ 
کیلومتر بــوده و ۸۷ درصد پیشــرفت دارد 
و قطعه دوم از ســیریک تــا  کوه مبارک به 
طول ۸۰ کیلومتر و از اســفند شروع به کار 

کرده ایم.

تامین نیاز داخل؛ گام اول
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران تصریح کرد: از مزایــای این خط این 
است که در عرصه بین الملل به عنوان گزینه 
صادرات گاز به عمان تعریف می شود، حال 
آنکه بیشتر اســتفاده داخلی دارد. در قطعه 
اول قرار اســت به نیروگاه مستقر در منطقه 

و شــهرهای در مسیر  اســتان هرمزگان و 
در انتها در منطقه جاســک به پالایشگاه و 

مجتمع پتروشیمی گازرسانی شود. 

تکمیل پروژه سواپ
وی تاکید کرد: این پــروژه در واقع به نوعی 
اجرایی شــدن پروژه ســوآپ گاز از روسیه 
است و موضوع ناترازی گاز خللی در اجرای 
احتمالی صادرات به عمــان ایجاد نخواهد 
کرد، یعنی قرار اســت گاز وارد کشور شده 
و از ایــن منطقه صادر شــود و در واقع ما نه 
واردکننده و نه صادرکننده صرف هســتیم 
امــا از مزایای ســواپ و ترانزیت اســتفاده 
می کنیم، بعبارت دیگر موضوع یک موازنه 
و مبحث اقتصادی اســت و با این استراتژی 
در هزینه حمل و زمان صرفه جویی خواهیم 

کرد. 
نوشــادی یادآور شــد: ما برنامه هایی برای 

ســواپ گاز داریم که مطالعات آن را انجام 
می دهیم و یکی از آنها هم صــادرات گاز به 
عمان اســت اما اکنون پروژه اجرایی اینکه 
ما گاز را تا ســرحد مرز خواهیم برد. در واقع 
این خط  ایجاد ظرفیت برای مصرف داخل 

کشور است.

استفاده از ظرفیت بلااستفاده خط 
صادرات گاز به پاکستان

وی گفت: این گاز از خط هفتم سراســری 
تامین و به ظرفیت ۱۱۰ میلیون متر مکعب 
است که از عســلویه آغاز و تا مرز پاکستان 
ادامه دارد، مصــرف گاز هرمزگان، کرمان 
و سیستان و بلوچســتان و صادرات گاز به 
پاکســتان روی این خط تعریف شده است 
باتوجه به اینکه صادرات گاز به پاکســتان 
که عملیاتی نشــد، ظرفیت این خط خالی 

مانده است.

حل مشکل گاز خراسان جوبی
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران بیان داشت: امســال باتوجه به اتفاقی 
که در خراسان جنوبی رخ داد طرحی را برای 
تکمیل کمربند شــرقی یعنی اتصال خطوط 
خراســان جنوبی و سیســتان و بلوچستان 
تعریف کردیم که از دوراهی دشتک نزدیک 
زابل خط را به سربیشه و نهبندان در جنوب 
خراسان متصل می کنیم، همه اینها استفاده 

از ظرفیت خط لوله هفتم سراسری است.

دیر یا زود باید وارد تکنولوژی آب های 
عمیق شویم

وی خاطرنشان کرد: فعلا پروژه های سمت 
ایران اجرایی می شــود، ضمن اینکه دریای 
عمان جزء آب های عمیق است و دیر یا زود 
باید وارد تکنولوژی آب های عمیق شــویم، 
در عســلویه ما صاحب تکنولــوژی حفاری 

انتقال و توزیع در آب های عمق زیر ۱۰۰ متر 
هســتیم در دریای عمان عمق بیش از هزار 
متر است، باید برای برداشــت منابع خزر و 
هیدرات های گازی دریــای عمان بتدریج 
وارد آب های عمیق شده و خودمان را برای 

استفاده از ظرفیت انتقال گاز آماده کنیم. 

حاضرند ال ان جی گران بخرند اما از 
ایران گاز طبیعی ارزان را وارد نکنند

نوشــادی بــا اشــاره بــه کارشــکنی و 
مانع تراشــی های امریــکا بــرای اجــرای 
پروژه هــای گازی در منطقــه گفت: مثلا 
خط نورد اســتریم ۱ و ۲ بعد از اینکه امریکا 
نتوانســت مانع اجرا شــود آلمان و روسیه 
توافق کردند که احداث خط انجام شــود اما 
در آســتانه راه اندازی هر دو خط منفجر شد 
که متهم ردیف اول هم امریکا بوده اســت، 
بنابراین برخی کشورهای همسایه حاضرند 
ال ان جی گران بخرند اما از ایران گاز طبیعی 
ارزان را وارد نکننــد، امریکا هــر چه بتواند 
ممانعــت می کند و در این بین پاکســتان، 
ترکمنســتان، عمان و دیگر کشــورها نیز 
از فشــارهای نامتعارف و متعــارف امریکا 

بی نصیب نیستند. 

بروزرسانی تاسیسات صادرات گاز
 به ترکیه با تکنولوژی امریکایی

وی با اشــاره به تکنولوژی مــورد نیاز برای 
اجرای خط لوله در آب هــای عمیق عمان 
خاطرنشان کرد: قرار نیست تمام تکنولوژی 
از داخل کشور تامین شــود بهرحال ما یک 
درصــد از جمعیــت ۸ میلیــاردی جهان 
هســتیم که در برخی اقلام هم باید نیازمان 
را از خارج از کشور تامین و از دستاوردهای 
بشــری اســتفاده کنیم، کمااینکــه برای 
ایســتگاه جریان ســنجی مرز بــازرگان و 
بروزرسانی تاسیسات صادرات گاز به ترکیه 

برخی تکنولوژی را از امریکا وارد کرده ایم.

رمزگشایی از تصمیم شورای رقابت برای تغییر ۳۰ تا ۷۰ درصدی قیمت خودرو

و به حالت نرمال باز می گردد؟ بازار خودر
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خانه  هنر   میرا

معاون وزیر صمت اعلام کرد
وسازان گره کور واگذاری خودر

وزیر اقتصاد اعلام کرد
شفافیت صورت های مالی ۱۱۲۴ شرکت دولتی

با کاهش تولید جدید اوپک پلاس

سناریوی نفت ۱۰۰ دلاری جدی شد

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 2

دستاوردهای ایران از رای دیوان بین المللی دادگستری 
در قضیه برخی اموال ایران

ســتار عزیزی  در چند روز اخیر در فضای مجازی در خصــوص رای اخیر دیوان 
بین المللی دادگســتری لاهه )که از این پس از عبارت اختصــاری دیوان یا ICJ در 
اشاره به آن استفاده میکنم( در دعوی »برخی اموال متعلق به ایران« اظهارنظرهای 
مختلفی منتشــر گردید. از ادعای پیروزی کامل در بیانیــه وزارت خارجه گرفته تا 
ادعای شکســت ایران در طرح دعوی اصلی خود و یا اشاره به پیروزی نسبی ایران در 
این دعوی، نوشــته هایی در فضای مجازی و خبرگزاریها منتشــر شده است. در این 
نوشتار کوتاه سعی میکنم دستاوردهای کلی ایران و طرف مقابل در ارتباط با این رای 
را خارج از ملاحظات سیاسی و با زبانی ســاده که قابل فهم برای نخبگان غیرآشنا با 

مسائل حقوقی نیز باشد بیان نمایم.

یادداشت

وزیر صمت با بیان اینکه دو برنامه در مهار تورم و رشــد 
تولید تهیه شده که به زودی منتشر و اجرایی خواهیم 
کرد، گفــت: تولید ۱.۶ میلیون دســتگاه خودرو برای 

سال جاری قطعی است.
 سید رضا فاطمی امین درباره وضعیت صنعت خودرو 

اظهار داشــت: بخش صنعت، معــدن و تجارت در ۹۰ 
رشته کشــور فعالیت دارد که ۲۷ رشــته آن را وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت یعنی تقریباً یک ســوم کل 
فعالیت های اقتصــادی و اجتماعی را مدیریت می کند 
که یکــی از این ۲۷ رشــته خودرو اســت و همه چیز 

خودرو نیست.وی افزود: خوشبختانه در سال گذشته 
رشد خوبی داشتیم یعنی رتبه ایران به رتبه شانزدهم 
دنیا به لحــاظ تولید افزایش یافــت و حدود ۴۰ درصد 
رشــد تولید در ســال ۱۴۰۱ داشــتیم.فاطمی امین 
گفت: قبل از آغاز امســال از شرکت های خودروسازی 

برنامه هایشــان را گرفته ایم که آمار تولید قابل توجهی 
را در برنامه های خود قرار دادند و کف تولید خودرو یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار دســتگاه است.وزیر صنعت معدن 
و تجارت گفت: نیاز بازار ایران همانطور که قبلًا اشــاره 

کردم یک و نیم میلیون دستگاه است.

و خودر

و قطعی است تولید ۱.۶ میلیون خودر

رئیسی در دیدار با جمعی از تولیدکنندگان تاکید کرد

ورت شجاعت در تصمیم گیری در مسیر رفع موانع تولید ضر



بهادری جهرمی در نشست خبری خبر داد

وزهای آتی دیدار وزرای خارجه ایران و عربستان در ر

رئیسی در دیدار با جمعی از تولیدکنندگان تاکید کرد

ورت شجاعت در تصمیم گیری در مسیر رفع موانع تولید ضر
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دستاوردهای ایران از رای دیوان بین المللی 
دادگستری در قضیه برخی اموال ایران

ســتار عزیزی  در چند روز اخیر در فضای مجازی در خصوص رای 
اخیر دیوان بیــن المللی دادگســتری لاهه )که از این پــس از عبارت 
اختصاری دیوان یا ICJ در اشــاره به آن اســتفاده میکنــم( در دعوی 
»برخی اموال متعلق به ایران« اظهارنظرهای مختلفی منتشــر گردید. 
از ادعای پیروزی کامل در بیانیه وزارت خارجه گرفته تا ادعای شکست 
ایران در طرح دعوی اصلی خود و یا اشاره به پیروزی نسبی ایران در این 
دعوی، نوشــته هایی در فضای مجازی و خبرگزاریها منتشر شده است. 
در این نوشتار کوتاه سعی میکنم دستاوردهای کلی ایران و طرف مقابل 
در ارتباط با این رای را خارج از ملاحظات سیاســی و با زبانی ســاده که 

قابل فهم برای نخبگان غیرآشنا با مسائل حقوقی نیز باشد بیان نمایم.
در وهله اول، توجه به این نکته بســیار ضروری اســت کــه ICJ تنها 
براســاس ســند صلاحیتی اعطاء شــده می تواند اقدام به صدور رای 
نماید و در این قضیه، تنها ســند مبنای صلاحیتی دیــوان، »عهدنامه 
مودت ۱۹۵۵« میان دولتهای ایران و آمریکا بوده است. این محدودیت 
صلاحیتی، دست دیوان را برای اظهار نظر وسیعتر در خصوص رعایت و 
یا عدم رعایت حقوق بین الملل توسط طرفین دعوی بسته بود. بدیهی 
اســت اگر مبنای صلاحیت دیوان، صدور اعلامیــه اختیاری پذیرش 
صلاحیت اجباری بود، آنــگاه ICJ با اختیاری فراختر می توانســت به 
دعوی رسیدگی نماید. بنابراین ممکن است ایالات متحده ناقض برخی 
تعهدات حقوق بین الملل بوده باشــد، اما دیوان در چارچوب صلاحیت 

خود، اختیار و صلاحیتی برای اظهارنظر در مورد آن نداشته باشد.
بگذارید در این خصوص مثالی را ذکر نمایم. فرض کنید زن و شــوهری 
برای فیصله اختلاف خــود در باب پرداخت مهریه بــه دادگاه خانواده 
مراجعه کرده اند. طبیعتاً اگر زن از قاضی بخواهد تا به شکایت مربوط به 
ضرب و جرح او توسط همسرش نیز رسیدگی نماید، با این پاسخ مواجه 
خواهد شــد که قاضی دادگاه خانواده، صلاحیت رسیدگی به شکایت 
کیفری را ندارد. این امر بدان معنا نیســت که بی حقی زن ثابت شــده، 
بلکه او میتواند به دادگاه کیفری مراجعه و شــکایت خود را آنجا مطرح 
نماید. بنابراین رد دعوی ایــران در خصوص توقیف اموال بانک مرکزی 
از ســوی ICJ به معنای بی حقی ایران نیست و ایران می تواند از مجاری 

دیپلماتیک این حق خود را پیگیری کند.
همانطور که دیوان در بنــد ۱۲۲ رای خود تصریح کرده اســت؛ نقطه 
اساســی اختلاف نظر طرفین دعــوی، آن بود که ایران مدعی اســت 
شرکتهای ایرانی دارای شخصیت حقوقی جداگانه ای هستند و آمریکا 
نباید به منظور اجرای آرای صادر شده از سوی محاکم داخلی آن کشور 
در خصوص مسئولیت دولت ایران در ارتکاب اقدامات تروریستی علیه 
اتباع آمریکا، اموال آن شــرکتها را توقیف و ضبط کنــد. از مجموع ۱۵ 
قاضی دیوان تنها پنج قاضی معتقد بودند که بانــک مرکزی را میتوان 
»شــرکت« در مفهوم مندرج در عهدنامه مودت تلقی کرد. بر این بند از 
نظر دیوان، نقد جدی وارد است و در نوشتار دیگری، اختلاف نظر میان 
قضات اکثریت و اقلیــت در این ارتباط را توضیح خواهــم داد و در این 

نوشتار تنها به بیان کلی دستاوردهای این رای اکتفا میکنم.
همانگونه که گفته شد شکایت ایران علیه آمریکا مبتنی بر ادعای نقض 
عهدنامه مودت ۱۹۵۵ میان دولتین ایران و آمریکا بود. رای ICJ در این 
ارتباط دارای ۹ بند اجرایی اســت. جز در مورد بند اول، در هشــت بند 
دیگر، دیوان به نفع ایران رای صادر کرده اســت. البته باید این واقعیت 
را پذیرفت کــه رای ICJ در بند اول که ناظر به خواســته اصلی ایران و 
مربوط بــه توقیف اموال بانک مرکــزی بود، به نفع ایران صادر نشــد و 

دیوان خود را برای رسیدگی به آن فاقد صلاحیت دانست.
همانطورکه قاضی بنونا )قاضی مراکشی دیوان( خاطرنشان کرده است، 
مهمترین خواسته ایران در این ارتباط بود و طلب ایران در این خصوص 
در حدود یک میلیارد و نهصد میلیــون دلار بود، اما باقی ادعاهای ایران 
در مورد سایر شــرکتها تنها حدود ۲۵ میلیون دلار است. بنابراین بند 
هشتم اجرایی رای دیوان که ایران را مستحق دریافت غرامت می داند و 
از طرفین می خواهد ظرف مدت ۲۴ ماه در این خصوص مذاکره نمایند 
و اگر به توافقی نرســیدند به درخواســت هریک از طرفین، خود دیوان 
راساً مبلغ غرامت را مشــخص خواهد کرد؛ تنها ناظر به قسمت اخیر و 
در ارتباط با خساراتی اســت که به خود دولت ایران و یا دیگر شرکتها و 

موسسات ایرانی مانند بانک ملی )غیر از بانک مرکزی( وارد شده است.
بنابراین اگر از منظر مالی به موضوع نگاه کنیم، جمهوری اسلامی ایران 
دستاورد چشمگیری از این رای نخواهد داشــت، اما در زمینه مسائل 
حقوقی، ایران توانســت به موفقیتهای قابل توجهی دســت یابد که به 

مهمترین آنها اشاره میکنم:
۱- دیوان با رای اکثریت بســیار بالا )۱۳ در برابر ۲( رعایت قاعده طی 
کلیه مراجع داخلی در آمریکا برای شرکتهای ایرانی در اثبات زیانهای 
وارده را لازم ندانســت.۲- دفاعیه آمریکا مبتنی بر دکترین »دستهای 
آلوده«، و نیز اســتناد به نظریه »سوءاســتفاده از حق« و »حفاظت از 

منافع ضروری امنیتی« از سوی دیوان رد شد.
۳- دیوان احراز نمود که ایالات متحده تعدادی از مواد عهدنامه مودت 
از جمله بند ۱ ماده ۳، بندهای ۱ و ۲ ماده ۴، بند ۱ ماده ۱۰ را نســبت به 
خود دولت ایران و شــرکتهای ایرانی )غیر از بانک مرکزی( نقض کرده 

است و باید در این ارتباط غرامت بپردازد.
نکته پایانی قابل توجه آن اســت که که نظر به خــروج ایالات متحده از 
عهدنامه مودت در سال ۲۰۱۸ که براســاس مقررات مندرج در همان 
عهدنامه صورت گرفته اســت، دیوان درخواســت ایران مبنی بر توقف 
تخلف )موضوع ماده ۳۰ طرح مسئولیت بین المللی دولت( را نپذیرفت 
زیرا تعهد مبنایی )عهدنامه مودت( دیگر لازم الاجرا نیســت. بنابراین 
ایران نمیتواند در آینده از مواهب احــراز موارد ارتکاب اعمال متخلفانه 

ایالات متحده از سوی دیوان، بهره گیرد.

پژمانفر در صحن مجلس:

واردات خودروهای کمتر از ۵ سال در هیئت دولت 
پیگیری شود

رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس گفت: با توجه بــه مزایای واردات 
خودروهای با عمر کمتر از ۵ ســال، مصوبه مجلس در مورد واردات این 

نوع خودروها در هیئت دولت پیگیری شود.
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
در تذکری شــفاهی با انتقاد از حذف موضوع واردات خودروهای با عمر 
کمتر از ۵ سال از لایحه بودجه ۱۴۰۲، گفت: در قانون بودجه مصوبه ای 
در مجلس وجود داشت که به دولت اجازه داده می شد که خودروهای با 

عمر کمتر از ۵ سال وارد کند و شورای نگهبان نیز ایرادی به آن نگرفت.
وی بیان کرد: البته هیأت نظارت مجمع تشخیص مصلحت این مصوبه 
را حذف کرد و به دلیل محدودیت زمان، امکان اینکه ما بتوانیم آن را در 

صحن مجمع پیگیری کنیم، وجود نداشت.
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: مسئله 
اساسی ما در خودرو موضوع عرضه و تقاضا است و به اندازه تقاضا، عرضه 
وجود ندارد و طبیعتاً ما باید این مســئله را حل کنیم. این تقابل ایجاد 
شده که از یک طرف ما محدودیت در واردات خودرو ایجاد می کنیم و از 
طرف دیگر مشــکلاتی در عرضه داریم.نماینده مردم مشهد در مجلس 
شــورای اســلامی گفت: ما در مصوبه مجلس عمر ۵ ســاله در واردات 
خودرو در نظــر گرفته بودیم و بــا این کار عطش بازار گرفته می شــد، 
همچنین تنوع خوبی نیز در بازار ایجاد می شــد و شاهد کاهش مصرف 
سوخت، کنترل آلودگی، کاهش ســوانح جاده ای و سایر مسائل بودیم. 

تقاضا دارم این مسئله در هیأت دولت مطرح و دنبال شود.

یادداشت

تریبون

عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اســلامی گفت: 
باید با مقصران محرومیت تیم اســتقلال تهران از لیگ 

قهرمانان آسیا برخورد شود.
 علیرضا ســلیمی در جلســه علنی مجلس شــورای 
اســلامی در تذکر شــفاهی، اظهار داشــت: برخی از 
متخلفان در جریان تأخیر در پرداخت حقوق اســفند 
ماه فرهنگیان استعفا دادند، اما انتظار است که دولت با 

مابقی متخلفین نیز برخورد کند.
وی بیان کرد: آئین نامه اجرایــی قانون رتبه بندی نیز 
اشــکالاتی دارد، گروه های ارزیابی ســلیقه ای عمل 

کردند لذا امیدواریــم اصلاحات لازم در این 
آئین نامه صورت گیرد.عضو هیأت رئیســه 
مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: تیم 
اســتقلال و محرومیت آن از لیگ قهرمانان 
آسیا نیز مانند اجرای قانون رتبه بندی است. 
چرا تعلل صورت گرفته و چه کســی مقصر 
اســت؟ برخورد با مقصرین ضروری است و 
امیدواریم شاهد استعفای افراد خاطی باشیم.

نماینده مردم محلات در مجلس شــورای اســلامی 
تاکید کرد: در نحوه ثبت نام خودرو نیز مشکلاتی وجود 

داشت و افرادی در این زمینه مقصر هستند 
که موجب شدند اعتماد مردم سلب شود، لذا 
برخورد با خاطیان در این زمینه هم ضروری 
است. گرانی میوه و عدم تنظیم بازار در شب 
عید قابل قبول نبوده و باید با مقصران در این 

زمینه برخورد صورت گیرد.
چه کسی پاســخگوی حذف تیم استقلال از 

لیگ قهرمانان آسیا است؟
در ادامه جلســه، احمد راســتینه در تذکری، گفت: با 
توجه به پیگیری های مســتمر در خصوص عدم انجام 

وظایف قانونــی وزارت ورزش و جوانــان، هزینه های 
بســیاری را به اعتماد عمومی مردم وارد ساخته است 
و جوانان عزیز را به شــدت دچار یأس و ناامیدی کرده 

است.
نماینده مردم شــهرکرد در مجلس شــورای اسلامی 
اظهار داشت: با وجود هزینه های باشگاه استقلال که به 
طور رسمی توسط سازمان خصوصی سازی اعلام شد، 
باشــگاه اســتقلال به دلیل عدم انجام تعهدات از لیگ 
قهرمانان آسیا حذف شــد. در این خصوص چه کسی 

پاسخگو است؟

مجلس

خریدار  سخنگوی دولت از ابلاغ خشنامه 
پرداخت وام ازدواج در سال جاری خبر داد 
و گفت: بــرای هر یک از زوجیــن که تاریخ 
ازدواج آنها بعد از ســال ۱۳۹۸ باشد، مبلغ 
۱۸۰ میلیــون تومــان وام ازدواج پرداخت 
می شــود. علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دولت در نشســت خبری بــا خبرنگاران و 
اصحاب رســانه ضمن تبریک فرا رســیدن 
ســال نو و ایام ماه مبارک رمضــان، گفت: 
شهادت مستشــاران نظامی ایران و سوریه 
را تســلیت می گویم؛ رژیم صهیونیســتی 
بار دیگر نشــان داد که به علت استیصال در 
پی اتفاقات داخلی، ســعی می کند دســت 
به اقدامات تروریســتی و تجاوزگرانه بزند. 
اقدام تروریســتی و نقض حاکمیت ارضی 
قطعاً خــلاف همه قواعد و مقــررات حقوق 
بین المللی اســت و قابلیت پیگیری دارد که 

طبیعتاً بدون پاسخ نخواهد ماند.
وی ضمن تشــکر از بیش از بیست دستگاه 
اجرایی که در ایــام تعطیلات نــوروزی با 
همکاری نزدیک ســعی کردند ســفرهای 
نــوروزی را برای مردم ســهل تر و شــادتر 
کنند، به بیان گزارشی از این خدمت رسانی 
پرداخت و افزود: در این ایام شاهد رشدهای 
متعدد ســفرهای نوروزی به نســبت سال 
گذشــته بودیم. در بخش ســفرهای شاهد 
رشد ۳۰ درصدی به نسبت سال قبل بودیم. 
سفرهای هوایی نیز رشــد بیست درصدی 
داشت و سفرهای حوزه دریایی رشد دوازده 

درصدی را تجربه کرد.
سخنگوی دولت با اشــاره به اینکه بیش از 
۳۵۰ نقطه پرحادثه جهــت تأمین امنیت 
ســفرها اصلاح و رفــع ایراد شــد، عنوان 
کرد: مجموعــه جمعیت هــلال احمر در 
۱۴۶۵ پایگاه خدمت رســانی داشــت که 
بیــش از ۴۰۰۰ مأموریــت را در ایــن ایام 
به انجام رســاندند و به حــدود ۵۸ هزار نفر 

کمک رسانی کردند.
بهادری جهرمی بیان کــرد: همزمان با ایام 
نوروزی به منظور کنتــرل و نظارت مؤثر بر 
بازار گشت های نظارتی ســازمان تعزیرات 
حکومتی از هشــتم اســفند فعال شد و تا 

پایــان تعطیلات نــوروزی ادامه داشــت. 
حدود صــد هزار مورد بازرســی در این ایام 
صورت گرفت کــه در نتیجه این اقدام بیش 
از ۱۹ هزار پرونده تشــکیل شده است. این 
نظارت ها به منظور جلوگیــری از هرگونه 
گران فروشــی صورت می گیــرد و تقویت 
می شــود که البته با همین شدت و جدیت 

پیش خواهد رفت.
وی تصریح کرد: لازم است به برخی اقدامات 
مهم دولت که در دو هفته ابتدای سال جاری 
صورت گرفته اســت اشــاره کنم؛ ما شاهد 
تکمیل فهرست انتشــار صورت های مالی 
شرکت های دولتی بودیم که این اقدام یکی 
از اقدامات مؤثر در راستای ارتقای شفافیت 
و جلوگیری از فساد در مجموعه های دولتی 
بود که از جمله وعده های دولت ســیزدهم 
نیز به شمار می رود. همچنین شاهد افتتاح 
سی امین نمایشــگاه بین المللی قرآن کریم 
بودیم که هــم اکنون نیز در حــال فعالیت 

است.
ســخنگوی دولت با اشــاره بــه اینکه بروز 
برخی مشــکلات در واریز حقوق پایان سال 
فرهنگیــان همه ما را ناراحــت کرد، گفت: 
تحقیقات لازم و کافی در ایــن مدت کوتاه 
از همه مراجع مرتبط صورت گرفته اســت 
و طی بازرســی ویژه رئیس جمهور گزارش 
لازم اخذ شــد. همچنین گــزارش نهایی 
تقصیرها و قصورهایــی که صورت گرفته به 

دست رئیس جمهور رسید.
بهادری جهرمی متذکر شد: تصمیم گیری 
برای واریز حقــوق معوقــه فرهنگیان در 
چارچوبی که قانون بــه دولت اجازه می داد 
صورت گرفــت. همچنیــن تصمیم گیری 
مدیریتی در این زمینــه اتفاق افتاد که همه 
از آن مطلع هســتیم.وی افــزود: همچنین 
آئین نامه اجرایی مولدســازی دارایی های 
دولت، در جلسه شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی ســران قــوا بررســی و آخرین 
اصلاحات آن صــورت گرفــت. اختیارات 
لازم به بانک مرکزی تفویض شد تا اقدامات 
لازم درباره تعدادی از مؤسســات ناســالم 
صورت بگیرد.ســخنگوی دولت اظهار کرد: 

کمیسیون خاصی که در دولت برای تدوین 
برنامه هفتم توسعه تشــکیل شده جلسات 
خود را بی وقفه در ایــام تعطیلات ادامه داد 
و این جلســات ادامه دارد تا برنامه هفتم با 
مشــارکت همه دســتگاه ها نهایی و برای 
تقدیم به مجلس پیش از موعدی که رئیس 

مجلس مقرر کرده ، آماده شود.

شکست آمریکا در برابر استدلال 
حقوقی و قدرت حقوقی

بهادری جهرمی تصریح کرد: خبر بســیار 
خوبی از شکســت ایالات متحــده در برابر 
استدلال حقوقی و قدرت حقوقی جمهوری 
اســلامی ایــران در دیــوان بین المللــی 

دادگستری شاهد بودیم.
وی یادآور شــد: پیرو تصویب قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ برخی ضوابط اجرایی از جمله 
ضوابط حقوق در دولــت تصویب و به زودی 
ابلاغ می شود. ســعی دولت بر آن است که 
مقرراتــی که برای اجــرای بودجه ضروری 

است پیش از موعد نهایی شود.
ســخنگوی دولت خبــر داد: بخشــنامه 
پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج ابلاغ شد. 
در ســال جاری برای هر یک از زوجین که 
تاریخ ازدواج آنها بعد از ســال ۱۳۹۸ باشد 
مبلــغ ۱۸۰ میلیــون تومــان وام ازدواج با 
بازپرداخت ۱۰ ســاله دریافــت می کنند. 
همچنین طبق این بخشنامه برای زوج های 
زیر ۲۵ ســال و زوجه های زیر ۲۳ سال این 
مبلغ ۲۲۰ میلیون تومان با بازپرداخت ۱۰ 

ساله خواهد بود.

بهادری جهرمی گفت: بعد از جلســه امروز 
که کارگــزاران نظام خدمت مقــام معظم 
رهبــری خواهند رســید، فــردا پنجمین 
جلســه مشــترک دولت و مجلس شورای 
اسلامی در ســالن اجلاس سران به میزبانی 

دولت برگزار می شود.
وی در پاسخ به سوالی درباره زمان تشکیل 
کمیته رصد و کنترل رشــد تــورم، گفت: 
شــهریور ماه ســال گذشــته که دولت به 
مناسبت یک سالگی با مقام معظم رهبری 
دیدار داشــتند ایشان دســتوراتی از جمله 
رصد و کاهش مســتمر تورم دادند. فردای 
همــان روز در جلســه مشــترک دولت و 
استانداران دســتور تشــکیل این کمیته 
توســط رئیس جمهور صادر شــد. از همان 

زمان این کمیته فعال بوده است.
بهادری جهرمی افزود: این کمیته که شامل 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی 
و سازمان برنامه و بودجه است، اخیراً با توجه 
به شــعار سال و دســتور رئیس جمهور کار 
خودش را توسعه داده است. بنا بر این است 
که هیچ مصوبه ای در دولت نباشد مگر آنکه 
این کمیته آثار تورمی آن را بررســی کند و 
درباره آن اظهار نظر و اعــلام موافقت کند. 
البته برای کاهش مؤثر تورم همه دستگاه ها 
باید دســت به دســت هــم دهند.بهادری 
جهرمی افزود: امسال با توجه به شعار سال 
تکلیف و مســئولیت دولــت در زمینه مهار 
تورم بیش از پیش است. البته مخاطب شعار 
امسال همه دستگاه ها هســتند و از تمامی 
دستگاه ها نیز در این زمینه انتظار می رود با 

دولت همراهی لازم را داشته باشند.
وی در پاسخ به ســوالی در مورد راهکارهای 
دولت برای مهار تورم در ســال جاری گفت: 
دولت با توجه به شــاخص بــالای تورم در 
ابتدای آغاز به کار، مســیر سختی را پیش 
رو داشــت. یکی از مبانی و علــل اصلی این 
تورم، حجم نقدینگی گســترده و نرخ رشد 
نقدینگی بالا اســت که در ابتــدای دولت 
ســیزدهم حــدود ۴۳ درصد بــود. در پی 
اقدامات ضدتورمی دولت ســیزدهم، نرخ 
رشــد تورم مطابق گزارش بانک مرکزی در 

نیمه اسفندماه ۱۴۰۱ به عدد ۲۷.۸ درصد 
کاهش پیدا کرده است.

بهادری جهرمــی عنوان کــرد: این میزان 
کاهش قابــل ملاحظه رشــد نقدینگی در 
نیمه اسفند سال ۱۴۰۱ در مقایسه با مقاطع 
مشابه سه سال گذشته بی سابقه بوده است. 
البته این میــزان کافی نیســت و اقدامات 
بســیاری لازم اســت تا حجــم نقدینگی 
تولید شده در کشــور خصوصاً در دهه ۹۰ 
کنترل شــود. بلافاصله پــس از نامگذاری 
شعار ســال اولین جلسه ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت با حضــور رئیس جمهور با 
موضوع طــرح مجدد مباحــث ضد تورمی 
همه دســتگاه ها و مجموعه هــای دولتی 
تشــکیل شــد.بهادری جهرمی در پاسخ 
به پرسشــی درباره ورود دولــت به موضوع 
حجاب با ارائه لایحه ای در این باره، تصریح 
کرد: وضعیت قانونی در حوزه پوشش کاملًا 
مشخص است. حجاب هم یک الزام قانونی 
و عرفی و شرعی اســت. عموم مردم در این 
زمینه از دولت انتظار بــه حقی برای الزام به 
قانون و پیشگامی در این زمینه دارند. همه 
دستگاه های اجرایی در حوزه های مختلف 
مکلفند به این خواســته عمومــی و حکم 

قانونی عمل کنند.
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی 
در مــورد دعــوت پادشــاه عربســتان از 
رئیس جمهور برای ســفر به این کشور بیان 
کرد: توســعه و تقویت روابط همســایگی 
سیاست ثابت و مســتمر دولت از زمان آغاز 
به کار بوده و در این راســتا سه مرتبه وزرای 
خارجــه ایران و عربســتان با هــم مذاکره 
کرده اند. در آخرین دیــدار دعوتی از رئیس 
جمهور صــورت گرفت کــه رئیس جمهور 
کشورمان در پاسخ به پیام پادشاه عربستان 
ضمن تبریــک حلول ماه مبــارک رمضان 
و توافق صورت گرفته بــرای احیای روابط 
سیاسی دو کشــور و اثرات مثبت این توافق 
برای منطقه، از دعوت ملک ســلمان برای 
سفر رئیس جمهور به عربســتان استقبال 
کــرده و دعــوت متقابلــی نیز از پادشــاه 

عربستان صورت گرفته است.

ومیت استقلال از لیگ قهرمانان آسیا برخورد شود باید با مقصران محر

خریدار  جمعی از کارآفرینان برتر کشور 
در نشســتی ۴ ســاعته با رئیس جمهور به 
بحث و گفتگو درباره سیاست های اقتصادی 
دولت و تشریح مشکلات و نقطه نظرات خود 
در زمینــه راهکارهای رفع موانــع و رونق 

تولید پرداختند.
 جمعی از تولیدکنندگان و کارآفرینان برتر 
کشور در نشستی ۴ ساعته با رئیس جمهور 
به بحــث و گفتگــو درباره سیاســت های 
اقتصــادی دولت و تشــریح مشــکلات و 
نقطه نظرات خود در زمینه راهکارهای رفع 

موانع و رونق تولید پرداختند.
در این نشســت که همراه بــا ضیافت افطار 
برگزار شــد و وزرای امور اقتصادی و دارایی 
و صنعت، معــدن و تجارت، رئیس کل بانک 
مرکــزی و معــاون اجرایی و رئیــس دفتر 
رئیس جمهور نیز حضور داشــتند، ۱۸ نفر 
از مدعوین به نمایندگــی از تولیدکنندگان 
و کارآفرینان کشــور در بخش های مختلف 
صنعتی، دانش بنیان و کشــاورزی به بیان 
مشــکلات، نقطه نظرات و پیشنهادات خود 
در راستای تحقق شعار ســال پرداختند و 
رئیس جمهور قریب به ۴ ســاعت شنونده 

سخنان و دیدگاه های آنان بود.
در ادامه رئیس جمهور در ســخنانی ضمن 
تاکید بر تســریع بررســی و رفــع موانع و 
رونق تولیــد، اعلام آمادگی کــرد، یک روز 
در هفته را برای مباشرت با تولیدکنندگان 
و کارآفرینان با هدف بررســی، احصاء و رفع 

مشکلات آنان اختصاص دهد.
رئیســی همچنین مقــرر کرد بــه منظور 
اطمینان از اجرایی شــدن خواســته های 
تولیدکنندگان و کارآفرینان تا پایان ســال 
این نشست تکرار و حداقل به صورت فصلی 

برگزار شود.
رئیس جمهــور حمایــت مالــی و تأمین 

اعتبارات، حمایــت حقوقی و رفــع موانع 
اداری و ســامان دادن بــه بخشــنامه های 
متعدد و متکثر را ســه اولویت اصلی دولت 
برای حمایــت از تولیدکنندگان و کمک به 
رشــد تولید در کشــور عنوان کرد و گفت: 
دولــت همچنین در راســتای وظایف خود 
نظــارت بر زنجیــره تولید تا مصــرف را در 
دســتور کار دارد، امــا معتقد بــه نظارت 
ســطح بندی شــده و اثر بخش اســت، نه 
نظارت موازی که خــود از موانع پیش روی 

تولیدکننده و کارآفرین محسوب می شود.
رئیس جمهور با بیان اینکه هنوز بســیاری 
از ظرفیت های کشور در مسیر تولید به کار 
گرفته نشده اســت، بر توجه جدی دولت به 
بخش خصوصــی و تعاونی هــا تاکید کرد 
و گفت: معتقدیــم میدان اقتصــاد باید در 

اختیار بخش خصوصــی، تولیدکنندگان و 
کارآفرینان باشد و دولت صرفاً نقش هدایت، 
حمایت و نظارت و تنظیم گــری را به عهده 

داشته باشد.
رئیســی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به درخواست برخی از تولیدکنندگان 
بخش صنعت مبنی بــر جلوگیری از قطعی 
بــرق و گاز و در نتیجــه توقــف تولید این 
صنایع اظهار کرذ: خوشــختانه کار احداث 
نیروگاه های مختص بخش صنعت با هدف 
اســتمرار تولیــد در این بخــش در تمامی 
فصل ها، در این دولت آغاز شده و ان شاءالله 
به زودی تعــداد قابل توجهــی از آن ها به 

سرانجام خواهد رسید.
»تلاش برای رفع دغدغــه تولیدکنندگان 
در مســئله قیمت گذاری با نــگاه حمایت 

توأمــان از تولیدکننــده و مصرف کننده«، 
»ایجــاد تعامل و تعادل بیشــتر بین بخش 
خصوصــی و دولــت«، »پیگیــری و رفع 
ســریع مشــکلات تولیدکنندگان با تلاش 
کارگــروه تعییــن ماهیت«، »بررســی و 
تجدیدنظــر وزارت صمــت در فروش مواد 
اولیــه تولیدکننــدگان در بــورس کالا«، 
»خروج مدیریت دولتی از شرکت هایی که 
سهام آنها به بخش خصوصی واگذار شده«، 
»تاکید بر ممنوعیــت واردات کالاهایی که 
امکان تولید آن در کشــور وجــود دارد« و 
»حمایت عملی از شرکت های دانش بنیان با 
محوریت معاونت علمی ریاست جمهوری« 
از دیگر محورهای ســخنان رئیس جمهور، 
ناظر به درخواســت های تولیدکنندگان و 
کارآفرینان برتر کشــور در این نشست بود 

که دســتگاه های اجرایی مربوطه از سوی 
آیت الله رئیســی مکلف به پیگیری و اجرای 
آن ها شدند.رئیســی در ادامه بــا تاکید بر 
ضرورت ســهیم کردن بخــش خصوصی 
در تصمیم ســازی های اقتصــادی تصریح 
کرد: هیــچ تصمیمی در بخــش اقتصادی 
نباید بدون نظــر فعالین اقتصادی در بخش 
خصوصی و تولیدکننــدگان و کارآفرینان 

گرفته شود.
رئیــس جمهور پیــدا کــردن راهکارهای 
قانونی بــرای تســریع در امر تولیــد را از 
جمله وظایــف مهم دســتگاه های اجرایی 
برشمرد و بر ضرورت جســارت و شجاعت 
لازم در تصمیم گیری در بدنه کارشناســی 
دســتگاه های اجرایــی به عنــوان یکی از 
مســائل مهم و محوری در مسیر رفع موانع 

تولید تاکید کرد.
رئیس جمهــور همچنین بخشــی از زمان 
ســخنرانی خــود را بــه تعداد دیگــری از 
تولیدکننــدگان و کارآفرینان حاضر در این 
نشست برای طرح مشــکلات ارزی شان با 
رئیس بانک مرکزی اختصاص داد و فرزین 
رئیس کل بانــک مرکزی پس از شــنیدن 
مســائل و مشــکلات آنان در ســخنانی به 
تشریح اقدامات صورت گرفته از سوی بانک 
مرکزی بــرای تأمیــن ارز تولیدکنندگان، 
تثبیت نرخ ارز و مدیریت منابع ارزی کشور 

پرداخت.
همچنین؛ ســید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصــاد نیز در این نشســت در ســخنان 
کوتاهــی با تاکید بــر عــزم وزارت اقتصاد 
برای کاهش ریســک های اقتصادی تولید، 
از جلوگیــری از تغییــر بخشــنامه های 
تســهیل کننده فعالیت تولیدکنندگان به 
ویژه در حوزه گمرکات کشــور از اولین روز 

کاری سال جدید خبر داد.
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با ورود به کانال 2.1 میلیون واحدی
سقف تاریخی شاخص کل بورس شکسته شد

 شاخص بورس پس از نوســانات شــدیدی که طی چند وقت گذشته 
تجربه کرده بود، ســرانجام تحت تاثیر تصمیمات مثبت اتخاذ شده از 
کانال ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار واحد که ســقف تاریخی شاخص بود، عبور 

کرد.
 پس از فراز و نشیب های بسیاری که شــاخص بورس از ۳ سال گذشته 
تجربه کرد، ســرانجام اقدامات انجام شــده از ســوی دولت سیزدهم 
و ســازمان بورس با نتیجه مثبت همراه شد و شــاخص بورس از سقف 

تاریخی خود که کانال یک میلیون و ۱۰۰هزار واحد بود عبور کرد.
شــاخص کل بورس در معاملات روز جاری )سه شــنبه( با گذشت نیم 
ســاعت از آغاز معاملات تا این لحظه )۹:۳۱( با ۴۱ هزار واحد رشــد به 

ارتفاع ۲ میلیون و ۱۳۱ هزار و ۸۲۱ واحد رسید.
روز گذشــته شــاخص بورس معاملات خود با روند نزولی آغاز کرد، اما 
طولی نکشید که با تغییر مسیر خود و رشد ۱۱ هزار واحدی به معاملات 

خود پایان داد.

سخنگوی شورای رقابت:
و ابلاغ می شود قیمت های جدید خودر

 به گفته سخنگوی شــورای رقابت، قیمت کارخانه ای خودرو در چند 
ســال اخیر به طور غیرعادی پایین نگاه داشــته شــده که سبب زیان 

انباشته خودروسازان شده بود و امروز قیمت های جدید ابلاغ می شود.
ســخنگوی شــورای رقابت در گفت وگو با شــبکه خبر ســیما درباره 
قیمت گذاری خودرو گفت:  دو شــرکت خودروســازی ایــران به علل 
مختلف مدیریتی و مداخلات، دچار مشکل شــده اند و چند سال است 
که از دولت گذشــته قیمت خودروها ثابت نگه داشته شده که موجب 

شده خودروسازان دچار زیان انباشته شوند.
اسماعیل شــجاعی افزود: راه حل اساســی صنعت خودرو، خصوصی 

شدن شرکت ها و تنظیم بازار با واردات است.
ســخنگوی شــورای رقابت از اقدامات چند ماه اخیر این شــورا برای 
بررسی مشــکلات صنعت خودرو خبر داد و گفت: هدف شورای رقابت، 
افزایش عرضه خودرو برای تامین بازار و ســپس کنترل تقاضا است. در 
زمینه قیمت گذاری خودرو، ســازمان حمایت بررسی تخصصی انجام 
داده و هر خودرو را با سه خودروی مشابه خارجی مقایسه و قیمت های 
جدید را محاسبه کرده که امروز ابلاغ می شــود.وی تاکید کرد: قیمت 
کارخانه ای خودرو در چند سال اخیر به طور غیرعادی پایین نگاه داشته 

شده و امروز قیمت های جدید ابلاغ می شود.
شجاعی از مخالفت شــورای رقابت با عرضه خودرو در بورس کالا خبر 

داد زیرا به اعتقاد این شورا، به ضرر مردم و مصرف کنندگان بود.

مدیرکل راه و شهرسازی تهران خبر داد
قیمت مسکن ملی در قراردادها ثابت است

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران گفت: قیمت واحدهای نهضت 
ملی مســکن که قرارداد آنها ســال گذشته منعقد شــده ثابت است و 

افزایش نمی یابد.

خلیل محبت خواه اظهار کرد: در سال جاری حتما در استان تهران ثبت 
نام جدید برای طرح نهضت ملی مسکن خواهیم داشت. این موضوع به 
نظر وزارتخانه بستگی دارد اما ممکن است اردیبهشت سامانه ثبت نام 

باز شود.
وی درباره قیمت واحدهای نهضت ملی مســکن گفــت: قیمت برای 
قراردادهایی که سال گذشــته منعقد شده ثابت اســت و بر اساس آن 
کار را پیش می بریم. قراردادها قانونی اســت و پیمانکاران باید مطابق 
آن واحدها را تحویل دهند. نرخ سال گذشــته بر اساس فهرست بهای 
۱۴۰۱ بود. امســال هم اگر قــرارداد جدید ببیندیم بر اســاس ۱۴۰۲ 
منعقد می شــود.محبت خواه تصریح کرد: قیمت واحدها بســتگی به 
تعداد طبقات، امکانات، مشــاعات و منطقه، متفاوت است و نمی توان 
نرخ ثابتی را برای کل پروژه هــا اعلام کرد.مدیرکل راه و شهرســازی 
استان تهران با اشــاره به تامین زمین برای ساخت مسکن گفت: امسال 
تمامی زمین هایی که برای طرح نهضت ملی مسکن احصا شده را تامین 
خواهیم کرد. اگر نیاز بــه تغییر کاربری و الحاق باشــد اقدامات لازم را 
انجام می دهیــم.وی هم چنین درباره رفع تصــرف از اراضی دولتی در 
تعطیلات نوروز گفت: از ۲۷ اســفند سال گذشــته تا ۱۳ فروردین ماه 
امسال، یگان حفاظت از اراضی وزارت راه و شهرسازی در تمام شهرهای 
استان تهران در حالت آماده باش بودند که حدود ۷.۶ هکتار رفع تصرف 

از اراضی ملی صورت گرفت.
محبت خواه یادآور شــد: بخش قابل  توجهی از تصرفات در شرق استان 
تهران، فیرزکوه، دماونــد و حومه آن اتفــاق افتاده بــود. در مواردی 

دیوارکشی و احداث بنا صورت گرفته بود که تماما رفع تصرف شد.

 بخشودگی جرایم و تقسیط بدهی مالیاتی 
تا پایان اردیبهشت تمدید شد

رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور تفویض اختیار بخشــودگی 
جرایم و تقســیط بدهی مالیاتی را تا پایان اردیبهشــت ســال ۱۴۰۲ 

تمدید کرد.
به گزارش ســازمان امور مالیاتی، در بخشــنامه ابلاغــی داود منظور 
خطاب به ادارات کل امور مالیاتی سراســر کشــور آمده اســت: بدین 
وســیله تفویض اختیار موضوع بخشــنامه شــماره ۱۰/۱۴۰۱/۲۰۰ 
مــورخ ۱۴۰۱/۲/۱۰ و نامــه هــای شــماره ۲۲۸۶۸/۲۰۰/د مورخ 
۱۴۰۱/۴/۱۴ و ۵۵۸۳۸/۲۰۰/د مــورخ ۱۴۰۱/۹/۵ با رعایت مقررات 
تا پایان اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۲ معتبر است.براســاس مفاد این 
بخشنامه، مؤدیانی که بر اساس فراخوان های انجام شده ملزم به صدور 
صورتحساب الکترونیکی موضوع قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان شده اند مادامی که نســبت به صدور صورتحساب الکترونیکی 

اقدام ننمایند، مشمول مفاد تفویض اختیارهای مذکور نخواهند بود.
همچنین در این بخشنامه قید شده اســت: فهرست اشخاص مذکور و 
تغییرات انجام شــده در باب صدور صورتحســاب  های الکترونیکی، از 
طرف مرکــز تنظیم مقررات، نظام پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 

مؤدیان در اختیار ادارات کل امور مالیاتی قرار گیرد.
گفتنی است بخشــودگی جرائم مالیات و عوارض هر سال/ دوره برای 
اشــخاص حقیقی تا مبلغ ۷۵۰ میلیون ریال و برای اشــخاص حقوقی 
تا مبلغ یــک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال درنظر گرفته شــده اســت. 
همچنین مدت زمان تقسیط بدهی برای مالیات  های مستقیم تا هجده 
)۱۸( ماه و برای مالیــات و عوارض ارزش افزوده تــا دورازده )۱۲( ماه 

تعیین شده است.

بازار

مریم فکری  رییس انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو کشــور 
درباره تصمیم افزایــش ۳۰ تا ۷۰ درصدی 
قیمت خــودرو در کارخانــه می گوید: این 
تصمیم باعث می شــود کــه قیمت خودرو 
در بازار شکسته شــود، چون تولید خودرو 

افزایشی می شود.
 تصمیم درباره افزایــش ۳۰ تا ۷۰ درصدی 
قیمــت خــودرو امــروز نهایی می شــود. 
خبرها از درون شــورای رقابــت، حاکی از 
آن است که این شــورا در جلسه امروز، ۱۵ 
فروردین، قیمت کارخانــه ای خودروها را 

تعیین تکلیف می کند.
آن طور که گفته شده، پیشــنهادها درباره 
قیمت گذاری خودروها در کمیته خودروی 
شورا، کارشناسی شــده که ابتدا در جلسه 
کارگــروه جمع بندی و ســپس در صحن 
شــورا بررســی و تصویب می شــود.به این 
ترتیب، پــس از تصویــب و تعیین تکلیف 
قیمت هــا، این مصوبــه در اختیــار وزارت 
صمت قــرار می گیرد و بلافاصله از ســوی 
نهاد متولی در وزارت صمت، یعنی سازمان 
حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
ابلاغ می شــود.خبرها حاکی از آن است که 
خودروهایی که خودروســازان بابت تولید 
آنهــا زیان بیشــتری پرداخــت می کنند، 
افزایــش قیمت بیشــتری در مقایســه با 
خودروهایی خواهند داشــت کــه فاصله 
قیمت کارخانه ای آنها با حاشــیه بازار کمتر 

است.

نقشه راه شورای رقابت برای قیمت 
خودرو چه خواهد بود؟

پیش از این، در اســفندماه ســال گذشته 
سپهر دادجوی توکلی، مدیر روابط عمومی 
مرکز ملی شــورای رقابت اعــلام کرده بود 
برای ســال ۱۴۰۲ قیمت کارخانه ای برخی 
خودروهــای داخلی افزایــش می یابد. وی 
عنوان کــرده بــود: براســاس فرمول ها و 
داده های جمع آوری شــده دربــاره قیمت 
خودرو، بعــد از تعطیلات نوروز نقشــه راه 
نهایی را شورای رقابت ارائه می دهد و پس از 

آن دستگاه مربوطه قیمت را اعلام می کند.

وی در عین حال با اشاره به اینکه برای سال 
آینده قیمت کارخانه ای برخی خودروهای 
داخلی افزایش می یابد، اما ممکن اســت در 
مورد برخی خودروها ایــن افزایش قیمت 
کمتر و در برخی دیگر ایــن افزایش قیمت 
بیشتر باشــد، متذکر شده بود: درج موضوع 
افزایش ۳۰ تا ۷۰ درصــدی قیمت خودرو 

نزدیک به واقعیت است، اما واقعی نیست.
توکلی توضیح داده بود: در واقع براســاس 
جلســاتی که تشــکیل شــده، این نتیجه 
حاصل شــده که خودروها ۳۰ تا ۷۰ درصد 
افزایش قیمت داشته باشــند، اما در بعضی 

خودروها این عــدد می توانــد کمتر از ۳۰ 
درصد و در برخــی از خودروها نیز می تواند 
بیشــتر از ۷۰ درصــد باشــد لــذا در واقع 
میانگین افزایش قیمت می تواند درســت 

باشد، اما دقیق نیست.
وی تاکید کــرده بود: امیدواریــم به زودی 
با تنظیم بــازار خودرو شــاهد رفع انحصار 
باشــیم؛ به نحوی که دیگر نیــاز به دخالت 
تعیین دســتورالعمل بــرای قیمت خودرو 
نباشــیم و شــورای رقابت بــر پرونده های 
مهمتر و بنیادی تری که در دســت بررسی 

دارد، تمرکز کند.

محمود دودانگه، نایب رییس شورای رقابت 
نیــز در روزهای پایانی اســفندماه، از اعلام 
قیمت فروش کارخانه ای خودروها در نیمه 
دوم فروردین ســال آینده خبر داده و تاکید 
کرده بود که در ســال جدید بــازار خودرو 
آرامش خواهد داشــت و قیمت های بازار به 

تعادل می رسد.
وی متذکر شــده بود: تغییــر قیمتی که در 
چارچوب دســتورالعمل شــورای رقابت 
مصــوب و ابلاغ می شــود، به معنــای این 
نیســت که قیمت بازار خودروهــا افزایش 
خواهــد یافت. در واقــع با عرضــه و تولید 
بیشــتر و همچنیــن شناســایی دقیــق 
مصرف کننــدگان، قیمت بــازار و کارخانه 
بهم نزدیک شود. از ســوی دیگر با توجه به 
برنامه ریزی برای واردات خودرو و عرضه در 
قالب سامانه یکپارچه عطشــی که در بازار 
وجود دارد، از بین می رود و خودرو از حالت 
کالای ســرمایه ای به کالای مصرفی تبدیل 

می شود.
دودانگه تاکید کرده بود: در یک دوره زمانی 
میان مدت شــش ماهه خودروسازان باید 
برای جلب نظر مشــتری دنبال روش های 

جدیــد فــروش و بازاریابــی و صــادرات 
محصولات خود باشــند. مصرف کنندگان 
اطمینان داشته باشــند که در سال جدید 
بــازار خــودرو آرامــش خواهد داشــت و 

قیمت های بازار به تعادل خواهد رسید.

صف خرید خودرو جمع می شود؟
در همین رابطه، محمدرضــا نجفی منش، 
رییس انجمن صنایع همگــن نیرومحرکه 
و قطعه سازان خودرو کشــور در گفت وگو 
با خبرگــزاری خبرآنلاین درباره جلســه 
شــورای رقابت برای تعیین تکلیف قیمت 
خودرو، می گوید: اگــر بین ۳۰ تا ۷۰ درصد 
قیمت خودرو افزایش یابد و قیمت ها اصلاح 
شود -البته بســتگی به نوع خودروها دارد. 
برخی کمتــر و برخی خودروهــا افزایش 
قیمت بیشــتری دارند- قیمت کارخانه ای 
خودروها ۳۰ درصد زیر قیمت حاشیه بازار 
خواهد بود که هم برای خودروســاز مقرون 
به صرفه خواهد بود و می تواند تولید داشته 
باشد و برنامه تولید یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
خودرو عملی شود و هم قطعه ساز می تواند 
کار خود را انجام دهد و هــم موضوع بازار و 

صف خرید خودرو حل شود.
وی می افزاید: موضوعــی که در حال حاضر 
در بازار خودرو شاهد هســتیم، فقط و فقط 
به دلیل اختــلاف قیمت کارخانــه و بازار 
خودرو اســت که با این اتفاق، این سیستم 
از هم می پاشــد و بازار حالت منطقی خود 
را پیدا می کند؛ کمااین کــه در دهه ۷۰ نیز 
یک چنین مشکلی را داشتیم و با این ترفند 

حل شد.
رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و 
قطعه سازان خودرو کشور تصریح می کند: 
شــورای رقابت قــول داده که براســاس 
قیمت تمام شــده قیمت ها را تعیین کند؛ 

نه براساس زیان. اگر شــورای رقابت این را 
عملیاتی کند، من فکر می کنم مشکل بازار 
خودرو حــل می شــود.نجفی منش عنوان 
می کند: با توجه به این که شــعار امســال، 
رشد تولید است، اگر چنین تصمیمی گرفته 
شــود، موضوع رشــد تولید حل می شود و 
مردم هم به خــودروی با قیمت مناســب 
دسترسی پیدا می کنند و صف رانت خواری 

و اختلاف قیمت خودرو برچیده می شود.

بازار به حالت نرمال بازمی گردد
وی در ادامه با ذکر مثالی، می گوید: در حال 
حاضر قیمت یک خودرو را خودروساز ۲۰۰ 
میلیون تومــان اعلام می کند، امــا در بازار 
۴۰۰ میلیون تومان اســت. بــا این قیمت 
اولیه، خودروســاز زیان می کند و در این جا 
فقط یک رانــت عظیمــی در جامعه توزیع 

شده است.
رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و 
قطعه سازان خودرو کشــور عنوان می کند: 
اما اگر خودروســاز این خــودرو را ۲۸۰ یا 
۳۰۰ میلیون تومان بفروشد، به دلیل این که 
اختلاف قیمــت با بازار کم می شــود، دیگر 
صف برای خرید تشکیل نمی شود. از سوی 
دیگر، به دلیل این که قیمت مناســب است، 
برای خودروســاز مقرون به صرفه است که 
تولید خود را بیشــتر کند. تولید که افزایش 
یابد، قیمت ها هم متعادل می شود و بازار به 

حالت نرمال و طبیعی خود بازمی گردد.

تضمین شکاف دوباره قیمت خودرو 
در کارخانه و بازار چیست؟

نجفی منش در پاســخ به این پرســش که 
چه تضمینی وجــود دارد که فاصله قیمتی 
که الان بیــن قیمت خــودرو در کارخانه و 
بازار وجود دارد، در صــورت افزایش ۳۰ تا 

۷۰ درصدی قیمت خودرو، بــاز هم ایجاد 
نشود؟ می گوید: یک بار این تجربه را در دهه 
۷۰ داشــتیم و عین این رویه اجرا شد. ما تا 
آن جایی پیش رفتیم که قیمت بازار هم زیر 

قیمت خودروساز آمد.
وی می افزاید: بازار از قانــون عرضه و تقاضا 
کاملا پیــروی می کند. اگــر قیمت خودرو 
در کارخانه درست شــود، عرضه خودرو نیز 
افزایش می یابد. با افزایــش عرضه خودرو، 

قیمت ها در بازار نیز متعادل خواهد شد.

سیگنال جدیدی به بازار خودرو 
وارد نمی شود؟

رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و 
قطعه سازان خودرو کشــور در پاسخ به این 
پرســش خبرگزاری خبرآنلاین که افزایش 
۳۰ تــا ۷۰ درصدی قیمت خودرو، شــوک 
جدیدی بــه قیمت ها در بــازار خودرو وارد 
نمی کند و پالس افزایش قیمــت را به بازار 
نمی دهد؟ تصریح می کند: خیر، شــوک به 
دلالی خودرو وارد می شــود؛ وگرنه قیمت 
خودرو در بازار ۴۰۰ میلیون تومان اســت و 
این گونه ۳۰۰ میلیون تومان می شود. یعنی 
قیمت برای مصرف کننــده نهایی پایین تر 

هم در می آید.
نجفی منش در پاسخ به این پرسش که این 
تصمیم شورای رقابت، روی بازار خودرو اثر 
می گذارد؟ عنوان می کند: خیر، بازار خیلی 
هوشــمندانه از قانون عرضه و تقاضا پیروی 
می کند؛ البتــه این به شــرط ثابت ماندن 
شرایط است. یعنی اگر نرخ ارز افزایش یابد، 

حتما این روی بازار اثر می گذارد.
وی متذکر می شود: شما پیش فرض را روی 
این بگذارید که شرایط ثابت باشد، بنابراین 
در این شرایط قیمت ها کاهش پیدا می کند. 
اما اگر تورم و نرخ ارز بــالا رود، قیمت همه 
کالاهــا تحت تاثیر قرار می گیــرد و قیمت 

خودرو نیز به تبع اثر می گیرد.

قیمت خودرو بازار شکسته می شود
رییس انجمن صنایع همگــن نیرومحرکه 
و قطعه سازان خودرو کشور درباره تصمیم 
افزایش ۳۰ تا ۷۰ درصدی قیمت خودرو در 
کارخانه می گوید: این تصمیم باعث می شود 
که قیمت خودرو در بازار شکســته شــود، 

چون تولید خودرو افزایشی می شود.
نجفی منــش می افزایــد: در حــال حاضر 
نزدیــک بــه ۴۰۰، ۵۰۰ هزار خــودرو در 
خانه ها اســت؛ یعنی خــودرو خریده اند و 
منتظر هستند که قیمت خودرو گران شود 

و بعد خودرو را بفروشند.
وی تصریــح می کنــد: این آمــار، از تعداد 
خودروهایی گرفته شده که مردم خریده اند 
و بعــد از ۳ ماه بــه خدمات پــس از فروش 
مراجعه نکردند، چون خودروها باید بیایند 

و دوره گارانتی را انجام دهند.

معاون وزیر صمت اعلام کرد

وسازان گره کور واگذاری خودر
سمیه رسولی  با توجــه به اینکه یک سال 
از دســتور رئیس جمهور بــرای واگذاری 
خودروسازان می گذرد؛ معاون وزیر صمت 
می گوید دولــت تمام کارهــای مربوط به 
واگذاری سهام تودلی را انجام داده اما کسی 

حاضر به خرید نیست.
یکی از بارزتریــن مواردی کــه ضرر مردم 
از دولتــی بــودن اقتصــاد در آن نیــاز به 
اثبات ندارد، صنعت خودروســازی است؛ 
نارضایتی از محصولات و وضعیت نابسامان 
بــازار خودرو کــه حتی واکنــش بالاترین 
سطح سیاســی کشــور را هم در پی داشته 
اســت، بیش از هر عامل دیگــری، حاصل 

انحصارطلبی دولت در این صنعت است.
در عین حــال، اگرچه دولت ســهم اندکی 
از شــرکت های خودروســازی را در اختیار 
دارد امــا بــا این وجــود در همــه امور آن 
دخالت می کند؛ در این رابطــه می توان به 
اظهارات عزت الله اکبری تالار پشتی، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی اشــاره کرد که می گوید: »دولت 
در ایران خودرو، ۶ درصد ســهام دارد، اما در 
عمل ۶۰۰ درصد دخالــت می کند که قابل 

قبول نیست.«

فروش سهام دولت در خودروسازی، 
فاز دوم واگذاری است

علی نبــوی رئیس ســازمان گســترش و 
نوســازی صنایع ایران )ای درو( در گفت و 
گو با خبرنگار مهر در مورد آخرین وضعیت 
واگذاری ســهام دولت در خودروســازان، 
اظهار داشت: بحث واگذاری سهام دولت در 
خودروســازی ها فاز دوم واگذاری است؛ در 
حال حاضر ما در فاز اول قــرار داریم که در 
این فاز مقرر شده مشــکل خود سهامداری 
یا همان ســهام تودلی دو شرکت حل شود 
زیرا تا زمانی که مشــکل خودســهامداری 

حل نشــود نمی توان واگذاری سهام دولت 
را عملیاتی کرد.وی افزود: عدد سهام دولت 
در خودروســازی ها قابل توجه نیست؛ این 
عدد در شرکت ایران خودرو ۵.۷ درصد و در 

سایپا حدود ۱۷ درصد است.

کسی حاضر به خرید سهام 
خودروسازان نیست

نبوی ادامه داد: در فاز اول اقدامات زیادی را 
انجام دادیم و سهام داری در خودروسازان را 
ارزیابی کردیم و ارزش گذاری کارشناســی 
سهام نیز تهیه شد. آگهی نیز منتشر کردیم 
اما به دلیل فضای اقتصادی حاکم بر صنعت 
خــودروی کشــور، خریــداران تمایلی به 

حضور در این صنعت ندارند.

2 دلیل عمده زیانده شدن 
خودروسازان

معاون وزیــر صمت افــزود: تولید و فروش 
صنعت خودروی کشــور به نحوی است که 
این شــرکت ها زیانده شــده اند که قسمت 
کوچکی از این زیاندهی ناشــی از عدم بهره 
وری در داخل مجموعه هاســت و قسمت 
عمده نیز مربوط به مشکلات کلان صنعت 
خــودرو و نحوه قیمت گذاری دســتوری و 

تاکید بر آن است.
وی اضافه کــرد: به این دلیل ســهامداران 
و ســرمایه گذاران علاقه ای به ورود به این 
بخــش ندارنــد؛ در واقع ســرمایه گذاران 
معتقدند وقتی تولید و فروش خودرو زیانده 

است دلیلی ندارد وارد این حوزه شوند.

مشکل خریداران با قیمت گذاری و 
نحوه فروش خودرو است

نبوی گفت: ما با هر خریدار محتملی که فکر 
می کردیم ممکن است علاقه به ورود به این 
حوزه داشته باشد جلسه گذاشتیم و مذاکره 

کردیم اما برایند همه این جلســات این بود 
که تکلیف صنعت خودرو مشــخص شود و 
وقتی این شرکت فروخته شد تولیدکننده 
اجازه دارد محصول را با قیمت مدنظر خود 
بفروشد یا اینکه قیمت به صورت دستوری 
تعیین خواهد شد. بنابراین تا زمانی که این 
مشکل حل نشــود هیچ خریداری اقدام به 

خرید سهام این دو شرکت نمی کند.
رئیس سازمان گســترش و نوسازی صنایع 
ایــران )ای درو( افزود: مــا همه تلاش خود 
را کرده و جلســات متعددی در وزارت امور 

اقتصادی و دارایی برگزار کردیم؛
تلاش این بود که »خروج از شــمول قیمت 
گذاری دستوری خودروســازان« مصوب 
شــود.وی ادامــه داد: اگر موضــوع کلان 
اقتصــادی صنعت خــودرو را حــل کنیم 
می توانیم امیدوار باشیم که سرمایه گذاران 
به خرید سهام تودلی خودروسازان -در گام 

نخست- تمایل پیدا کنند.

تا مشکل خودسهامداری حل نشود، 
واگذاری سهام دولت ممکن نیست

نبوی اضافه کرد: واگذاری ســهام دولت در 
خودروســازان نیز در اختیار ای درو نیست 
و سازمان خصوصی سازی اقدامات مربوطه 
را باید انجام دهد. البته ســازمان خصوصی 
ســازی برای پیش بردن این سیاست، چند 
ماه قبل مصوب کرد که ســهام هایی که در 
لیست واگذاری هستند از وثیقه خارج شوند 
که اقداماتــی در این راســتا در حال انجام 
است تا سهام ها از وثیقه خارج شده و آماده 

واگذاری به بخش خصوصی شوند.
معاون وزیر صمت یادآور شــد: به هر حال 
نکتــه مهم این اســت که تا وقتی مشــکل 
خودســهامداری به عنوان مرحله نخست 
حل نشود، نمی توان در مورد واگذاری سهام 

دولت اقدام کرد.

قیمت گذاری دستوری خودرو باید 
لغو شود

وی در مورد اینکه دولــت موافق لغو قیمت 
گذاری دســتوری خودروســازان اســت؟ 
تصریح کرد: تمــام ارکان حکومت از جمله 
وزارت صمت، مجلس، شورای رقابت و… به 
دنبال لغو قیمت گذاری دستوری هستند اما 
اینکه نحوه حذف قیمت گذاری چگونه باشد 
در اختیار ما نیســت. منتظر هستیم مراجع 
تصمیم گیر، در این رابطــه تصمیم بگیرند.
نبوی افزود: مشــکلی در سمت عرضه سهام 
نداریم آگهــی زده و ارزش گذاری کرده ایم 
اما در سمت تقاضا مشــکل داریم زیرا کسی 
حاضر به خرید سهام نیست چراکه در مورد 
قیمت گذاری و نحوه فروش خودرو مشکل و 
ابهام وجود دارد.رئیس ســازمان گسترش و 
نوســازی صنایع ایران )ای درو( تاکید کرد: 
اگر نتوانیــم اقتصــاد کلان صنعت خودرو 
یعنی برون بنگاه را حل کنیــم نباید انتظار 
داشته باشــیم که بخش خصوصی با گرفتن 

درون بنگاه، اتفاق ویژه ای رقم بزند.

گره کور سهام تودلی
به گزارش مهر، از ابتدای ســال ۱۴۰۱ وزیر 
صمت به صراحت از مشکل ساز بودن سهام 
تودلی دولت در شــرکت های زیر مجموعه 
ایران خودرو و سایپا سخن گفت و واگذاری 

ســهام تودلی و زیرمجموعه هــا را مقدم بر 
خصوصی ســازی و فروش ســهام مستقیم 

دولت دانست.
مهــدی خطیبــی مدیرعامــل ســابق 
اســفندماه  اوایــل  در  ایران خــودرو 
ســال گذشــته دربــاره واگذاری ســهام 
خودروســازان، گفت: در مــورد واگذاری 
سهام تودلی ها، ما باید از کانون کارشناسان 
درخواست کارشــناس برای ارزش گذاری 
کنیم و نســبت بــه قیمت گذاری ســهام 
اقدام کنیم کــه ۱۰۰ درصد این کار را انجام 
داده ایم و آگهی نیز منتشر شد. نتایج هم به 
اطلاع سازمان گسترش و نوسازی رساندیم 

و ازاین پس مابقی در اختیار ما نیست.
وی افزود: حتی برای واگذاری شرکت های 
زیرمجموعــه هم کــه تکلیف شــده بود، 
در هیئت مدیــره مصوب کردیــم و انجام 
دادیم. اینکه چرا خریــدار نیامده ارتباطی 
با ما ندارد. تا جایی که اطــلاع دارم دولت و 
وزارت صمت مصمم هستند و به طور حتم 
پیگیر رفــع موانع و موضوعاتــی که وجود 
دارد هســتند. قطعاً اگر کار راحتی بود، تا به 
امروز حتماً انجام می شــد.حال با آغاز سال 
۱۴۰۲ و انتقاد مجدد مقام معظم رهبری بر 
تصدی گری افراطی دولت در حوزه اقتصاد، 
باید دید سرنوشت پیچیده خصوصی سازی 
ایران خودرو و سایپا به کجا ختم خواهد شد.
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معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران اعلام کرد
ح های ترافیک و کنترل  ساعت اجرای طر

آلودگی هوا تغییر نکرده
روابط عمومی و امور بین الملل معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران با صدور اطلاعیه ای از عدم تغییر ســاعت اجرای طرح محدوده 

ترافیک و طرح محدوده کنترل آلودگی هوا در سال جدید خبر داد.
 معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در این اطلاعیه خطاب 
به شهروندان تهرانی تأکید کرده اســت که تا این زمان، ساعت اجرای 
طرح محدوده ترافیک و طرح محدوده کنتــرل آلودگی هوا )محدوده 
زوج یا فرد سابق( در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ تغییری نکرده 
و کمافی الســابق اجرا می شــود و در صورتی که تصمیــم جدیدی در 
خصوص تغییر ســاعت یا نحوه اجرای محدوده هــای ترافیکی اتخاذ 
شــود، مراتب از طریق رســانه های جمعی به اطلاع همــگان خواهد 

رسید.
بر اســاس این اطلاعیه، در حال حاضر طرح محــدوده ترافیک و طرح 
محدوده کنترل آلودگی هوا )محدوده زوج یا فرد ســابق( از ســاعت ۶ 
و ۳۰ دقیقه صبــح تا ۱۸ اجرا می شــوند با این تفاوت کــه در روزهای 
پنجشــنبه طرح محدوده ترافیک اجرا نمی شــود اما طــرح محدوده 

کنترل آلودگی هوا از ساعت ۶ و ۳۰ دقیقه صبح تا ۱۳ اجرا می شود.
این اطلاعیه می افزاید، بر اســاس طرح محدوده کنتــرل آلودگی هوا، 
هر خودرو در هر فصل، ۲۰ روز مجاز اســت تا به صورت رایگان وارد این 
محدوده شود و برای تردد بیشــتر باید نسبت به پرداخت عوارض اقدام 

نماید.
روابط عمومی و امور بین الملل معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران در پایــان اطلاعیه خــود از رانندگانی که قصــد ورود و تردد در 
محدوده های ترافیکی تهران دارند، درخواست کرده است تا برای اطلاع 
از نرخ و نحوه پرداخت عوارض طرح ترافیک و طرح کنترل آلودگی هوا 
و رزرو ایام تردد و جلوگیری از اعِمال جریمه، به ســامانه »تهران من« 

مراجعه نمایند.

 برخورد پلیس با جشنواره شرط بندی
وز ۱۴۰۲  در نور

 رئیس پلیس فضــای تولید و تبــادل اطلاعات تهران از شناســایی و 
دستگیری ۲ نفر در خصوص تبلیغ جشــنواره نوروزی شرط بندی در 

فضای مجازی خبر داد.
ســرهنگ داوود معظمی گودرزی اظهارداشــت: به دنبــال دریافت 
گزارشــاتی مبنی بر دعوت کاربران به ســایت های قمار و شرط بندی 
توسط دو صفحه مطرح اینســتاگرامی مجموعا با بیش از یک میلیون 
نفر دنبال کننده در فضای مجازی،پیگیری موضوع در دستور کار قرار 

گرفت.
این مقــام انتظامی تصریح کرد: پس از بررســی گزارشــات ارســالی 
کارشناســان پلیس فتا تهران بزرگ تحقیقات ســایبری خود را آغاز 
کردند و متوجه شــدند تعــداد ۲ صفحه معروف اینســتاگرامی که در 
مجموع بیش از یــک میلیون نفر دنبال کننده دارنــد برخی از کاربران 
فضای مجازی را تحت عنوان جشــنواره نوروزی با تبلیغات فریبنده به 
سمت و سوی ســایت های شــرط بندی هدایت کرده و در ازای این کار 

مبالغ زیادی دریافت می کنند.

وی افزود: افسران سایبری پلیس فتا پایتخت پس از تحلیل مستندات 
جمع آوری شده و بررسی های اطلاعاتی و تخصصی،موفق شدند ۲ نفر 
از افراد اصلی گرداننده این صفحات اینستاگرامی را شناسایی و پس از 

تشریفات قضایی مجرمین را دستگیر و به پلیس فتا منتقل کنند.
ســرهنگ معظمی گودرزی بیان داشــت: مجرمین پس از انتقال به 
پلیس فتا و مشاهده ادله جمع آوری شده توسط پلیس،ضمن پذیرش 
بزه انتســابی انگیزه خود از این اقدام مجرمانــه را منفعت مالی عنوان 

کردند.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: شــیوه و شگرد در این اقدام مجرمانه 
به این گونه اســت که افراد ســودجو با دادن وعده هایی فربینده نظیر 
دریافت ســودهای کلان به مخاطبان ، لینک های اختصاصی را تحت 
عناوین انفجار، بت زنی، پیش بینی و ... در سایت های شرط بندی و قمار 

طراحی کرده و سعی به جذب افراد ناآگاه می کنند.
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به شــهروندان توصیه کــرد: از کاربران 
به خصوص قشــر نوجوان و جوان انتظار داریم بــه تبلیغات دروغین 
افراد ســودجو در فضای مجازی توجه نکننــد و از فعالیت در چنین 
ســایت هایی خود داری کنند،شــهروندان همچنین می توانند برای 
کسب اطلاعات بیشــتر در خصوص تهدیدات و آســیب های فضای 
سایبری از طریق مرکز فوریتهای ســایبری با شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ 
 http://www.cyberpolice.ir و یا ســایت پلیس فتا بــه آدرس

پیگیری کنند.

 آغاز ثبت سفارش اینترنتی از 2۷ فروردین

اعلام جزئیات ثبت نام کتب درسی سال 
تحصیلی آینده

ثبت ســفارش و خرید اینترنتی کتاب های درســی ســال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ برای تمام پایه ها و رشته های تحصیلی - به جز پایه های 

ورودی- از روز ۲۷ فروردین سال جاری آغاز می شود.
 

ثبت سفارش کتاب  های درسی سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ دوره های 
تحصیلی آموزش ابتدایی، متوســطه اول، متوســطه دوم و کتاب  های 
درســی تکمیلی دوره اول متوســطه ویژه دانش  آموزان استعدادهای 
درخشان و همچنین کتاب  های درسی دانش  آموزان استثنایی از چند 

روز آینده آغاز می شود.
برای گروه میان پایه )پایه های تحصیلی دوم تا ششــم، هشــتم و نهم، 
یازدهم و دوازدهم( از ۲۷ فروردین تا ۲۶ خردادماه فرصت ثبت سفارش 
وجود دارد و برای پایه های ورودی اول، هفتم و دهم نیز از پنج تیر تا  ۱۰ 

شهریور ماه انجام می شود.

دیوار

خریدار   رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران درباره حواشــی پیش آمــده درباره 
ســازمان میادین میوه و تره بار شهر تهران 
توضیح داد و گفت: اعضای شــورای شــهر 

دخالتی در انتصابات شهرداری ندارند.
 مهدی چمــران پیش از آغاز یکصد و ســی 
و هفتمین جلســه شورای اســلامی شهر 
تهران در جمع خبرنگاران درباره انتصابات 
شــهرداری تهران و حواشــی ایجاد شــده 
دربــاره ســازمان میادین اظهار داشــت: 
اعضای شورای شــهر دخالتی در انتصابات 
شــهرداری ندارند و این موضوع را در صحن 

شورا رسماً اعلام کردم.
وی ادامه داد: این موضوع خلاف قانون است 
و نباید انجام شــود؛ ممکن اســت کسی را 
معرفی کرده باشند که از آن استفاده شود اما 
عضو شورا هیچ کس را به شهرداری تحمیل 

نمی کند.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران اظهار 
داشــت: برنامه ریزی های خوبی برای شهر 
تهران انجام شده که امیدواریم شهرداری در 
ســال جدید بتواند اقدامات مناسبی در این 

راستا انجام دهد.
چمــران ابــراز امیــدواری کرد مســائل 
اقتصادی و معیشــت مردم بهبود یابد و به 

شرایط پایدار اقتصادی برسیم.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران شرایط 
کنونی را به جنــگ ترکیبــی تعبیر کرد و 
افــزود: امیدواریم در این جنــگ ترکیبی 
موفق شــویم؛ این موفقیت فقط با عمکرد 
دولت میسر نمی شــود و نیازمند همراهی و 

همگامی مردم با دولت است.
چمران درباره اینکه شهردار تهران خانه ای 
را به خانواده دارای فرزند چند قلو اهدا کرده 
اســت، گفت: نمی دانم خانه به چه صورتی 
داده است، آیا ســند به نام آنها شــده یا نه. 
شــاید این خانه در اختیار آن خانواده قرار 

گرفته شده تا مشکلات آنها حل شود.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران درباره  
انتشار تصویر فیش حقوقی رئیس حراست 
شــورای اســلامی شــهر تهران در فضای 
مجازی و برخی رســانه ها اظهار داشــت: 
ممکن اســت معوقــات را در فیش حقوقی 
بهمن لحاظ کرده باشــند امــا وی کارمند 
شــهرداری راست و باید از شــهردار در این 

زمینه سوال شود.
در یکصد و ســی و هفتمین جلسه شورای 
اسلامی شــهر تهران، مهدی اقراریان عضو 
شورای اسلامی شــهر تهران با ارائه تذکری 
گفت: امروز تهــران به عنــوان پایتخت به 
دلیل سیاســت های غلط فرهنگی در ادوار 

گذشته، فاصله زیادی تا نقطه آرمانی دارد.
وی با اشــاره به اندیشــه امــام راحل )ره( 
درباره جامعــه توحیدی، گفــت: قرار بود 
انقلاب اســلامی ما را به جامعــه توحیدی 
برســاند اما کالبد امــروز پایتخت مــا را به 
جامعه توحیدی نمی رســاند. سیاست ها و 
برنامه های حوزه مدیریت شــهری فاصله 
زیادی با جامعه توحیــدی دارد و در جامعه 
در عمل طبــق اصول نولیبرالیســم غربی 

حرکت می شود.
اقراریان تاکید کرد: اگر جامعه بیدار نشود، 

مشکلات چند برابر خواهد شد.

بانک ها مسئولیت اجتماعی خود را 
انجام  دهند

حبیب کاشانی عضو شــورای اسلامی شهر 
تهران نیز در زمان تذکر خود، ابراز امیدواری 
کرد که فرمایشــات رهبر معظم انقلاب از 
شعار سال به اجرایی شود و مردم مهار تورم 

را بر سفره های خود مشاهده کنیم.
کاشــانی با بیان اینکه در روزهــای قبل از 
عید نوروز، حدود پنج هزار نفر در ســامانه 
معلولان و جانبــازان شــهرداری ثبت نام 
کردند، افزود: شــهرداری از سال های قبل 
برای تردد آنها کمک می کرد و امســال نیز 
مقرر بود ۲۰ ون بــرای خدمات دهی اضافه 

شود.
وی ادامه داد: اکنون ســه خودرو ون از ۲۰ 
ون، کم شده و خواستار بازگشت این ون ها 
هســتیم و از شــهرداری می خواهیم این 

موضوع را پیگیری کند.

کاشــانی با بیان اینکه بانک شــهر در حال 
انجام وظیفه اســت و در راســتای فعالیت 
اجتماعی حمایت از ورزش تلاش می کند، 
گفت: فقط بانک شــهر این  حمایت را انجام 
می دهد اما بانک های خصوصــی و دولتی 

اقدامی در این زمینه انجام نمی دهند.
وی افزود: اگر قرار اســت خودروسازان در 
شهر پول در بیاورند و سالی چند صدی هزار 
خودرو فروخته شود، این فعالیت اجتماعی 

باید از سوی خودروسازان نیز انجام شود.

نسل جوان از جنبه مذهبی راهنمایی 
نمی شوند

سید محمد آقامیری عضو شورای اسلامی 
شــهر تهران نیز با ارائه نطق پیش از دستور 
با موضوع حجاب و عفاف، اظهار داشت: پس 
از آغاز هجمه جدیدی از دشــمن به عنوان 
جنگ شناختی و ترکیبی، آنها با استفاده از 
افراد و عناصر خودفروخته داخلی و خارجی 
و هنرمندنماها به دنبال آســیب به جوانان 

هستند.
آقامیری افزود: دشمن به دنبال ایجاد تغییر 
فضای عفاف و حجاب در کشــور است و در 
چند ماه اخیر شــاهد ناهنجاری در موضوع 

حجاب در تهران و دیگر شهرها هستیم.
عضو شورای اســلامی شــهر تهران افزود: 
علاوه بر انحرافات ایجاد شــده، این اتفاقات 
ابزاری در دست مزدوران برای راه انداختن 

جنجال علیه اسلام است.
وی با بیان اینکه نســل امروز لجوج نیست و 
آمادگی دریافت حقایق دینی را دارد، گفت:  

در شــرایط موجود، نســل جوان از جنبه 
مذهبی راهنمایی نمی شوند.

آقامیری با تاکید بر اینکــه پدیده برهنگی 
بیماری عصر ما اســت و دیر یا زود به عنوان 
یک بیماری شــناخته خواهد شــد، یادآور 
شــد: حجاب در ایران باســتان، قوم یهود و 
احتمالا در هند وجود داشــته است و حتی 
حجابی که در قــوم یهود معمــول بوده از 
حجاب اســلامی هم ســختگیرانه تر بوده 

است.
وی با تأکید بر اینکه بخشی از امر به معروف 
و نهی از منکر بــر عهده حاکمیت اســت، 
افزود: اگر این بخش توسط مردم انجام شود 

باعث هرج و مرج خواهد شد.
عضو شــورای اسلامی شــهر تهران با بیان 
اینکه برخی با ادای روشــنفکری به دنبال 
هنجارشکنی هســتند، گفت: چرا روزهایی 
که کرونا روزانه جان چندین نفر را می گرفت 
کســی پلیس را به دخالت در سلامت متهم 
نکرد و نیروهای مردمی و جهادی، رسانه ها 
و نیروهای ارتش و بســیج در کرونا پای کار 
بودند اما اکنون از این ظرفیت برای مقابله با 

فحشا و بی حجابی استفاده نمی شود؟
عضو شورای اسلامی شــهر تهران ادامه داد: 
برخی مســئولان ســاده اندیش خیال می 
کنند بایــد بــا هنجارشــکنان بی حجاب 
مماشــات کرد که ایــن خود یــک روش 

براندازی است.
وی خاطرنشــان کرد: اینکه کســانی فکر 
می کنند بــا گل دادن به زنــان بی حجاب، 

کاری از پیش می برند، خیالی بیش نیست.

آقامیری تأکید کــرد: اگر به موضوع حجاب 
به شــکلی عمیق تر بپردازیم در مرحله اول 
مرتبط با مســائل فرهنگــی و اجتماعی و 
دشمن خارجی نیست بلکه حجاب در گرو 
سیاســت و گروه های لیبرال است که اجازه 
پرداختن صحیح به موضوع عفاف و حجاب 
را نمی دهند و به وســیله ای برای کســب 

جایگاه تبدیل شده است.
عضو شــورای اسلامی شــهر تهران با بیان 
اینکه در چند ماه اخیر عکس ها و فیلم هایی 
از حضــور افــراد بی حجاب در شــهر برای 
اعضای شــورا ارســال شده اســت، اضافه 
کرد: در برابر امام راحل )ره( و خون شــهدا 
مسئولیم و شــاید در آزمون تاریخی و الهی 

قرار گرفته ایم.
وی از شــهرداری تهران خواســت تا برنامه 
شــهرداری برای مقابله با هنجارشــکنان 
اجتماعی را به شــورای اسلامی شهر تهران 

ارائه کند.

واکنش عضو شورا به حذف تیم استقلال 
از بازی های آسیایی 

جعفر بندی شربیانی عضو شورای اسلامی 
شهر تهران با ارائه تذکری به موضوع کم آبی 
در کشور و تهران اشاره کرد و گفت: با توجه 
به گزارش هایی که از عملکرد شــهرداری 
تهران در دهه گذشته داشــتیم، پیشنهاد 
می کنــم وزارت نیرو از تجربه شــهرداری 
تهران در استفاده از پساب و بازچرخانی آب 

استفاده کند.
شربیانی با بیان اینکه ســازمان بوستان ها 
ســال قبــل ۱۹.۵ میلیون متــر مکعب از 
آب های ســطحی را بــاز چرخانــی و برای 
آبیاری فضای ســبز اســتفاده کرد، گفت: 
امســال نیــز ۵۲ میلیــون متــر مکعب 
برنامه ریزی شــد و پیگیــری می کنیم که 

محقق شود.
وی ادامه  داد: شهرداری ۷۵۰ منبع ذخیره 
و ۵۳ چــاه دارای مجوز با آب بــا کیفیت در 
اختیار قرار داده است که باید از آن استفاده 

کرد.
این عضو شــورای اســلامی شــهر تهران 
در ادامه تذکــر خود در واکنــش به حذف 
اســتقلال از رقابت هــای آســیایی، گفت: 
همچنــان تیم اســتقلال و پرســپولیس 
فدای جدال های سیاســی و سیاسی بازی 
تلویزیونــی می شــوند.وی افــزود: اتفاق 
بدی بود و موجب ناامیدی و مایوس شــدن 
هواداران میلیونی این تیم شــد و امیدواریم 
متولیــان ورزش بتواننــد پاســخی برای 

جریحه دار شدن احساسات جوانان بدهد.

خریدار   در حالــی که رییــس جمهور 
در واپســین ساعات پایانی ســال ۱۴۰۱ با 
فوریت بــه موضوع بی نظمــی در پرداخت 
حقوق اسفندماه معلمان ورود کرد و این امر 
موجب شد تا به سرعت مشــکل پیگیری و 
پرداخت ها انجام شــود، مجلس روز ســه 
شــنبه - ۱۵ فروردین - گزارش خود را در 

این خصوص ارایه کرد.
 ساعت ۲۲ شــب روز دوشــنبه ۲۹ اسفند 
مــاه و در حالی که کمتر از چهارســاعت به 
پایان ســال ۱۴۰۱ باقی مانده بود، آیت الله 
سیدابراهیم رئیســی رئیس جمهور در پی 
اشــکالات ایجاد شــده در پرداخت حقوق 
معلمان، به معاون اول خود دســتور داد در 
اســرع وقت جلســه ای با حضور مسئولان 
مربوطــه تشــکیل و ضمن بررســی علل 
بروز مســاله، برای رفع مشــکل پرداخت 
در چارچوب قانون و همچنیــن برخورد با 
قصــور و تقصیرهای احتمالــی مدیریتی، 

تصمیم گیری و نتیجه گزارش شود.
با پیگیــری های به عمل آمــده و همکاری 
خزانه داری کل کشور، بانک مرکزی و بانک 
ملی، همــان روز باقیمانده حقوق اســفند 
مــاه فرهنگیان به دســتور رئیس جمهور و 

پیگیری معاون اول رئیس جمهور پرداخت 
شــد تا فرهنگیان نیز با طیب خاطر ســال 
جدید را آغاز کنند اما این پایــان راه نبود و 
همانطور که در دســتور رییس جمهور نیز 
تصریح شده بود، می بایســت تقصیرهای 

احتمالی شناسایی شود.
پــس از آن معــاون اول رییــس جمهــور 
جلســاتی را با ســازمان برنامــه و بودجه و 
وزارت آمــوزش و پرورش برگــزار کرد که 
گزارش آن نهم فروردیــن به رئیس جمهور 
اعلام شد. در این گزارش تاکید شده بود: با 
وجود تقارن موضوع با ساعات پایانی سال، 
موضوع با همکاری دستگاه ها و سازمان های 
ذیربــط از جملــه ســازمان مدیریــت و 
برنامه ریزی، خزانه داری کل کشــور، بانک 
مرکــزی و بانــک ملــی و وزارت آموزش و 
پرورش بررســی و حقوق اسفند و اصلاحیه 

آن در حداقل زمان پرداخت شد.
در این نامه همچنین درباره علل بروز مسئله  
تصریح شده است: پس از برگزاری جلسات 
متعدد با دســتگاه های اجرایــی و نظارتی 
و بررســی اســناد و مــدارک و توضیحات 
دســت اندرکاران مشخص شــد کوتاهی و 
نحوه اقدام وزارت  آمــوزش و پرورش علت 

اصلی بروز مشکل بوده است.
بنا بــر نامه معــاون اول به رئیــس جمهور 
برای حل مشکل و اجرای دقیق و قانونمند 
رتبه بندی معلمان نیز مقرر شــد، با وجود 
برخــی ابهامــات در احکام صــادره که در 
فرصت مناسب بررســی خواهد شد، برای 
رعایت شــأن و جایــگاه معلمــان علاوه بر 
تخصیص ۱۰۰ درصدی اعتبارات )۳۸هزار 
میلیارد تومان( قانــون مصوب، دولت نیز از 
حداکثر اختیــارات قانونــی خویش برای 
افزایش رقم مصوب اســتفاده کرده و بر این 
اســاس مطالبات قانونی ۶ ماهه دوم ســال 
۱۴۰۰ و دوازده ماهه سال ۱۴۰۱ با فوریت 

محاسبه و پرداخت شود.
البته وزارت آموزش و پرورش نیز این قصور 
را پذیرفــت و در اطلاعیه ای از فرهنگیان به 
دلیل مشــکل پیش آمده عذر خواهی کرد؛ 
روز گذشــته - ۱۴ فروردیــن - نیز رئیس 
جمهور استعفای یوسف نوری وزیر آموزش 

و پرورش را پذیرفت.
روز - ۱۵ فروردیــن - گزارش کمیســیون 
آمــوزش، تحقیقــات و فنــاوری مجلس 
شورای اســلامی در خصوص بررسی علل و 
عوامل تأخیر در پرداخت حقوق اسفندماه 

۱۴۰۱ فرهنگیان در نشســت علنی روز سه 
شنبه مجلس شورای اسلامی قرائت شد.

در بخش هایی از این گزارش آمده اســت: 
اگرچه هدف از تصویب قانــون رتبه بندی 
معلمــان ارتقــای کیفیت نظام آموزشــی 
کشور بود اما وجود موانعی در مسیر اجرای 
آن مانند تدویــن آیین نامه و شــیوه نامه 
نامناسب، تأخیر در اجرای رتبه بندی و بی 
نظمی در پرداخت های فرهنگیان که نمونه 
بارز آن را در روزهای پایانی ســال شــاهد 

بودیم، منجر به ناخرسندی معلمان و لطمه 
به انگیزه و اعتماد فرهنگیان شده است.

کمیســیون آموزش و تحقیقــات مجلس 
در گزارش خود پیشــنهاد کــرد که برای 
جلوگیری از رخداد مجــدد چنین اتفاقی، 
دولت در اســرع وقت نســبت به محاسبه 
دقیق اعتبار مورد نیاز اجــرای قانون رتبه 
بندی معلمان اقــدام نموده و در صورت نیاز 
لایحه اصلاح قانون بودجه سال ۱۴۰۲ را به 

مجلس ارسال نماید.

رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: افزایش تولید دارو با 
تامین پایدار صادرات تقویت می شــود و پیش بینی ما 
برای صادرات دارو در ســال ۱۴۰۲، ۲۰۰ میلیون دلار 

است.
ســید حیدر محمدی افزود: اکنــون حوزه های دارو، 
تجهیزات پزشکی و شیر خشــک تحت حمایت ۱۰۰ 
درصدی یارانه قرار دارد و بر این اســاس، صادرات آنها 
بسیار محدود بود که امیدواریم در سال آینده افزایش 

یابد.
وی با اشــاره به کمبــود ۱۰۰ قلــم دارو در کشــور، 
اظهارداشــت: در حــال حاضر یک و نیــم درصد بازار 
دارویی کشور وارداتی اســت و در کنار تولید داخل به 
منظور تامین نیاز بازار انجام می شود و به  محض اینکه 

تولید داخل کفــاف نیاز را بدهــد، واردات 
متوقف می شود.

محمدی ادامه داد: ســازمان غــذا و دارو به 
طور مســتمر کمبودهای دارویــی را رصد 
می کند و ایــن کار از طریــق داروخانه های 
مرجع، دانشــگاه های علوم پزشکی و سامانه 
پیش بینی انجام می شــود. در این ســامانه، 

شرکت های داروســازی میزان تولید را اعلام می کنند 
و اگر ماده اولیه کم باشد، هشــدار از طریق پیش بینی 

داده می شود تا به سرعت کمبود دارویی برطرف شود.
به گفته وی، در شورای امنیت ملی مصوب شد تا زمانی 
که کمبودهای دارویی برطرف نشده، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی موظف است از طریق واردات، 

نیاز مردم به دارو را تامیــن کند و موجودی 
دارو پایدار شود.

محمدی اضافــه کرد: کمبودهــای دارویی 
به دانشــگاه های علوم پزشــکی ارجاع داده 

می شوند تا با جایگزینی مشکل رفع شود.
معــاون وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی تصریــح کــرد: اکنــون وضعیت 
مساعدی را در تامین تجهیزات پزشکی شاهد هستیم؛ 
به طوری که تعداد کمبودها در این حوزه رو به کاهش 
اســت. برخی تجهیزات پزشــکی به ۲ دلیــل تامین 
دیرهنگام ارز و تاخیر شــرکت خارجی در تامین کالا 
با کمبود موقت مواجه شده بود که با پیگیری ها مشکل 

برطرف شد.

 با اجرای طرح دارویار که از تیر ســال ۱۴۰۱ آغاز شد، 
همه داروهای تولید داخل شــامل یک هــزار و ۶۰۰ 
قلم کد ژنریک دارو، مشــمول اصلاح سیاســت های 
ارزی اســت و افزایش قیمت یکهزار و ۴۰۰ کد ژنریک 
توسط بیمه ها پوشش داده شده و ۲۰۰ قلم دیگر هیچ 

تغییری در نرخ نداشته است.
بر این اســاس، داروهای خارجی بدون افزایش قیمت 
طبق روال گذشته عرضه شــده و بیماران مزمن ضمن 
مراجعــه دوره ای بــرای ویزیت مجــدد، داروی خود 
را به اندازه مصــرف آن دوره تا ویزیــت بعدی دریافت 
می کنند.۳۶۶ قلم داروی ضروری و پرمصرف بیماران 
و ۴۲ ملکول داروی otc شامل ۱۱۹ قلم دارو نیز تحت 

پوشش بیمه قرار گرفتند.

و دار

و در سال ۱۴۰۲ پیش بینی ۲۰۰ میلیون دلاری صادرات دار
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راه یابی دو اثر کارگردان ایرانی به جشنواره 
کودکان هندوستان

 فیلم های کوتــاه »پرنده های ســارا« و »هیچکس خانه نیســت« به 
کارگردانی میثم شمسی منتخب دوازدهمین  دوره جشنواره فیلم های 

کودکان هندوستان )ICFF( شدند.
به گزارش مشــاور رســانه ای پروژه، فیلــم کوتاه پرنده های ســارا به 
کارگردانی میثم شمسی و نویسندگی حســن نجم آبادی و فیلم کوتاه 
هیچکس خانه نیست به کارگردانی میثم شمسی، به دوازدهمین  دوره 

جشنواره فیلم های کودکان هندوستان )ICFF ( راه یافت.
دوازدهمین  دوره جشنواره فیلم های کودکان هندوستان )ICFF ( در 
بخش های فیلم بلند داستانی و انیمیشن، فیلم کوتاه مستند، داستانی 
و انیمیشــن ۱۰ تا ۱۸ آوریل ۲۰۲۳ مصادف ۲۱ تــا ۲۹ فروردین ماه 

۱۴۰۲ در لاکنو هندوستان برگزار می شود.
فیلم های کوتــاه »پرنده های ســارا« و »هیچکس خانه نیســت« به 
کارگردانی میثم شمسی در این دوره جشــنواره کودکان هندوستان 
در بخش فیلم کوتاه داســتانی در کنار ۴۶ فیلم کوتــاه دیگر به رقابت 

می پردازند.
هدف جشنواره کودکان هندوســتان )ICFF (، فراهم کردن بستری 
مشــترک برای تهیه کنندگان فیلم هایی با محوریت کودکان اســت 
تــا از طریق فیلم های آموزشــی معنــادار، دیدگاه های خــود را برای 
رشــد مناســب ظرفیت های کودکان مطرح کننــد و همچنین برای 
ترویج دوســتی و همکاری بین مردم جهان اســت و در طول سال ها، 
این جشــنواره از طرف صنعت فیلم و تلویزیون هند )بالیوود(، حمایت 
کافی را به خود جلب کرده اســت و تعداد زیادی از بازیگران، بازیگران، 
کارگردانان، نویســندگان، خوانندگان کودک بــا حضور خود در طول 

جشنواره نه روزه از CMS ICFF حمایت کرده اند.
در خلاصه داســتان فیلم کوتاه »پرنده های ســارا« آمده است: »سارا 
قصد دارد پرنده هایی را کــه از طرف پدرش هدیه گرفته اســت، آزاد 

کند...«
زهرا رشیدی، پرهام سهرابی و حســین عزتی در این فیلم کوتاه که ژانر 
اجتماعی و با محوریت سینمای کودک است، به ایفای نقش پرداختند.

عوامل »پرنده های سارا« عبارتند از: کارگردان: میثم شمسی، نویسنده 
و مشاور کارگردان: حسن نجم آبادی، فیلمبردار : محمد مهدی منفرد، 
صدابردار: وحید ســواری زاده، تدوین و صداگذاری: حســن شکری، 
دســتیار کارگردان و برنامه ریز: علی رضا زمانی، منشــی صحنه: پریا 
سهرابی، نورپرداز: علیرضا منفرد، طراح صحنه: احسان منفرد، مشاور 

رسانه ای: آزاده فضلی، تهیه کننده: میثم شمسی و حسن نجم آبادی.
در خلاصه داستان فیلم کوتاه »هیچکس خانه نیست« که زهرا رشیدی 
تنها بازیگر آن است، آمده: »زهرا دختری تنها در خانه است و می خواهد 

به فقیری که پشت در است کمک کند...«

عوامل این فیلم کوتاه عبارتند از: نویســنده و کارگردان: میثم شمسی، 
فیلمبردار: محمد مهدی منفرد، صدابردار: سید محمد امین هاشمی، 
تدوین: حسن شکری، دستیار کارگردان: ســینا محمدلو، برنامه ریز: 
علیرضا زمانی، نورپرداز: علیرضا منفرد، طراح پوســتر: حسین نادری، 

تهیه کننده: میثم شمسی.

وانه و مژگان در دومین اکران سینمایی  رضاپر
»پوست شیر«

 قسمت ششم از فصل سوم سریال »پوست شیر« امروز چهارشنبه ۱۶ 
فروردین ۱۴۰۲ از ساعت ۱۶ در سینما لوتوس اکران خواهد شد.

 علاقه مندان به ســریال »پوست شیر« می توانند قســمت جدید این 
مجموعه را امروز چهارشنبه ۱۶ فروردین ۱۴۰۲ از ساعت ۱۶ همراه با 
علیرضا کمالی، )رضاپروانه( ژیلا شاهی )مژگان(، جمشید محمودی و 

نوید محمودی در سینما لوتوس تماشا کنند.
طبق برنامه ریزی انجام شــده توســط فیلم نت، علیرضا کمالی بازیگر 
نقش رضا پروانه، ژیلا شــاهی بازیگر نقش مژگان، جمشید محمودی 
کارگــردان و یکی از نویســندگان فیلمنامه »پوســت شــیر« و نوید 
محمودی تهیه کننده »پوست شیر« با حضور در سینما لوتوس در کنار 

علاقه مندان به تماشای قسمت جدید »پوست شیر« خواهند نشست.
علاقمندان به تماشــای قســمت ششم فصل ســوم »پوست شیر« در 
سالن ســینما، می توانند هم اکنون با مراجعه به سایت سینماتیکت و 

ایران تیک نسبت به تهیه بلیت اقدام کنند.
این دومین نمایش مردمی »پوست شــیر« محسوب می شود. پیش از 
این قسمت پنجم از فصل سوم »پوست شــیر« چهارشنبه ۹ فروردین 

۱۴۰۲ در پنج پردیس سینمایی شهر تهران به نمایش درآمده بود.
قسمت ششم از فصل پایانی »پوست شیر« همزمان با اکران در سینما 

لوتوس به صورت اختصاصی توسط پلتفرم فیلم نت عرضه خواهد شد.
پخش فصل سوم و پایانی سریال »پوست شــیر« از روز چهارشنبه ۱۰ 
اســفند ۱۴۰۱ در پلتفرم فیلم نت آغاز شده اســت و تا پایان فروردین 

۱۴۰۲ ادامه دارد.
کارگردانی و تهیه کنندگی »پوست شــیر« به ترتیب برعهده جمشید 
محمودی و نوید محمودی اســت. همچنین فیلمنامه این ســریال را 

جمشید محمودی به همراه رضا بهاروند نوشته است.
»پوست شیر« اولین تجربه کارگردانی جمشــید محمودی در شبکه 
نمایش خانگی اســت. محمودی پیش از این کارگردانــی فیلم هایی 
همچــون »چند مترمکعب عشــق« و »شکســتن همزمان بیســت 

استخوان« را در کارنامه اش به ثبت رسانده بود.

با کمپانی وانر برادرز
»هری پاتر« برمی گردد

شبکه اچ بی او با توافق با وارنر برادرز موفق شــد تا تایید ساخت سریال 
»هری پاتر« را بگیرد.

 مذاکرات شبکه اچ بی وا با کمپانی برادران وارنر به ساخته شدن سریال 
»هری پاتر« می انجامد. ایــن مذاکرات که در مرحله نهایی رســیدن 
به نتیجه قطعی اســت منجر به ســاخته شــدن دوباره داستان های 
جی کی رولینگ می شود.گفته شده هر فصل ســریال بر اساس یکی از 

کتاب های »هری پاتر« ساخته می شود.
با این حال اچ بی او هنوز واکنشی به این خبر نشان نداده است.

برمبنای این قرارداد رولینگ نیز با پــروژه در ارتباط خواهد بود گرچه 
خالق اصلی یا سازنده سریال نخواهد بود.

منابع داخلی گفته اند مذاکرات بین کمپانی برادران وارنر، دیسکاوری 
و رولینگ هنوز در مراحل ابتدایی است.

کمپانی برادران وارنر مدت هاســت قصد ســاخت ســریال تلویزیونی 
»هری پاتر« را داشته است و شایعاتی درباره این پروژه در ژانویه ۲۰۲۱ 

منتشر شد.

قاب

 نمایش »افسانه ببر« اثری از صدرالدین زاهد به مدت 
۲۰ شب در خانه نمایش دا روی صحنه می رود.

 نمایش افسانه ببر نوشــته داریو فو در دور دوم اجرا با 
ایجاد تغییراتی در نمایشــنامه متناسب با حال و هوای 
روز جامعه، از ۲۵ فروردین ماه در ســالن شماره خانه 

نمایش دا روی صحنه خواهد رفت.
این نمایش مونولوگ که صدرالدیــن زاهد از اعضای 
قدیمــی کارگاه نمایــش آربی آوانســیان، ترجمه، 

طراحــی و کارگردانــی آن را برعهده دارد، 
دربــاره ســربازی زخمــی در راهپیمایی 
انقلاب چین است که توسط همکارانش در 
کوهستان هیمالیا رها می شــود و به غاری 
که ماوا ماده ببری و بچه هایش اســت، پناه 

می برد.
صدرالدین زاهد کــه به تازگــی به ایران 

بازگشــته اســت، تهیه کنندگی اثر را برعهده دارد 

و خانــه نمایش دا به عنــوان مجری طرح 
در تولید »افســانه ببر« مشــارکت داشته 

است.
»افســانه ببر« تا ۱۵ اردیبهشــت ماه سال 
جاری، هر شــب ســاعت ۱۹:۳۰ در سالن 
شــماره یک خانه نمایــش دا روی صحنه 
اســت و مخاطبان بــرای تهیــه بلیت اثر 
می توانند به ســایت فروش بلیت تیــوال و همچنین، 

گیشــه خانه نمایــش دا واقــع در خیابــان انقلاب 
اســلامی، خیابان خــارک، بن بســت اول، پلاک ۵ 

مراجعه کنند.
»افســانه ببر« پیش از این در مهر و آبان ماه ۱۴۰۰ در 
سالن چهارسو مجموعه تئاتر شــهر اجرا شده بود. در 
اجرای جدید، همانند دور نخســت اجــرا، صدرالدین 
زاهد به عنوان تنهــا بازیگر اثر به ایفــای نقش خواهد 

پرداخت.

رییس شــبکه پارامونت اطمینان دارد ســریال »یلو 
استون« با حضور کوین کاســتنر ادامه می یابد. کیت 
کاکس رییس بخــش تولید شــبکه پارامونت در برابر 

صدها طرفدار این شبکه گفت همه ما مطمئن هستیم 
با حضور کوین کاستنر این ســریال ادامه پیدا می کند.

چندی پیش گفته شــده بود این شــبکه ممکن است 

نتواند با کاســتنر که نقش اصلی این ســریال را دارد 
از نظر زمان بندی به توافق برســد و ممکن اســت این 
ســریال زودتر از آنچه برنامه ریزی شــده بود به پایان 

راه خود برسد.سریال »یلواســتون« از پربیننده ترین 
ســریال های این سالهاســت. این ســریال که از سال 

۲۰۱۸ شروع شد با نقدهای مثبت روبه رو شده است.

افسانه ببر

یلو استون

خریــدار   بازیگــر فیلــم ســینمایی 
»کفش های میرزا نوروز« گفت: طول نقش 
برایم اصلا اهمیت نداشــت؛ بسیار شده که 
نقشی بسیار کوتاه را بازی کرده ام که طول 
آن بســیار کوچک اما شناســنامه دار بوده 

است.
محمدعلی ســاربان در پاسخ به این پرسش 
که چرا در سال های اخیر بسیار کم کار شده 
است، گفت: پیش تر بسیار فعال بودم اما در 
حال حاضر این گونه نیســتم و دلیلش این 
است که سه ســال پیش سکته مغزی کردم 
و افتــادم و کمبود انرژی و خانه نشــینی ام 

نگذاشت آن گونه که باید فعال باشم.
بازیگــر ســریال تلویزیونی ســمک عیار 
)محمدرضــا اصلانی،باربد طاهری ۱۳۵۳( 
ادامه داد: البته در این مدت به لطف همسر 
و خانواده ام که بســیار به من کمک کردند 
توانســتم که دوباره شــروع بــه صحبت و 
حرکت و زندگــی کنم اما بــه دلیل همین 
مشکلات جســمی دیگر کســی سراغ من 

نیامده است.
وی افزود: پیشــنهاداتی بوده اما از ســمت 
کسانی بوده اســت که می خواستند به من 
احترام بگذارند و چون من قدیمی هســتم 
ادای احترام کردند البته بر سر هرکاری که 
رفتم حق مطلب را ادا کرده ام و نقشی که به 
من داده اند به درســتی اجرا شده است و از 

پس نقش برآمده ام.
بازیگــر مجموعــه قائم مقــام فراهانــی 
)محمدرضا ورزی ۱۳۷۸( بیان کرد: از سوی 
دیگر کســانی هم که من را نمی شناســند 
طبیعی اســت که پیشــنهادی ندهند. در 
سالی که گذشت در زمینه فیلم کوتاه و تئاتر 
کارهایی انجــام داده ام و همین آب باریکه 
برایم کافی اســت. کارهایی هم بوده که به 
دلیل شرایط جسمی ام چون مسلتزم سفر 
رفتن و یا ســاعت طولانی حضور بوده است 

را انجام نداده ام.
ســاربان با توضح کارهایش در سال ۱۴۰۱ 
اظهار داشــت: ســه کار انجام دادم؛ سریال 
آکتور که نقشی شــبیه وضعیتی که خودم 
دارم را بازی کردم؛ در فیلم ســینمایی ای 
به کارگردانی حمیدرضا ســنگیان حضور 
یافتم؛ ســنگیان جوان محجوبی اســت و 
به خاطر خودش در اثرش حضــور یافتم و 
کارش را هم قبول دارم؛ در این اثر نقش یک 
استاد تئاتر را بازی کردم که با دانشجویانش 
کار می کند و فکر می کنم کار خوبی شــد 
چون تعداد زیــادی از بازیگران با نقش های 

کوچک در آن حضور دارند و در کاری دیگر 
هم نقش خیاطی را داشــتم که در خیاطی 
کار می کرد؛ بهرام شــاه محمدلو و صابر ابر 
هم در این اثر هســتند و من سکانسی کوتاه 
دارم. البته تئاتری به اسم بلبل سرگشته هم 
با آقای اخوان داشــتم که در تالار هنر روی 
صحنه رفتیم. در ســریال خاتــون هم یک 
سکانس داشــتم که در نقش مرد عطار در 

مغازه عطاری بودم.
بازیگر مجموعه تلویزیونــی کارآگاه علوی 
)حسن هدایت( ۱۳۸۶( بیان کرد: این روزها 
به دلیل شرایطم در نقش های کوتاه حضور 
پیدا می کنم چرا که باید به لحاظ جســمی 
توان کار را داشته باشــم؛ کار دیالوگ ها اگر 
فی البداهه باشد مشــکل دارم اما اگر کمی 
جلوتر فیلمنامه و دیالــوگ هایم را بدهند 
فرصت دارم تا در مورد نقش و کاراکتر فکر و 

تمرین و دیالوگ ها را تمرین کنم.
وی افزود: بــرای حفظ کــردن دیالوگ ها 
مشــکل دارم چرا کــه بیانم مشــکل پیدا 
کرده و بریده و بریده شــده و مانند گذشته 
سلیس نیست. بعد از سکته حدود ۶ ماه نمی 
توانستم حرف بزنم و بیانم را کامل از دست 
داده بودم اما آنقــدر تمرین فن بیان کردم و 
نمایشنامه خواندم تا کم کم بیانم را به دست 

آوردم و توانستم صحبت کنم.
ساربان در پاسخ به این پرســش که از بین 
کارهایش از کدام یــک خاطره خوبی دارد، 
گفت: سریال بوعلی ســینا )کیهان رهگذار 

۱۳۶۴( را بســیار دوست داشــتم. سریالی 
که در ســال ۱۳۶۲ تهیه شد. آنجا نقش ابن 
عزیز وزیر نوح ابن منصور سامانی را بازی می 
کردم نقش خوبی بود و کار مرتب پیش می 
رفت همه چیز سرجای خودش بود. فرهاد 
محمدی تهیه کننــده و کیهــان رهگذار 
خدابیامــرز کارگردان بــود. همه چیز یک 
ارزشی داشــت و حتی کوچکترین نقش در 
این سریال و کار ارزش داشت و خاطره های 

خیلی خوبی از این کار دارم.
وی افزود: شب ها که از ضبط برمیگشتیم 
در هتل دروازه شمیران در اصفهان ساکن 
بودیم. شبی قبل از شــام داشتم با رهگذار 
پینگ پونگ بازی می کردم و تهیه کننده 
هم کنار ما بود، چیزی حدود ۴ جلســه از 
فیلمبرداری من گذشــته بــود که تهیه 
کننده گفت آقای ساربان نمی خواهی در 
مورد قراردادت هیــچ صحبتی با ما کنی؟ 
و گفتم: چــه بگویم؟ مــن اول نقش برایم 
مهم اســت و بازی و این کــه کار را بتوانم 

ارائه دهم.
بازیگر سریال در چشم باد )مسعود جعفری 
جوزانی ۱۳۸۹( خاطرنشــان کرد: آن زمان 
برای بازی در این ســریال )۴۰ سال پیش( 
۸۵ هزار تومان دستمزد گرفتم که در زمان 
خودش خوب بود اگرچه امروز رقمی نیست 
اما من آن کار را دوست داشتم چون در ابعاد 
مختلف مهم بود و به همه بازیگران و حساب 
و کتابشان بها داده می شــد. سریال حلقه 

ســبز را هم با ابراهیم حاتمی کیا کار کردم 
که از نقش و کار بسیار راضی ام و کارگردان 
هم از من راضی بود و این را به زبان می آورد 
اما متاسفانه آنجا هم در پرداخت با ما خوب 

تا نکردند.
وی افزود: با حســن هدایت ۸ کار داشتم و 
هم کارهــا و هم تولید خوب بود. با حســن 
ورزی حدود ۷ کار دارم کــه طولانی ترین 
آن نقشــم پدر آقامحمدخان قاجار بود؛ در 
سریال های متعددی کار کردم و از اکثر آنها 
راضی هستم چون در انتخاب دقت داشتم و 
تا از نقش و مختصات آن مطمئن نمی شدم 

به دفتر آن کار مراجعه نمی کردم.
بازیگر فیلم ســینمایی کفش هــای میرزا 
نوروز )محمد متوســلانی ۱۳۶۴( توضیح 
داد: طول نقش برایم اصلا اهمیت نداشــت. 
بسیار شده که نقشی بســیار کوتاه را بازی 
کرده ام که طولش بســیار کوچک بوده اما 
شناسنامه داشته است. نقش شناسنامه دار 

را حتما بازی می کردم.
وی در پاسخ به این ســوال که چه نقشی از 
نظرش ارزش بازی کردن دارد گفت: وقتی 
فیلمنامه قرص و محکم باشد؛ فیلمنامه ای 
موفق اســت که باعث می شود که یک اثر به 
سرانجام برســد و بازیگر در آن کارش را به 
درستی انجام دهد. نقشــی که شناسنامه 
ندارد را حتی اگر نقش اول باشد بازی نکرده 

ام و نمی کنم.
بازیگر فیلم ســینمایی دادستان )بزرگمهر 

رفیعا ۱۳۷۰( بیان کرد: این اواخر در فیلمی 
به نام روز آخــر حضور یافتــم و نقش یک 
روحانی را داشــتم که کار خــوب درنیامد؛ 
شــلختگی و بی برنامه گی زیــاد بود. نقش 
من مستلزم بازگویی دیالوگ های طولانی 
یک آخوند بود که پشت ســرهم بود و برایم 
ســخت بود و نتوانســتم آن گونــه که باید 
اجرایــش کنم )بــه همین دلیــل نیمی از 
قردادم پرداخت نشد( و هم نقش و هم فیلم 
و هم گروهی که شــناختی از آنها نداشتم از 

بدترین کارهایم بود.
این بازیگر پیشکســوت در پاســخ به این 
پرسش که چرا حضور پرشــماری در نقش 
های تاریخی داشته اســت بیان کرد: مقوله 
تاریخی چیزی اســت کــه از کودکی به آن 
علاقمند بودم و در مورد نقش های تاریخی 
پیش از شــروع کار درباره شان مطالعه می 
کردم. به عنوان مثــال پیش از آن که جلوی 
دوربین ســربداران بروم رفتــم و در مورد 
شخصیت حســن حمزه که ایفایش کردم 
مطالعه کردم و ترجمه های مطالبی از زبان 
روســی در مورد این کاراکتــر را خواندم و 

خودم را در آنجا پیدا کردم.
وی افزود: یــا در مورد ســمک عیار که در 
سال ۱۳۵۴ تهیه شــد نقش خوبی داشتم 
که با خســرو شــکیبایی، هادی اسلامی 
و اکثر هنرپیشــه هــای خــوب آن زمان 
بود. خدا همه شــان را بیامــرزد. ولی الله 
شــیراندامی، بهجت محمدی و علی ژکان 
در آن ســریال بازی می کردنــد. آنجا هم 
مسئله تاریخی بود و چون جنبه رمان و قصه 
داشت و دسترسی به منابع تاریخی نداشتیم 
مطالعه ســبک تر بود اما در ســربداران باید 

مطالعه می کردم.
بازیگر فیلم ســینمایی وقتی همه خوابیم 
)بهرام بیضایی۱۳۸۷ ( یادرآور شد: در مورد 
بوعلی ســینا هم به همین شکل کار کردم و 
در مورد اکثر نقش های تاریخی مطالعه می 
کردم. مثلا در سریال کاراگاه علوی ۲ نقش 
باجناق رضاشاه را داشتم که رفتم و مطالعه 

کردم.
وی افزود: برای ایفای نقــش تاریخی لازم 
اســت که شــما تاریخ را ورق بزنید و حتی 
اگر نقاشــی ای در آن مورد وجود دارد به آن 
نقاشــی توجه کنیم. در کل نقش هایی که 
بازی کرده ام را یــا علاقمند بوده ام یا به آنها 
علاقمند شده ام و بازی کردم و ماندنی شده 
اند. نقش هایی که بازی کرده ام را دوســت 

داشته ام.

خانه نمایش دا میزبان »افسانه ببر« می شود

کوین کاستنر در یلو استون می ماند

وزیر فرهنگ:

سال ۱۴۰۱ شاهد اتفاق های تاثیرگذاری در حوزه فرهنگ، هنر و رسانه بودیم
خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
گفــت: ســال ۱۴۰۱ ســال اتفاق هــای 
تاثیرگــذاری در حــوزه فرهنــگ و هنر 
و رســانه بود و وزارت فرهنگ توانســت 
ماموریت های خود را به نحو شایســته ای 
به انجام برســاند. محمدمهدی اسماعیلی 
روز سه شــنبه در دیدار نوروزی با معاونان، 
مدیران و کارکنان وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی در تــالار اجتماعــات ســازمان 
سینمایی اظهار داشت: کار مهمی بر عهده 
گرفته ایم کــه پیش از پاســخگویی در این 

دنیا پاسخگویی در آن دنیا را به دنبال دارد.
وی افزود: وقتی در اتفاق های نیمه دوم سال 
عده ای تلاش می کردند بــا ایجاد ناامیدی 
و دو قطبی جامعه را از جامعه ای پرنشــاط 
به جامعه ای مایوس تبدیل کنند همکاران 
ما بــا فعالیتی جهادی فضای هنر و رســانه 
ای را مدیریت کردنــد و جامعه را به فضایی 

پرنشاط تر از قبل بر گرداندند.
اســماعیلی ادامه داد: کار مهم مــا انتقال 
جامعه اســلامی از مرحله ســوم به چهارم 
و بسط منابع دینی اســت و همکاران ما در 

حوزه فرهنگ و هنر باید پیشــگام باشند و 
این آرمان بزرگ ماســت و در آن برگشت و 

عقب گرد به گذشته وجود ندارد.
وی افــزود: جامعه مــا جامعــه ارتجاعی 
نیســت و اگر رذایلی قبل از انقلاب بوده آنها 
را پشت سر گذاشــته ایم و نقطه امروز غیر 
قابل بازگشت است و اهداف انقلاب و شهدا 

میسر خواهد شد.

افزایش حقوق کارکنان
معاون توسعه مدیریت و منابع اسلامی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز با اشاره به برنامه 
ساماندهی و ارتقای حقوق کارکنان گفت: 
سال گذشته بدون اخذ مجوزهای ویژه، ۳۵ 
درصد و تا پایان سال توانستیم تا ۵۰ درصد 
افزایش حقوق داشــته باشــیم که احکام 
مربوطه صــادر و در فروردین با حقوق های 

جدید پرداخت می شود.
محمود اسلامی افزود: سیاست وزارت این 
بود که با ارتقــای فعالیت ها حقوق کارکنان 
افزایش یابد که بخشــی انجام شده از جمله 
این که حق مســکن تا دو میلیــون تومان 

افزایش یافت و قرار شــد ارتقای حقوق در 
سال جدید هم افزایش یابد.

وی گفت: بازسازی مهمان پذیرها هم انجام 
و تا عید فطر مهمانپذیر چاکســر افتتاح می 

شود و در اختیار کارکنان قرار می گیرد.
اسلامی گفت: همچنین مجوز جذب نیروی 
انسانی از ســازمان اداری و استخدامی اخذ 
شده و تا خردادماه از طریق فرآیند جذبی که 
اعم از آزمون است اعلام می شود.وی درباره 
تعاونی مسکن کارکنان نیز افزود: مقدمات 
واگذاری زمین به کارکنان فراهم شده و بعد 
از هفته آینده تشــکیلاتی آماده می شود تا 
کارکنان برای تعاونی مسکن ثبت نام کنند.

سال سخت و پرفراز و نشیبی پشت 
سرگذاشتیم

دســتیار وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 
مدیرکل حوزه وزارتی هم با اشاره به تقارن 
ماه مبارک رمضان و نوروز گفت: این تقارن، 
نوروز معنوی و پربرکتی را برای ما رقم زد تا 
از برکات بهار طبیعت کــه دل ها را منقلب 

می کند و بهار قرآن لذت ببریم.

مجید زین العابدین افزود: ســال ســخت 
و پرفراز و نشــیبی در حــوزه فرهنگ و هنر 
داشــتیم که با این وجــود توفیقات خوبی 

نصیب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شد.
وی اظهار داشــت: این توفیق ها در ســایه 
برنامه ریزی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
معاونــان و بدنــه کارشناســی و تــلاش، 

همراهی و هم افزایی به دست آمد.

زین العابدین گفت: ســمبل این توفیقات، 
برگزاری جشنواره های باشــکوهی بود که 
اینها محصول کار جمعی اســت و امیدوارم 
در ســال جدید با انگیزه و هم افزایی بیشتر 
با غلبه بر مشــکلات ثمرات ماندگاری را در 
حوزه فرهنگ و ارشــاد اســلامی به یادگار 
بگذاریم و همراه تر، هم گام تر و هم انگیزه تر 

باشیم.



روزبه چشمی:

در استقلال افتضاح بار آمده است

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      16 فروردین 14۰2    شماره 1288

میدان

 نام ســرمربی تیــم والیبال نشســته ایــران در میان 
کاندیداهای ورود به تالار مشاهیر قرار گرفت.

 بنا به اعلام وب سایت ســازمان جهانی پارا والیبال، نام 
هادی رضایی، ســرمربی تیم ملی پرافتخار کشورمان 
در میان اســامی ۱۶ کاندیدای ورود به تالار مشــاهیر 
بین المللی والیبال در ســال ۲۰۲۳ قــرار گرفت. ۱۶ 
کاندیدا از ۵ بخش بازیکنان زن و مــرد والیبال داخل 
سالن، بازیکنان والیبال ساحلی، مربیان، مدیران موثر 
و بخش والیبال نشســته انتخاب و اســامی آنها جهت 

رای گیری اعلام شده است.
در بخــش پاراوالیبال، هادی رضایــی از ایران و کاری 

میلر اورتز از آمریکا به عنوان نامزدهای ورود 
به تالار مشاهیر بین المللی معرفی شدند.

وب ســایت ســازمان جهانی پاراوالیبال در 
معرفی ســوابق و افتخارات هادی رضایی به 
این نکته اشــاره کرده اســت که وی از سال 
۱۹۸۸ تــا ۲۰۲۰ در هــر دوره از بازی های 
پارالمپیک موفق به کســب یــک مدال چه 

در کسوت ورزشکار و چه در کســوت مربی شده است 
و در این خصوص به کســب ۳ نشــان طلا از بازی های 
پارالمپیک ۱۹۸۸ ســئول، ۱۹۹۲ بارســلون و ۱۹۹۶ 

آتلانتا، در کسوت ورزشکار اشاره شده است.

رضایی از سال ۲۰۰۰ به عنوان سرمربی تیم 
ملی فعالیت حرفه ای خــود در پاراوالیبال را 
دنبال می کند و به عنوان ســرمربی تیم ملی 
نیز موفق به کسب ۴ نشان مدال از بازی های 
پارالمپیــک ۲۰۰۰ ســیدنی، ۲۰۰۸ پکن، 
۲۰۱۶ ریو، ۲۰۲۰ توکیو و نیز ۲ نشــان نقره 
از بازی های پارالمپیک ۲۰۰۴ آتن و ۲۰۱۲ 

لندن شده است.
تــالار مشــاهیر بین المللــی والیبال، یک ســازمان 
خصوصی مســتقل اســت که به افتخــارات مختلف 
رشــته والیبــال در ســطوح مختلف از آماتــوری تا 

حرفه ای در شاخه های مختلف می پردازد و به منظور 
احیای تاریــخ والیبال در جهان هر ســاله تعدادی از 
برترین هــای این رشــته را در شــاخه های مختلف 

معرفی می کند.
تاکنون در موزه تالار مشاهیر ۱۵۰ چهره شاخص از ۲۵ 
کشور معرفی شده اند و هر ساله هزاران نفر از این موزه 
دیدن می کنند و شــهرت آن به دلیل برگزاری مراسم 
گرامیداشت ســالانه برای افراد خاص و تاثیرگذار در 

این رشته است.
مقر این موزه در ایالت ماساچوســت آمریــکا، زادگاه 

رشته والیبال است.

کارشناس فوتبال با بیان اینکه مقصر اصلی حذف آبی 
پوشان از لیگ قهرمانان آسیا وزارت ورزش است گفت: 
مشکل اصلی استقلال را پول حل می کند اما هیچکس 

از این باشگاه حمایت نکرد تا حذف شود.
هاشــم حیدری با بیان اینکه شــنیدن اخبــار تلخ از 
استقلال باعث ناراحتی هواداران و نگرانی برای آینده 
این باشگاه شد گفت: بدترین خبر چند روز اخیر حذف 
اســتقلال از لیگ قهرمانان بود. مقصر اصلی این اتفاق، 

وزارت ورزش بود که حمایتی از آبی پوشان نکرد.
وی افزود: هر کسی مدیرعامل می شــد نیاز به پول 

داشت تا بتواند مشــکلات را حل کند. قول هایی هم 
به فتح الله زاده داده شد اما پشــت او را خالی کردند. 
وزارت ورزش از نظــر همه مقصر اصلــی این اتفاق 

است.
کارشناس فوتبال تصریح کرد: دوگانگی در حل مشکل 
سرخابی ها بیشتر باعث ناراحتی هواداران از مسئولان 
وزارت ورزش شــد. هیچکس به اندازه هواداران از این 
اتفاق ناراحت نیســت و همین مسئله باعث شده تا آنها 
در ورزشگاه نســبت به این اتفاق و مسببین آن موضع 

گرفته و علیه آنها شعار دهند.

وی در مــورد نگرانی هایی که برای آینده این باشــگاه 
وجود دارد گفــت: مدیرعامــل باید پول به باشــگاه 
تزریق کند. اگر این اتفاق رخ ندهــد تا پایان فروردین 
ماه پنجره نقل و انتقالاتی اســتقلال هم بسته خواهد 
شد. فتح الله زاده که سال ها در اســتقلال بوده و به این 
تیم اشراف داشته بدون پول نتوانست کار مهمی انجام 
دهد. بنابراین حلال این مشکلات پول است که باید به 

باشگاه تزریق شود.
حیدری در خصوص عملکرد ســاپینتو در این شرایط 
بحرانی هم گفت: ســاپینتو یک مربی حرفه ای است. 

با اینکه چند ماه اســت از استقلال پولی دریافت نکرده 
اما همچنان با تمام وجود به کارش ادامه می دهد. او به 
مسائل مدیریتی کار ندارد و دیدیم که استقلال مقابل 
ذوب آهن چه بازی خوبی از خود ارائه کرد. ســرمربی 
آبی پوشــان تیمش را به خوبی شــناخته، بردهای پی 
در پی بدســت آورده و حالا هواداران را به قهرمانی در 
این فصل امیدوار کرده اســت؛ هوادارانی که در طول 
این چند سال آســیب های زیادی دیده اند و تنها امید 
و دلخوشی شــأن قهرمانی اســتقلال در فوتبال ایران 

است.

والیبال

استقلال

خریدار  هافبــک تیم فوتبال اســتقلال 
اظهارات مدیرعامل این باشــگاه را رد کرد 
و گفت: هرگز نگفتم اگر پــول نگیرم برای 

استقلال بازی نمی کنم.
علی فتح الله زاده در واکنش به مشــکلات 
مالی این باشــگاه و اولویت هــای پرداخت 
به بازیکنان این تیم گفت: بــه عنوان مثال 
روزبه چشــمی پول می خواست. می گفت 
اگر پول ندهید بازی نمــی کنم. او حقش را 
می خواست. باشــگاه به او ۲ میلیارد و نیم 
چک داد. او پولــش را می خواهد و می گفت 

اگر ندهید بازی نمی کنم.
در ادامه روزبه چشــمی ادعای مدیرعامل 
استقلال را تکذیب کرد و گفت: پولی که فتح 
الله زاده می گوید برای سه یا چهار ماه پیش 
است که من دو سه ماه قبل از آن باید پولم را 
می گرفتم. بعد از جام جهانی بود که پول را 
گرفتم و ایــن را رد نمی کنم ولی آنجایی که 
گفتند اگر من پول نگیرم بــازی نمی کنم، 
برایم سئوال اســت. نه الان نه در این هفت، 
هشت سال که در اســتقلال بودم هیچکس 
نمی تواند از من پیام، حرف و صدایی بیاورد 
که گفته باشم پولم را ندهید بازی نمی کنم.

هافبک اســتقلال خاطرنشــان کرد: یک 
افتضاحی در اســتقلال به بار آمده اســت. 
به جای اینکــه آن را درســت کنیم، دنبال 
این هســتیم چیز دیگری را خراب کنیم و 
بازیکنان را مقابل هم و مقابل هواداران قرار 

بدهیم.
چشــمی اظهار کرد: اگر همــان زمان که 
استراماچونی رفت پولش را می دادند با یک 
مبلغ ناچیز حل می شــد. در این افتضاح نه 

یک نفر بلکه خیلی ها درگیر بوده اند و باید 
پاسخگو باشند. باید تا سه، چهار مدیر قبل 
پاسخگو باشــند که چرا کار به اینجا رسید. 
اســتقلال با نتایجی که گرفته انگیزه دارد 
برود آســیا ولی باید از تلویزیون بازی ها را 
ببیند. یک بازیکن تا چه حد باید درگیر این 

مسائل بشود؟
وی دربــاره اینکــه مدیران اســتقلال هم 
تلاششــان را کرده اند، گفــت: یک زمانی 
تلاش می کنم وقتی ثمره نداشــته باشــد 
به چه دردی می خورد. اگــر پرداختی بود 
که این اتفاقــات رخ نمــی داد. مثل اینکه 

بازیکنــان ما تــلاش کنند و ببازیــم و بعد 
بگوییم تلاشــمان را کردیــم. اینکه صرفا 
تلاش کنم ولی مشکلی حل نشود هیچ چیز 
پیش نمی رود. جایی کار بدتر می شود که به 
جای پیدا کردن یک راه، البته اگر راهی باقی 
مانده باشد... من تعجب می کنم. چه زمانی 
این حرف را زدم )که اگر پــول نگیرم بازی 

نمی کنم(
در ادامه فتح الله زاده وارد این بحث شــد و 
صحبت هــای قبلــی خــودش را که چند 
دقیقه قبلتر بر زبان آورده بود، تکذیب کرد. 
مدیرعامل استقلال گفت: من نگفتم روزبه 

چشــمی پول زیاد یا اضافه گرفته اســت. 
نگفتم چشــمی بازی نمی کنــد! گفتم به 
بازیکن پول ندهی بازی نمی کند. شــما اگر 

تا آخر سال پول نگیری بازی می کنی؟
چشمی در واکنش گفت: حرف شما درست 
اســت ولی مگر تا الان کــه بازیکنان بازی 
کرده اند همــه چیز طبــق قراردادها بوده 

است؟
فتــح الله زاده هم کــه ظاهرا از افشــاگری 
چشــمی ناراحت به نظر می رسید، خطاب 
به بازیکن تیمش تاکید کــرد: به حرف من 
توجه کن. نگفتم پول نگیرد بازی نمی کند. 

داشتم مثال می زدم. روزبه باید پولش را می 
گرفته است. ســه ماه هم دیر گرفته است. 
بحث این بود که اگــر از دیگران پول بگیرید 
چه می شود. شــما جزو بازیکنانی بودی که 

همیشه ایستاده ای.
ســپس هافبک اســتقلال گفت: امســال 
یکسری مشکلات در تیم افتاد. بچه ها برای 
تعهد به هواداران بــازی کردند وگرنه زودتر 

از اینها شیرازه تیم از هم می پاشید.
 مدیرعامل اســتقلال در ایــن گفتگو اعلام 
کرد که بازیکنــان تیمش تــا الان نزدیک 
۶۰ درصد دریافتی داشــته اند و حتی ۱۰ 
بازیکن بالای ۷۰ درصد از قراردادشــان را 
گرفته اند.چشــمی در این خصوص گفت: 
ما یک مشــکل عجیب با درصدهــا داریم. 
باشگاه یک جور حساب می کند و بازیکنان 
هم یک جور. فتح الله زاده خودش می داند. 
این مشــکل پابرجاســت. فتح الله زاده می 
گوید ۶۵ درصد ولی این مشکل بین حساب 

کتاب بازیکن و باشگاه است.
وی افزود: از اول امســال این مشکل بوده و 
هنوز هســت. بحث درصدها مفصل است. 
فتح الله زاده می گوید ۶۵ درصد و بیشــتر 
داده ایم ولی ما قبول نداریــم. نمی خواهم 
خیلی ریز بشــوم. بازیکنان و هواداران یک 
دلخوشــی دارند. با دلخوشــی ما این کار را 
نکنید. نمی شود هر ســال در سرما و گرما 
و با مصدومیت تیــم یک نتیجــه بگیرد و 
دوباره سال بعد به اما و اگر بیافتیم و از آسیا 
حذف شویم یا کسر امتیاز بشود. اگر دنبال 
فوتبالیست حرفه ای هستیم بیرون فوتبال 

هم حرفه ای باشد.

رضایی کاندیدای ورود به تالار مشاهیر بین المللی والیبال شد

 پشت مدیر را خالی کردند

رئیس سازمان خصوصی سازی:

ته دیگ درآمد بورسی استقلال را هم درآوردند

خریدار  رئیس ســازمان خصوصی سازی 
آشــفتگی مالی اســتقلال را در تاریخ بی 

سابقه عنوان کرد.
حســین قربــان زاده رئیــس ســازمان 
خصوصی سازی امشب در یک گفت وگوی 
تلویزیونی گفــت: زمانی که بــورس نبود، 
دو باشگاه درآمدی داشــتند و بیشتر از آن 
هزینه می کردند و بدهی به بــار می آمد اما 
با خلاف واقع گویی مجوز حضور در آســیا 
را می گرفتند اما اخیــرا با بارگذاری مدارک 
و تشــکیل کمیته صدور مجــوز حرفه ای و 
حساســیت کنفدراســیون فوتبال آسیا از 

مسیر قبلی نمی شود رفت.
وی ادامه داد: اینکه باشگاه ها به درآمدزایی 
برســند یک بحــث طولانی اســت و باید 

حق پخش داشــته باشــند و از برندشــان 
درآمدزایی کنند و سپاهان و مس نباید پول 
معدن را خرج بازیکن کننــد و ۷۰ میلیارد 
پول بازیکن بدهد این باشــگاهداری نیست 

و خرج از کیسه مهمان است.
قربان زاده افزود: در باشگاه داری باید درآمد 
عملیاتی داشته باشید و هزینه کنید، قضیه 
حق پخش را باید دولــت و حاکمیت را حل 
کند. صداوسیما ۱۰۰ میلیارد داده است. ما 
۷ میلیارد پرداخت شد و سازمان برنامه پول 
را کامل نداده است. اگر ۵ هزار میلیارد هم به 
استقلال می دادند باز هم کم می آوردند و به 
استراماچونی هم می رسیدند می گفتند کم 
آوردیم. برای جلوگیری از این وضعیت باید 
مســیر واگذاری دو باشگاه از مالکیت دولت 

ایجاد شود و به بخش خصوصی واگذار شود.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی درباره 
صحبت های مظلومی گفت: من مجبورم در 
تلویزیون حرف های تکــراری بزنم که برای 
باشگاه بی در و پیکری که آشفتگی مالی آن 
در تاریخ بی سابقه است، هم استقلال و هم 
پرسپولیس دوران ســختی را می گذارند تا 
چک شــخصی و ریش گرو گذاشتن منتفی 
شود. چک شخصی هزار تا زد و بند می آورد، 
مگــر در فوتبــال کســی چک شــخصی 
می دهد؟وی گفت: آجورلو و ۴ عضور هئیت 
مدیره در دادگاه باید پاسخگو باشند و عضو 
هیئــت مدیره باید پاســخگو باشــد.۳۵۹ 
میلیارد پول به علاوه ۱۵۰ میلیارد، نزدیک 
۵۰۰ میلیارد پول به حســاب باشگاه واریز 
شــده،آذرماه اگــر بدهی اســتراماچونی 
پرداخت می شــد، حدود ۶۰ میلیارد تومان 

بود.
قربان زاده در ادامه پرداخت ۵ میلیاردی به 
فتح الله زاده به دلیل بدهی گذشــته اظهار 
داشت: شــما یک بار پول گرفته اید. نیازی 
کارمند شــما در روزنامه است و این چک ها 
را پیگیری می کــرد، ایــن ۵ میلیارد قبلا 
پرداخت شده و پول را باشگاه داده است اما 
چک دســت فتح الله زاده مانده در حالی که 
چکی که دســت مدیرعامل است باید پانچ 

شود و این حرف درباره ۵ میلیارد است.
وی تاکید کرد: یک ریال این ۵ میلیارد نباید 
پرداخت می شــد. بورس درآمد شما نبوده 

اســت، درآمد عملیاتی از برنــد و تبلیغات 
است. شرایط باشگاه آشفته است صرافی از 
باشگاه اســتقلال ۲۰۰ هزار دلار می گیرد، 
۹۰ هزار تا در حساب می نشیند و ۱۴۰ هزار 
دلار معلوم نیســت کجاست و این آشفتگی 
است. با خصوصی ســازی دیگر عضو هیئت 
مدیره جرات نمی کند، با لابــی بیاید و باید 

مو از ماست کشیده شود.
وی دربــاره شــکایت از مصطفــی آجورلو 
گفت: وی ۱۶۴میلیــارد بدون اجازه کمیته 
مصارف را هزینه کرده است. هیئت مدیره و 
مدیرعامل متولی دارد و باید نظارت می شد 
و به دلیل کتمان وقایع مالی از آنها شکایت 
کرده ایم.قربان زاده درباره ریشــه آشفتگی 
مالی استقلال گفت: وقتی به جای سیستم 
به اشــخاص اعتمــاد می شــود، در همین 
تحریم هزار دلار جابجا می شود، ۲۵۰ هزار 
دلار امیرحســین حســین زاده آمده است 
اما ســندی نداریم. چطور درباره واریز پول 
محبی به باشگاه پرتغالی ۹۰ هزار تا می رود 
اما ۱۴۰ هزار تا واریز نمی شــود و این معنی 
آشفتگی است و این مســائل بر سر باشگاه 

آوار می شود.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی اظهار 
داشــت: آقــای فتــح الله زاده از آذر تا الان 
باشگاه یک ریال درآمد نداشته  و پول قرض 
گرفته شده که بعدا مصیبت می شود. آقای 
فتــح الله زاده! یک قرارداد کــه تامین مالی 

برای استقلال کند برای من بیاورید.

رئیس سازمان خصوصی سازی افزود: منابع 
درآمدی بــورس را کامل اســتقلال هزینه 
کرده و ته دیــک آن را هــم دو مدیرعامل 
این تیم آقای فتــح الله زاده و آقای آجورلو 

درآورده اند.
قربــان زاده افــزود: فــردا هیئتــی برای 
حسابرســی در باشگاه اســتقلال مستقر 
می شود و گزارشی بدون سانســور را برای 
مردم منتشر خواهیم کرد و بازیکن حق دارد 
بداند این هزار دلار درآمد از نقل و انتقال به 
تیم های خارجی کجا رفته اســت. اولین بار 
فتح الله زاده را در کیش دیدم و گفتم همان 
راه آقای آجورلو را می روید.رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی تصریح کــرد: کاری که 
در بورس شــد، نتیجه اش این است، دیگر 
اینطور نیست کسی کاری کند که ۱۰ سال 
بعد صدای آن در بیاید. فتــح الله زاده باید تا 
فردا ۵ میلیارد را حتما برگردانید. این روال 
اشخاص، ملک و ارز باشــگاه را بیچاره کرده 
است. این اتفاقات یک مشــت نمونه خروار 
اســت که باشــگاه را به اینجا رسانده است.
وی در ادامه در واکنش به صحبت مظلومی 
درباره اینکه شــما می خواهید تیم بورس را 
در استقلال مســتقر کنید، گفت: من بیایم 
استقلال چه کار کنم؟ هیئت مدیره ای باید 
بیاید کــه وظایف را کیلویی بــه مدیرعامل 
تفویض نکند. هیئت مدیره ای باید انتخاب 
شــود که نگوید من نمی دانســتم قرارداد 

بازیکن چقدر بوده است.

 وزنه برداری ایران زیر ذره بین افسران
 کنترل دوپینگ

 افســران آژانس بین المللی مبارزه با دوپینگ با حضور در ایران از پنج 
ملی پوش وزنه برداری کشورمان تست دوپینگ گرفتند.

 همــکاری آژانــس ITA و فدراســیون بین المللــی وزنه بــرداری و 
ســختگیری ها برای کنترل دوپینگ در وزنه برداری در ۲ ســال اخیر 
شــدت یافته تا این رشــته را از خطر حذف از بازی های المپیک نجات 
دهند. فدراســیون بین المللی وزنه برداری و آژانس مبارزه با دوپینگ 
نام ورزشکاران مطرح و مدعیان رســیدن به المپیک ۲۰۲۴ پاریس را 
در حوضچه کنترل دوپینگ این فدراســیون قرار داده و آنان باید در هر 

زمان و هر مکانی آمادگی تست داشته باشند.
روز گذشــته ماموران آژانس مبارزه با دوپینگ از میرمصطفی جوادی، 
مهدی کرمی و علیرضا یوسفی در محل اردوی تیم ملی در آکادمی ملی 
المپیک آزمایش گرفته و سپس راهی سمنان شــدند تا از سیده الهام 

حسینی در محل اردوی تیم ملی دختران نمونه دوپینگ بگیرند.
همچنین رسول معتمدی آخرین ملی پوشــی است که امروز در تهران 

آزمایش خواهد داد.
آژانس جهانی مبارزه با دوپینگ در ســال ۲۰۲۳ نام ۹ وزنه بردار را در 
حوضچه RTP قرارداده که شامل پنج ورزشــکار فوق به علاوه پیمان 

جان، کیانوش رستمی، علی داودی و رضا دهدار است.

 بازگشت مدافع مغضوب سرمربی تیم ملی
 به ترکیب اصلی پرسپولیس

مدافع تیم فوتبال پرسپولیس مشکلی برای بازگشت به ترکیب این تیم 
برای بازی با ملوان بندر انزلی ندارد. تمرینات تیم فوتبال پرســپولیس 
برای بازی با ملوان بندر انزلی در حالی ادامــه دارد که مرتضی پورعلی 

گنجی همراه با سایر بازیکنان تمرین می کند.
مدافع سرخپوشــان پایتخت که به دلیل آسیب دیدگی از ناحیه گردن 
راهی دوحه قطر شد پس از پشت سر گذاشــتن چند جلسه درمانی به 

تهران بازگشت تا مورد معاینه کادر پزشکی این تیم قرار بگیرد.
علیرضا حقیقت پزشک پرسپولیس نیز برای حفظ شرایط جسمانی اش 
خواستار حضور چندروزه در تمرینات تیم شد تا سپس بتواند بازی کند. 
از این رو پورعلی گنجی نتوانست مقابل مس رفسنجان در ترکیب خط 
دفاعی این تیم قرار بگیرد اما حالا دیگر مشکلی برای بازی کردن ندارد و 

می تواند مقابل ملوان بندر انزلی برای پرسپولیس بازی کند.

پورعلی گنجی در حالی به ترکیب پرسپولیس باز می گردد که اسمش 
در لیست بازیکنان تیم ملی ایران برای نوروز امسال نبود اما یحیی گل 
محمدی همچنان اعتقاد ویژه ای به مدافــع میانی تیمش دارد تا برای 

پرسپولیس بازی کند.
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و ملوان بندر انزلی ساعت ۱۹:۳۰ 

پنجشنبه ۱۷ فروردین ماه در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

فرهاد مجیدی:

چک پسر فتح الله زاده پاس نشد
ســرمربی ســابق تیم فوتبال اســتقلال تاکید کرد که چکــی که از 

مدیرعامل این باشگاه گرفته پاس نشده است.
 در میانه مناظره جنجالی حســین قربانزاده رئیس سازمان خصوصی 
ســازی با علی فتح الله زاده و پرویز مظلومی مدیرعامــل و عضو هیات 
مدیره استقلال بحث فرهاد مجیدی بازیکن و سرمربی سابق استقلال 
هم به میان آمد و کار به جایی رســید که مجیدی هم مجبور به واکنش 
شد.فتح الله زاده که برداشت ۵ میلیارد تومانی از استقلال داشته، اعلام 
کرد که این مبلغ را بابت چک هایی که به بازیکنانی مثل فرهاد مجیدی، 
امیرحسین صادقی و حنیف عمران زاده در سال های گذشته داده بود، 
گرفته اســت.این در حالی بود که فرهاد مجیــدی از طریق برادر خود 

فرزاد دریافت پول از استقلال با چک فتح الله زاده را تکذیب کرد.
جمله اعلام شــده فرهاد مجیدی از زبان برادرش به این ترتیب اســت: 
»فرهاد گفته هزار تومان هم نگرفته اســت. از آن چهار چک، فقط یک 

چک از پسر فتح الله زاده گرفته که آن هم پاس نشد.«
مدیرعامل اســتقلال که ظاهراً توقع واکنش ســریع فرهاد مجیدی را 
نداشت، گفت: اسنادش هست. در بانک نشــان می دهد که این پول را 

برداشت کردی یا نه.
فرهاد مجیدی در حال حاضر سرمربی تیم اتحاد کلبا امارات است.

تغییر در راه است؟
کار سخت مهاجمان اسم و رسم دار پرسپولیس 

برای بازگشت به ترکیب
تغییرات فنــی ترکیب پرســپولیس در جریان پیــروزی مقابل مس 
رفسنجان کار را برای ورود مهاجم جدید به ترکیب این تیم سخت کرده 
است.تیم فوتبال پرسپولیس در حالی موفق شــد اولین باخت خانگی 
مس در رفســنجان را رقم بزند که مهدی عبدی جای عیسی آل کثیر را 
در ترکیب این تیم گرفت و لئاندرو پریرا به دلیل محرومیت نتوانســت 
در خط حمله بازی کند.دوندگی عبدی پس از هفته ها ناکامی رضایت 
کادر فنی پرســپولیس را به همراه داشت تا شــانس او برای ماندن در 

جمع ۱۱ بازیکن اصلی این تیم افزایش پیدا کند.
عیســی آل کثیر بر خلاف شــایعات منتشــر شــده مبنی بر جریمه 
انضباطی، تنها به دلایل فنی از سوی یحیی گل محمدی نیمکت نشین 
شده اســت و احتمال اینکه بار دیگر بتواند در ترکیب قرار بگیرد حضور 
دارد. با این حــال آمادگی بالای عبدی کار را برای بازگشــت پریرا یا آل 
کثیر به خط حمله سرخپوشــان سخت کرده است تا شــیوه تاکتیکی 
پرســپولیس برای بازی با ملوان می تواند معمای خط حمله این تیم را 
حل کند.در صورتیکه پرسپولیس بار دیگر با دو مهاجم بازی کند شانس 
بازگشــت مهاجمان نیمکت نشــین افزایش پیدا می کنــد در غیر این 

صورت بعید نیست عبدی باز هم در ترکیب اولیه این تیم به میدان برود.



ه  د ا ز ر فخا حســنا - ه نشا ما کر
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه گفت : امیدواریم با برنامه های 
در دست اجرا امسال در کرمانشاه به لحاظ 
وضعیت آب تابســتان متفاوتی را شــاهد 

باشیم و مردم مشکلی نداشته باشند.
رضــا داوودی مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان کرمانشــاه در نشست 
قرارگاه آب کرمانشــاه، گفت : در سطح 
اســتان دو میلیون و ۴۰ هزار نفر شامل 
یک میلیــون و ۵۶۶ هزار نفــر در بخش 
شــهری و ۴۹۸ هــزار نفــر در بخــش 
روســتایی تحت پوشش شــرکت آب و 

فاضلاب هستند.
وی ادامه داد: آب این جمعیت در ســطح 
اســتان از منابع مختلفــی از جمله ۴۵۷ 
حلقه چاه، ۲۷۶ دهنه چشــمه، ۱۳ قنات 

و سد ها تامین می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان، 
شــهر کرمانشــاه را بخش مهمی دانست 

که به لحــاظ تنش آبی نیز بســیار مورد 
توجــه اســت و عنــوان کرد: در شــهر 
کرمانشــاه جمعیتی بالغ بر یک میلیون 
و ۱۸ هــزار نفر را در قالــب بیش از ۱۹۹ 
هزار مشــترک در بخــش خانگی تحت 

پوشش داریم.
به گفته داوودی، آب شــهر کرمانشــاه 
در مجموع از محــل ۱۲۱ حلقه چاه، دو 
دهنه چشــمه، یک قنات و ســد گاوشان 

تامین می شود.
وی نیاز آبی شــهر کرمانشــاه برای افق 
۱۴۱۵ را حــدود ۱۳۷ میلیون مترمکعب 
در ســال برآورد کــرد که قرار اســت از 
محــل چاه های میــان دربند بــه میزان 
۴۴ میلیــون مترمکعب در ســال، ســد 
گاوشــان به میزان ۶۳ میلیون مترمکعب 
در سال و ســایر منابع از جمله چاه های 
عمرمل، چاه های ده پهن، طاقبســتان، 
ســراب قنبر و ... به میــزان ۳۰ میلیون 

مترمکعب در سال تامین شود.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
نیاز آبی شهر کرمانشــاه در سال گذشته 
را بــا احتســاب جمعیت یــک میلیون و 
۱۸ هزار نفری حدود پنج هــزار لیتر در 
ثانیه اعلام کرد و یادآور شــد: با احتساب 
کمبــود ۱۲۳ هــزار مترمکعبــی که در 
مخازن داریم، این نیــاز به حدود ۵۸۰۰ 

لیتر در ثانیه می رسد.
داوودی میزان تولید آب شهر کرمانشاه در 
سال گذشــته را ۴۰۷۰ لیتر در ثانیه اعلام 
و خاطرنشان کرد: در شرایط عادی حدود 
۹۳۰ لیتر در ثانیــه کمبود آب داریم که در 
ایام پیــک مصرف و با احتســاب کمبودی 
کــه در مخازن داریــم، کمبود آب شــهر 
کرمانشاه در ایام پیک چیزی حدود ۱۶۰۰ 

لیتر بر ثانیه بوه است.
وی نیــاز آبی برآورد شــده برای شــهر 
کرمانشاه در ســال جاری را را با احتساب 
جمعیت یــک میلیون و ۳۸ هــزار نفری 
حدود ۵۱۰۰ لیتــر در ثانیه اعلام و پیش 

بینی کرد میزان تولید آب امســال شهر 
کرمانشاه به ۴۸۰۰ لیتر در ثانیه برسد.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه اضافــه کرد: قرار اســت این 
افزایــش تولیــد را از منابــع مختلف از 
جمله حفــر و بهره بــرداری از چاه های 
جدید، ســد گاوشــان و همچنین توزیع 

مناسب آب در شهر تامین کنیم.
داوودی پیش بینی کرد میــزان کمبود 
آب امســال شــهر کرمانشــاه ۳۰۰ لیتر 
در ثانیه باشــد و گفت: تلاش داریم این 
کمبــود از روش های مختلــف مدیریت 
شود و مردم در تابســتان مشکلی نداشته 

باشند .

اصفهان-مریــم مومنــی محســن قدیری 
مدیرعامــل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان از 
کلنــگ زنی نیروگاه خورشــیدی ایــن مجموعه تا 

خرداد ماه امسال خبر داد.
قدیری در دیدار نــوروزی با کارکنــان بخش های 
مختلــف هلدینــگ پتروپالایش اصفهــان گفت: 
امســال از ســوی رهبر معظم انقلاب به نام ” مهار 
تورم و رشــد تولید” نامگذاری شده اســت و ما نیز 
در مجموعه خود تحقق این شــعار را در دستور کار 

داریم.
وی با بیــان اینکه ســال ۱۴۰۲ پروژه هــای بزرگی 
همچــون ZLD، CCRO، HERO و ســاخت ســه 
کولینــگ هیبریدی در دســتور کار اســت، افزود: با 
اجرای این طرح ها حدود ۴۰۰ متر مکعب مصرف آب 

در هلدینگ پتروپالایش اصفهان کاهش می یابد.
مدیرعامل هلدینــگ پتروپالایش اصفهــان با بیان 
اینکه بهره برداری از تصفیه خانه پساب شاهین شهر 
و همچنین انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان از 
دیگر برنامه های در دستور کار هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان برای تأمین آب مورد نیاز اســت، افزود: باید 
توجه داشــت در تماســی که با اســتاندار داشتیم، 
مسئولان منتظر کلنگ زنی نیروگاه خورشیدی ۲۰۰ 
مگاواتی پالایشگاه اصفهان هســتند که تا خرداد ماه 

این امر محقق خواهد شد.
وی در خصــوص رونــد بهره بــرداری از نیــروگاه 

خورشــیدی هلدینگ پتروپالایش اصفهان نیز افزود: 
در این زمینه شرکت مشــعل پویا در ابتدا نیروگاه ۵۰ 
مگاواتی را راه اندازی می کند، به تکنولوژی ســاخت 
سلول های خورشــیدی دســت یافته و پس از آن به 

مرور این نیروگاه تکمیل می شود.
قدیری زمــان بهره برداری از نیروگاه خورشــیدی 

۲۰۰ مگاواتــی هلدینگ پتروپالایــش اصفهان را 
پایان ســال ۱۴۰۳ اعــلام کرد و گفت: بر اســاس 
برنامه ریــزی صورت گرفته قرار اســت شــرکت 
مشــعل پویا طی ۱۲ ســال این نیروگاه را تا تولید 
یک هزار مگاوات برق توســعه دهد کــه این میزان 

برق معادل نیروگاه بوشهر خواهد بود.
وی بــه امضای قرارداد بــاز با نیروگاه برق شــهید 
محمد منتظری اشــاره کرد وافزود: بر اســاس این 
قرارداد این نیروگاه بــرق مورد نیاز مــا را تا زمان 
بهره برداری از نیروگاه خورشــیدی تأمین خواهد 

کرد.
مدیرعامــل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان با بیان 
اینکه با راه اندازی ۲ نیروگاه خورشــیدی یک هزار 
مگاواتی توســط هلدینگ پتروپالایــش اصفهان و 
فولاد مبارکه عقب افتادگی کشــور در بحث انرژی 
های تجدید پذیــر جبران خواهد شــد، افزود: این 
اقدام به منظور اســتراتژی عمومی دنبال می شود 
و این اســتراتژی امروز بــه اصلی ترین سیاســت 

شرکت های بزرگ دنیا تبدیل شده است, 

سنندج-فاطمه ملایی   سرپرســت اداره کل 
صنایع دســتی  و  گردشــگری  میراث فرهنگــی، 
کردســتان گفت: براســاس آمارهــای موجود از 
تاریــخ ۲۴ اســفندماه ۱۴۰۱ تــا ۱۳ فروردین ماه 
ســال جاری بیش از ۴۱۳ هزار نفــر اقامت در این 

استان به ثبت رسیده است.
منصور مهرزاد در این باره اظهار کرد: خوشــبختانه 
در ایام نــوروز با تلاش همه اعضای ســتاد خدمات 
سفر استان، فضای بسیار خوبی برای خدمات دهی 

به مهمانان و گردشگران ایجاد شد.
سرپرســت اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی کردســتان افزود: بر اســاس آمارهای 

موجــود از تاریــخ ۲۴ اســفندماه ۱۴۰۱ تــا ۱۳ 
فروردین ماه ســال جاری ۴۱۳ هزار و ۱۴۴ مســافر 
و گردشــگر نوروزی در اســتان اقامت داده شدند که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۴ درصد افزایش 
داشته است.وی با بیان اینکه بیشترین اقامت مربوط 
به شهرستان های مریوان، ســروآباد و بانه بوده است، 
عنوان کرد: امســال علاوه بر مراکز اقامتی رســمی و 
دارای مجوز شامل هتل، مهمان پذیر، هتل آپارتمان، 
اقامتــگاه بوم گــردی و ســنتی، خانه مســافر و... از 
ظرفیت تعــدادی از کمپ هــای موقــت، مدارس و 
ســالن های ورزشــی هم بــرای اســکان مهمانان و 

گردشگران نوروزی استفاده شد. 

مهرزاد یادآور شــد: همچنیــن در این بــازه زمانی، 
۲ میلیــون و ۳۸هــزارو ۳۳۰ نفــر از جاذبه هــای 
گردشگری استان اعم از تاریخی، طبیعی، روستاهای 
هدف گردشــگری، مذهبــی، فرهنگــی و... بازدید 
کردند که بیشــترین حضور گردشــگر به ترتیب در 
شهرستان های مریوان، سروآباد و بانه به ثبت رسیده 

است.سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی کردســتان از انجام ۹۵۹ فقره بازدید 
نظارتی نیز در این ایام خبــر داد و گفت: در بازدید از 
تاسیسات گردشگری اســتان برای ۷ واحد تشویقی، 
۸۹ واحد تذکــر و ۱۲ واحد اخطار کتبی صادر شــده  

است.

اصفهان
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان خبرداد؛

وگاه خورشیدی ۲۰۰ مگاواتی تا خرداد1402 کلنگ زنی نیر

ثبت اقامت بیش از 41٣ هزار نفر در کردستان

ســال  در  گرگان-مهنازمحمدزمانــی  
گذشــته ۱۰۵۵ تأییدیه ایمنــی و کیفیت برای 

آسانسورهای گلستان صادر شد.
مدیــرکل اســتاندارد گلســتان گفت: در ســال 
۱۴۰۱، ۱۰۵۵ آسانســور مــورد بازرســی قرار 
گرفت و پس از اعــلام نواقص و رفــع تمامی آنها 

موفق به اخذ تاییدیه ایمنی شدند.
ســید مهدی حســینی با بیان این مطلب که: از 
بین آسانســورهای بازرسی شده در سال گذشته، 
۷۳۵ مورد، آسانسورهای جدیدالنصب بودند که 
بازرسی از آنها، بازرســی اولیه محسوب می شد؛ 
افزود: بــا توجه به این کــه اعتبــار تأییدیه های 
صادره برای آسانسور یک ســاله است، نیاز است 
تا مدیران و مالکان ســاختمان ها پــس از اتمام 
اعتبار تأییدیه آسانســورهای خود، برای بازرسی 

ادواری و دریافت تأییدیه ادواری اقدام کنند.
دبیــر شــورای اســتاندارد گلســتان افــزود: 
خوشــبختانه در ســال گذشــته تعــداد ۳۲۰ 
آسانســور که پیش از ســال ۱۴۰۱ تاییدیه اولیه 
دریافت کرده بودند، مورد بازرســی ادواری قرار 

گرفته و تأییدیه ادواری برای آنها صادر شد.
حسینی در پایان یادآور شد: اســتفاده کنندگان 
از آسانسورها می توانند با ارســال کد ۱۰ رقمی 
نصب شــده در داخــل کابیــن آسانســور که با 
عنوان شناســه ملی آسانسور شــناخته می شود، 
بــه ســامانه پیامکــی ۱۰۰۰۱۵۱۷، از وضعیت 
تأییدیه آن آسانســور مطلع شــوند و در صورت 
مشــاهده آسانســور بدون تأییدیه، موضوع را از 
طریق ســامانه پیامکــی ۳۰۰۰۱۵۱۷ یــا تلفن 

۱۵۱۷ به استاندارد گلستان گزارش کنند

شــهردار بوشهر گفت:  بوشهر –رضا حيدري 
از ابتدای تعطیلات نــوروزی ۱۵ هزار و ۷۰۰ نفر 
در کمپ های سه گانه شــهرداری بوشهر اسکان 

پیدا کردند.
حسین حیدری در تشــریح این خبر اظهار کرد: 
شهرداری بوشــهر امسال در ســه کمپ انتظام، 
شــغاب و دهکده گردشــگری پذیرای مسافران 
نوروزی شــده و در صورت نیاز کمپ پارک لیان 

نیز در اختیار مسافران قرار می گیرد.
وی با اشــاره به اســتقرار نیروهای شــهرداری 
در ورودی شــهر در ایــام نــوروز بیــان کــرد: 
بــا اطلاع رســانی گســترده از طریــق توزیــع 
بروشــورهای فرهنگی حاوی نقشــه کمپ های 
نوروزی و همچنین نصــب پرتابل های هدایتگر، 
مســافران نوروزی داوطلب اسکان در کمپ ها در 
کمترین زمان ممکن به مکان های تعریف شــده 

هدایت می شوند.
شــهردار بوشــهر ادامه داد: در کمپ های تعبیه 
شــده توســط شــهرداری، نیازهــای ضروری 
مســافران اعم از آب شــرب، برق، حمام عمومی 

و سرویس بهداشــتی به صورت کامل تامین شده 
اســت که امیدوایــم رضایت منــدی حداکثری 

جامعه هدف را به دنبال داشته باشد.
وی افزود: برای نیمــه دوم تعطیلات نوروزی نیز 
شرایطی پیش بینی شــده تا گردشگران نوروزی 
بدون کمترین دغدغه ای در کمپ های ســه گانه 

استقرار پیدا کنند.
حیــدری در پایان گفــت: از ابتــدای تعطیلات 
نوروزی ۱۵ هــزار و ۷۰۰ نفر در کمپ های ســه 

گانه شهرداری بوشهر اسکان پیدا کردند.

گلستان بوشهر

صدور هزار و 55 تاییده ایمنی آسانسور در گلستان وزی در کمپ های شهرداری بوشهر اسکان 15 هزار مسافر نور

مدیرعامل شرکت آبفای استان خبرداد؛

2 میلیون و ۴۰ هزار کرمانشاهی تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب 
مدیرعامل شرکت مدیریت تولید برق نکا 

اعلام کرد؛
وگاهی در داخل ساخت بیش از ۷ هزار قطعه نیر

 

ســاری  بیش از ۷ هزار و یکصد قطعه مورد نیــاز نیروگاه نکا در 
داخل کشور بومی سازی شد.

حســینعلی تازیکی رئیــس هیات مدیــره و مدیرعامل شــرکت 
مدیریت تولید برق نکا گفت: با مشــارکت فنی، مدیریت و پیگیری 
اداره ســاخت داخــل نیروگاه شــهید ســلیمی نــکا و توانمندی 
ســازندگان داخل کشــور، بیش از ۷ هزار و یکصد قطعه مورد نیاز 

نیروگاه نکا در سال گذشته بومی سازی شد.
او افــزود: در پــی تحریم هــای ظالمانــه دشــمنان بخصــوص 
در ســال های اخیــر و بــا توجه بــه اهمیــت تولید پایــدار برق، 
۲۶۱ نوع و بــه تعــداد ۷۱۰۴ قطعــه مورد نیــاز نیــروگاه نکا با 
مشــارکت متخصصان فنی نیــروگاه و همت و ابتکار ســازندگان، 
تولیدکنندگان و شــرکت های دانش بنیان داخل کشــور از طریق 
مهندســی معکوس تولید و با موفقیت در نیــروگاه نکا نصب و بهره 

برداری گردید.
تازیکه گفت: از ۱۳۹۰ تاکنون بیــش از ۲۱۰۰ نوع قطعه مورد نیاز 
نیروگاه نکا به تعداد بالــغ بر ۸۰ هزار عدد در داخل کشــور بومی 

سازی شد.
این مجتمع نیروگاهی از چهار واحــد  ۴۴۰مگاواتی بخار، ۲ واحد 
ســیکل ترکیبی گازی بــا قدرت اســمی ۱۳۷.۵ مــگاوات، یک 
واحد بخــار دیگر با قــدرت   ۱۶۰ مگاوات و ۲ واحــد ۹.۵ مگاواتی 

توربواکسپندر تشکیل شده است
فعالیت این واحد ها وابســتگی اساســی و زیادی به رونــد تعمیر و 
نگهداری دارد، به طوری کــه واحد های بخار نیروگاه پس از هر ۲۵ 
هزار ســاعت کارکرد به تعمیرات نیمه اساســی نیاز دارند و پس از 

۵۰ هزار ساعت کارکرد نیز تعمیرات اساسی آن ها ضروری است.

===========

طی نوروز امسال ثبت شد؛
رشد ۱۰۰ درصدی تردد مسافر خارجی
 از پایانه های مرزی آذربایجان غربی

معــاون حمل و نقــل اداره کل راهــداری و حمل و نقل  اروميه 
جاده ای آذربایجــان غربی از رشــد ۱۰۰ درصدی تردد مســافر 
خارجی از پایانه های مرزی اســتان طی نوروز ۱۴۰۲ در مقایسه با 

مدت زمان مشابه سال قبل خبر داد.
جابــر اکبرپور افزود: از آغــاز طرح نوروزی نزدیــک به ۱۵۰ هزار 
مســافر نوروزی از  مرز های اســتان تــردد کرده انــد که روز ۲۸ 
اســفند با ثبت ۱۶ هزار و ۸۲۴ تــردد، پر تردد تریــن روز از طرح 

نوروزی در مرزهای استان بود.
وی خاطر نشــان کــرد: در این مــدت ۲۸ هزار مســافر نوروزی 
خارجی از ۴ پایانه مرزی بــازرگان، ســرو، رازی و تمرچین تردد 
داشــتند که ســهم پایانه های مرزی بازرگان و رازی بیشــتر بوده 

است.

 مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری 
و صنایع دستی استان:

بیش از ۹۰۰ هزار نفر از جاذبه های گردشگری 
وین بازدید کردند قز

قزوین   مدیرکل میراث فرهنگی،گردشــگری و صنایع دســتی 
قزوین گفــت: ۹۳۶ هزار نفــر در ایام نــوروز ۱۴۰۲ از جاذبه های 
گردشــگری شــامل بناهای تاریخی و آثار طبیعی اســتان بازدید 

کردند.
علیرضا خزائلی افزود: بیشــترین بازدید از بناهای تاریخی اســتان 
قزوین در این مدت به ترتیــب به دولتخانه صفوی، کاروانســرای 
سعدالســلطنه، آســتان مقدس امامزاده حســین)ع( قلعه حسن 

صباح الموت و حمام موزه مردم شناسی قجر اختصاص داشت.
مدیــرکل میراث فرهنگی،گردشــگری و صنایع دســتی اســتان 
قزوین گفت: دریاچه اوان، بوســتان ملــی باراجین و پل معلق آوج 
نیز از آثار طبیعی پربازدید اســتان از ســوی گردشگران نوروزی 

بود.
وی اظهار کرد: بیــش از ۸۱ هزار نفر از مســافران نوروزی نیز طی 
این مدت از اماکن اقامتی رســمی و غیر رســمی اســتان قزوین 

استفاده کردند.
مدیــرکل میراث فرهنگی،گردشــگری و صنایع دســتی اســتان 
قزوین افزود: در ایام نوروز ۱۱ نوروزگاه در مبادی ورودی شــهرها 
و بناهای تاریخی شــهر قزوین از ســوی این دســتگاه برپا شد که 
در آنها برنامه های فرهنگــی، هنری و آئینی برای گردشــگران و 

شهروندان برگزار شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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لرستان
افزایش ۱۱ درصدی حجم مخازن سد های لرستان

خرم آباد-طولابی  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان گفت: 
۳۸ درصد از مخازن سد های استان پر است.

داریوش حسن نژاد اظهار کرد: درپی بارش نزولات جوی در سال جاری، 
هم اکنون ۳۸ درصد از مخازن ســد های لرســتان پر اســت که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۱۱ درصد افزایش نشــان می دهد. وی با اشاره 
به آخرین وضعیت مخازن سد های لرســتان اظهار کرد: حجم کل مخزن 

سد های مروک، ایوشان، تنگ هاله، خان آباد، کزنار و حوضیان ۲۰۸.۷۱ 
میلیون متر مکعب اســت که در این مقایسه ســد کزنار الیگودرز با ۱۲۹ 
درصد افزایش نســبت به مدت مشابه ســال قبل بالاترین درصد افزایش 
حجم مخزن را داشته است. حســن نژاد با بیان اینکه هم اکنون ۱۱ درصد 
از مخازن سد های لرستان پر اســت، ادامه داد: حجم آب موجود در پشت 
ســد های اســتان ۷۸.۴۳ میلیون متر مکعب گزارش شــده که نسبت به 

مدت مشابه سال گذشــته ۱۱ درصد افزایش را نشان می دهد.مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای لرســتان افزود: در حال حاضر مجموع آب ورودی 
شش ســد اســتان ۹.۹۹ مترمکعب بر ثانیه اســت که امیدواریم با بارش 
نزولات جوی در ماه های آتی شــاهد افزایش حجم آب موجود درپشــت 
سد ها باشــیم و با رعایت الگوی کشــت و مدیریت مصرف برداشت منابع 

آبی تابستانی زیبا را تجربه کنیم.

کردستان
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جزئیات پرداخت ارز با کارت ملی اعلام شد
 بانک مرکزی، دستورالعمل اجرایی نحوه فروش اسکناس در سرفصل 
تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶( از طریق واریز به حســاب ارزی بانکی 

مشتری را منتشر کرد.
به گزارش بانک مرکــزی، با توجه به تغییر روش فــروش ارز به صورت 
اســکناس در ســرفصل تامین نیازهای ضروری )کد۵۶( از پرداخت 
مستقیم اســکناس به متقاضی به روش واریز به حساب ارزی متقاضی 
نزد بانکها، مفاد دستورالعمل اجرایی نحوه فروش اسکناس در سرفصل 

تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶( به شرح زیر است:
۱ـ کلیه بانک ها مکلفند جهــت فروش و پرداخت ارز بابت ســرفصل 
تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶( به صورت اسکناس، بنا به درخواست 
متقاضی نسبت به افتتاح حساب ســپرده قرض الحسنه پس انداز ارزی 

بدون اخذ موجودی اولیه با رعایت مقررات مربوط اقدام نمایند.
تبصره ـ افتتاح حساب به درخواست وکیل متقاضی مجاز نمی باشد.

۲ـ پرداخت بــه صورت اســکناس از محل حســاب ارزی موضوع این 
دستورالعمل صرفاً به صاحب حساب )اصیل( امکان پذیر است.

۳ـ حســاب های مذکور صرفاً به ارزهای دلار /یورو و با منشاء اسکناس 
و جهت استفاده برای واریز اســکناس موضوع سرفصل تأمین نیازهای 

ضروری )کد ۵۶( خواهد بود.
۴ـ برداشت اسکناس از حساب مذکور، صرفاً پس از گذشت ۵ روز کاری 
پس از زمان واریز به حســاب ارزی متقاضی )T+۵( امکان پذیر اســت. 
بانک ها مکلفند پس از دوره مذکور، نسبت به پرداخت اسکناس موضوع 
حساب های این دســتورالعمل در هر زمان حسب درخواست مشتری 
اقدام نمایند.۵ـ کارمزد برداشت از حساب به صورت اسکناس معادل ۵ 
درصد معادل ریالی مقدار برداشت است. نرخ تسعیر برابر با نرخ فروش 
اسکناس دلار/یورو سامانه معاملات الکترونیکی ارز به اضافه یک درصد 
در روز برداشت خواهد بود.۶ـ دریافت هرگونه کارمزد از مشتری برای 
ارائه خدمات موضوع این دســتورالعمل به جز موارد تعیین شــده در 
دستورالعمل، ممنوع است.۷ـ حساب ارزی موضوع این دستورالعمل، 

باید حداقل به مدت شش ماه مفتوح بماند.
تبصره: حداقل موجودی لازم برای اســتمرار حساب ارزی موضوع این 

دستورالعمل ۱۰۰ دلار /یورو خواهد بود.

امکان مشاهده وضعیت اعتباری متقاضیان 
تسهیلات ازدواج و فرزند فراهم شد

امکان مشــاهده وضعیت اعتباری متقاضیان تسهیلات قرض الحسنه 
فرزند و ازدواج فراهم شده است و متقاضیان تسهیلات مذکور می توانند 
پس از ثبت نام، با مراجعه به قسمت »مشاهده وضعیت« در سامانه های 

مربوطه از وضعیت اعتباری خود مطلع شوند. 
به نقل از روابط عمومی بانک مرکزی، به موجب تصمیمات اخذ شــده 
با همکاری نهاد ریاســت جمهــوری در خصوص اعطای تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و فرزند با توجه بــه قانون حمایــت از خانواده 
و جوانی جمعیت، مقرر شــده است: »اعتبارســنجی افراد متقاضی به 

سامانه ثبت نام تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزند اضافه شود.«

بر این اســاس، طی هماهنگی های انجام شــده از تاریخ ۲۵  اسفند ماه 
۱۴۰۱ استعلام رتبه بندی اعتباری متقاضیان بعد از ثبت نام در سامانه 
های مذکور صورت پذیرفته و متقاضیان می توانند با مراجعه به قسمت 
»مشاهده وضعیت« در ســامانه های مربوطه از وضعیت اعتباری خود 

مطلع شوند. 

پرتفوی بیمه تولیدی در سال قبل 38 درصد 
افزایش یافت

سخنگوی صنعت بیمه کشــور گفت: حق بیمه تولیدی کشور در سال 
قبل با رشد ۳۷.۹ درصدی به حدود ۱۶۰ هزار میلیارد تومان رسید.

مجید مشــعلچی فیروزآبادی، در مورد پرتفو )حق بیمه( تولیدی بیمه 
توسط شرکتهای بیمه ای در سال ۱۴۰۱ گفت: حق بیمه تولیدی کشور 
در سال قبل با رشد ۳۷.۹  درصدی از رقم ۱۱۶ هزار میلیارد تومان سال 
۱۴۰۰ به رقم حدود ۱۶۰ هزار میلیارد تومان رســید.وی گفت: حدود 
۲۵ میلیون دســتگاه خودرو و ۲.۵ تا ۳ میلیون موتورسیکلت در کشور 
ما تحت پوشش بیمه شخص ثالث قرار دارند.ســخنگوی صنعت بیمه 
با بین این که حدود ۱۰ میلیون دســتگاه موتور سیکلت تحت پوشش 
بیمه شخص ثالث نیســتند، خاطر نشان کرد: برای تشــویق این افراد 
بخشودگی جرائم عدم بیمه موتورها در نظر گرفته شده است.مشعلچی 
این را هم یادآور شــد با طرح بخشــودگی جرائم نداشــتن بیمه موتور 
سیکلتها تعدادی از دارندگان موتور برای بیمه کردن وسیله نقلیه خود 

اقدام کردند، اما هنوز عده زیادی اقدام نکرده اند.
سخنگوی بیمه مرکزی در مورد این که با توجه به افزایش ۵۰ درصدی 
نرخ دیه در پایان ســال قبل ،آیا دارندگان بیمه نامه شخص ثالث به نرخ 
دیه قبلی باید الحاقیه بگیرند یانه، گفت: بر اساس مصوبه بیمه مرکزی 
از ســال ۱۳۹۵ به بعد، نیازی به دریافت الحاقیه بیمــه نامه با افزایش 
نرخ دیه نیست و صندوق خســارتهای طبیعی در صورت بروز خسارت 

جبران می کند.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد
بورس جذاب ترین بازار برای سرمایه گذاری

 P.E یک کارشناس بازار ســهام گفت: یکی از جذابیت های بازار سهام
پایین این بازار است.مصطفی محمدی، کارشناس بازار سرمایه، گفت: 
بازار ســرمایه به طور معمول از تورم تاثیر می پذیرد و با توجه به این که 
تورم در کشور ما ســیر صعودی دارد، این موضوع موجب شده است تا 

بازار سرمایه بسیار جذاب شود.
این کارشــناس بازار ســرمایه تصریح کرد: تجربه ثابت کرده است در 
زمان تورم ابتدا بازار های دارایی رشد می کنند، مانند بازار های مسکن، 

خودرو طلا و در آخر بازار سهام روند صعودی خود را شروع خواهد کرد.
محمدی بیان داشــت: از طرف دیگر الگو فکری فعالان بازار سهام این 

است که بازار سهام باید خود را به رشد سایر بازار ها برساند.
این تحلیل گر بازار های مالی ابراز داشــت: در ســال ۹۹ بازار ســرمایه 
حباب ســنگینی را تجربه کرد و این موضوع موجب شد تا در نیمه دوم 
سال ۹۹ و همچنین در سال ۱۴۰۰ حباب بازار ســرمایه تخلیه شود و 
در حال حاضر که انتظارات تورمی وجود دارد و شــاخص کل رشــدی 

را نسبت به سایر بازار ها نداشته است، بازار سهام را جذاب کرده است.
این فعال بازار ســرمایه بیان داشــت: قیمــت دلار بازار های موازی 
بازار ســهام نســبت به قیمت دلار بورس بســیار بالاتر اســت، این 
موضوع موجب شده اســت تا بازار ســرمایه جذاب ترین بازار در بین 
سرمایه گذاران باشــد و دیر یا زود دلار بازار سهام خود را به دلار سایر 

بازار ها خواهد رساند.

با کاهش تولید جدید اوپک پلاس
سناریوی نفت ۱۰۰ دلاری جدی شد

سمیرا ربیع  تحلیلگران و معامله گران می گویند کاهش غیرمنتظره 
تولید اوپک پلاس ممکن اســت بازار را دچار محدودیت عرضه کرده و 

قیمت نفت را به مرز ۱۰۰ دلار برگرداند.
 قیمت نفت روز دوشــنبه پس از این که تولیدکننــدگان اوپک پلاس 
کاهش بیشتر تولید به میزان ۱.۱۶ میلیون بشــکه در روز را از ماه مه تا 
پایان ســال ۲۰۲۳ اعلام کردند، بیش از چهار دلار در هر بشکه افزایش 
پیدا کرد. طبق محاســبات رویترز، با کاهش جدیــد، مجموع کاهش 
تولید این گروه به ۳.۶۶ میلیون بشــکه در روز می رسد که معادل ۳.۷ 
درصد از تقاضای جهانی است. اوپک از نوامبر سال ۲۰۲۲، هدف تولید 
نفت خود را به میزان دو میلیون بشــکه در روز کاهش داد و انتظار می 

رفت تا پایان امسال، این هدف تولید را بدون تغییر حفظ کند.
شرکت مشاوره ریستاد انرژی بر این باور است که کاهش جدید تولید از 
ســوی اوپک پلاس، بازار را با محدودیت عرضه روبرو کرده و قیمت ها را 
در ادامه ســال، به بالای ۱۰۰ دلار در هر بشکه می رساند و احتمالا نفت 

برنت تابستان امسال تا رکورد ۱۱۰ دلار پیش خواهد رفت.
گروه مالی یو بی اس هــم انتظــار دارد قیمت نفت برنت تــا ژوئن، به 
۱۰۰ دلار برســد. بانک گلدمن ســاکس پیش بینی قیمت دســامبر 
خود را پنج دلار بالا برد و به ۹۵ دلار رســاند. این بانک ســرمایه گذاری 
آمریکایی اعلام کرد آزادسازی ذخایر نفت استراتژیک در آمریکا و ادامه 
اعتصاب ها در فرانسه و همچنین امتناع واشــنگتن از پر کردن ذخایر 
استراتژیک در ســال مالی ۲۰۲۳، ممکن است باعث شده اوپک پلاس 

به این اقدام مبادرت کند.
مدیر یک پالایشگاه کره جنوبی اظهار کرد: این کاهش تولید، خبر بدی 
برای خریداران نفت است و اوپک پلاس به دنبال حمایت از سودشان در 

برابر نگرانی ها نسبت به کندی اقتصادی جهانی است.
این مدیر پالایشــگاهی کره ای و یک معامله گر چینی گفتند: درســت 
زمانی که اقتصادهای ضعیف، تقاضا و قیمت های ســوخت را سرکوب 

کرده اند، کاهش عرضه اوپک پلاس، قیمت های نفت را بالا خواهد بود.
عربستان ســعودی اعلام کرد کاهش تولید داوطلبانه این کشور، یک 

اقدام احتیاطی به منظور حمایت از ثبات بازار است.
تاکایوکی هونما، اقتصاددان ارشد تحقیقات جهانی شرکت سومیتومو 
گفت، عرضه محدودتر اوپک پلاس، برای ژاپــن منفی خواهد بود زیرا 
باعث افزایش تورم و ضعیف شــدن اقتصاد این کشــور می شود. ظاهرا 
کشــورهای تولیدکننده می خواهند قیمت نفت بــه ۹۰ تا ۱۰۰ دلار 
صعود کند اما قیمت بالاتر نفت به معنای ریســک بالاتر رکود اقتصادی 

و کندی تقاضاست.
به گفته معامله گران، کاهــش تولید اوپک پلاس در حالی روی می دهد 
که پیش بینی می شود خرید از ســوی چین که بزرگترین واردکننده 
نفت جهان اســت، با خروج این کشــور از قرنطینه های کووید ۱۹، در 
ســال ۲۰۲۳ به رکورد بالایی صعود کند و همزمــان، مصرف هند که 

سومین وارد کننده بزرگ جهان است، قوی مانده است.
یک مقام هندی که مایل نبود نامش فاش شود، اظهار کرد: قیمت های 
بالاتر و عرضه کمتر  نفت، ممکن اســت  چین و هند را به خرید بیشــتر 
نفت روســیه ترغیب کــرده و درآمد مســکو را تقویت کنــد. افزایش 
قیمت نفت برنت ممکن اســت باعث شــود قیمت نفت و فرآورده های 
نفتی روسیه به بالاتر از سقف تعیین شــده از سوی گروه هفت، افزایش 
پیدا کند.پالایشــگاه های ژاپن و کره جنوبی اعــلام کردند که به دلیل 
نگرانی های ژئوپلیتیکی، قصد ندارند از روســیه نفت خریداری کنند و 

ممکن است به دنبال عرضه جایگزین از آفریقا و آمریکای لاتین باشند.
به گفته هونما، ژاپن ممکن اســت تلاش کند نفت بیشــتری از آمریکا 

دریافت کند اما واردات نفت آمریکا از طریق کانال پاناما، گران است.

معامله گران همچنین به نظاره واکنش آمریکا نشسته اند که این اقدام 
اوپک پلاس را دور از صلاح دانسته است.

بر اســاس گزارش رویترز، یک معامله گر چینی گفت: در واقع، هدف از 
این کاهش عظیم تولید دور از انتظار، کسب دوباره قدرت قیمت گذاری 

در بازار بوده است.

رییس مرکز ملی خشکسالی سازمان هواشناسی اعلام کرد
 تداوم تنش آبی در شمال کشور تا پایان 

سال آبی
رئیس مرکز ملی مدیریت خشکســالی ســازمان هواشناسی گفت: در 
سال آبی جاری که از مهر ۱۴۰۱ شروع شده، غیر از غرب و جنوب غرب، 
سایر نقاط کشور شرایط نامطلوبی داشت و تهران، قزوین و استان های 
شمالی و ساحلی در شرایط تنش آبی به ســر می برند که این شرایط در 

نیمه شمالی کشور تا پایان سال آبی تداوم دارد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی »احد وظیفه« افزود: میزان بارندگی 
در سطح کشــور طی ســال آبی یعنی از ابتدای مهرماه ۱۴۰۱ تاکنون 
۱۵۰ میلی متر است که این میزان بارش نسبت به نرمال بارندگی ها که 

۱۷۷.۶ میلی متر بوده، ۸ میلی متر کمتر شده است.
وی ادامه داد: اگرچه میزان بارش ها نســبت به سال آبی گذشته حدود 
۱۰ درصد بهبود یافتــه، اما همچنان ۱۶ درصد کمتــر از میزان نرمال 
اســت.رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی سازمان 
هواشناسی کشور گفت: در ۲ سال گذشته اســتان های نیمه شمالی و 
شرقی کشور شرایط نامطلوبی از لحاظ بارندگی داشتند به همین دلیل 

اثر کم بارشی را امسال قوی تر از گذشته می بینیم.
وظیفه بیان کرد: رودخانه ها، آب پشــت سدها و چشــمه ها وضعیت 
مطلوبی ندارند؛ بنابراین شبکه آبیاری کشاورزی نیز آب کافی دریافت 
نخواهد کرد و با افت کیفیت محصول و کاهش برداشت محصول مواجه 
می شوند.وی افزود: بارندگی بهار برای دو هفته اول فروردین ماه نسبتاً 
مطلوب بود؛ اما در هفته آینــده وضعیت نامطلوبــی از لحاظ بارش ها 

پیش رو خواهیم داشت.
رئیــس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشور تاکید کرد: سال آبی جاری غیر از غرب و جنوب غرب 
برای سایر نقاط کشور شــرایط نامطلوبی داشت، شهرهای بزرگ مثل 
تهران، قزوین و استان های شمالی و ساحلی در شرایط تنش آبی به سر 
می برند و شرایط تنش آبی در نیمه شمالی کشــور تا پایان سال تداوم 

دارد.
وظیفه با بیان اینکه استان گیلان از »ســد سفیدرود« برای برنج کاری 
استفاده می کند، افزود: سد سفیدرود از استان هایی تغذیه می شود که 
وضعیت نامطلوب و زیــر نرمال از لحاظ بارندگی دارند و شــرایط برای 

تامین آب برنج استان گیلان هم نامناسب است.
وی خاطرنشــان کرد: پنجره زمانــی بارش ها نیز در اردیبهشــت ماه 
در بسیاری از استان ها بسته خواهد شد و ســامانه های بارشی دیگر از 
مناطق جنوبی کشــور گذر نمی کنند؛ بنابراین فرصت دریافت بارش 

برای استان های جنوبی کمتر از یک ماه است.

صفحه 8
چهار شنبه      16 فروردین 14۰2    شماره 1288
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وزیر اقتصاد اعلام کرد

شفافیت صورت های مالی ۱۱۲۴ شرکت دولتی

خریدار   وزیر اقتصــاد با اعــلام اینکه صورت 
مالی بیش از ۱۱۲۰ شــرکت دولتی برای اولین 
بار شفاف و اعلام شــده است، گفت: برای حمایت 
از تولید و بخش خصوصــی از تغییرات بی ضابطه 
مقررات، غافلگیری و بی خبری فعالان اقتصادی 
و تغییــرات مکــرر آیین نامه هــا و بخشــنامه 
جلوگیری می کنیم. اولین نشست فعالان بخش 
خصوصی با »سید احســان خاندوزی« وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در سال جدید در محل وزارت 
اقتصاد برگزار شــد.وزیر اقتصاد در این نشســت 
پس از استماع پیشنهادات و انتقادات نمایندگان 
بخش های مختلف خطاب بــه فعالان اقتصادی، 
گفت: بــرای وزارت اقتصاد بســیار حائز اهمیت 
اســت که بازخورد فعالان اقتصادی را نســبت به 
تصمیمات اقتصادی مشاهده کنیم، از این جهت 
خواســته ام که در جلســات سیاســت گذاری از 
مجموعه فعالان بخش های مختلف اقتصادی و یا 
کسانی که توان کمک به دولت در مراحل اجرایی 

را دارند، کمک بگیرند.
خاندوزی بیان کرد: با توجه به پیچیدگی اقتصاد 
ایران و درهم تنیدگی مشــکلاتی که در اقتصاد 
کشور اســت جز با همکاری بخش خصوصی در 
حوزه هــای کارفرمایی و کارگــری و تولید، قادر 
به حل این مشــکلات نخواهیم بــود و بارها نیز 
تاکید کرده ام که از نماینــدگان بخش خصوصی 
و اتاق های مختلف بازرگانی کشور دعوت شود تا 
نظرات و دیدگاه ها اصل تصمیم گیری ها را تحت 
تاثیر قرار دهــد و هر تصمیمی که گرفته شــد با 

کمک گرفتن از این بخش ها پیاده سازی شود.
وی اضافه کرد: متاســفانه در اقتصــاد نفتی در 
گذشته با توجه به حس بی نیازی از همه، دولت ها 
دســت در جیب خود کرده با فروش نفت از همه 
بی نیاز بوده و همه تصمیمــات را به تنهایی اتخاذ 
می کردند و به طور کلی بــه تاثیرات تصمیم خود 

بر بخش های مختلف اقتصادی توجهی نداشتند.
وزیر اقتصاد گفت: امروز دشمن ما را در شرایطی 
قرار داده است که درآمدهای نفتی کشور تا حدی 
کاهش یافته، چه بسا بتوان از این تهدید، فرصتی 
برای سیاســت گذاران برای اتخاذ هر سیاســتی 
در بخش اقتصــاد از دیدگاه هــای فعالان بخش 

غیردولتی و خصوصی نیز استفاده کند.

مساله تولید و تورم یک مساله بلندمدت 
اقتصادها است

ســخنگوی اقتصادی دولت ابراز کرد: نام ســال 
جدید که مقام معظم رهبری شــعار سال را مهار 
تورم و رشد تولید عنوان کردند، یک تاکید اضافه 
بر رســیدگی به این مساله محســوب می شود، 
چرا که مســاله تولید و تورم یک مساله بلندمدت 
اقتصادها اســت و دهه هاســت که اقتصادهای 
پیشــرفته دنیــا نیــز در دهه هــای مختلف با 
نوسان های زیادی در رکود و تورم مواجه هستند. 
به طــور کلی، این ادبیــات رکود و تــورم و رکود 
تورمی که در اقتصاد ایجاد می شود نشان از ریشه 

دار بودن همین معضلات اقتصادی است.
وی بی ثباتی در تصمیم گیری ها و خلق الســاعه 
بودن سیاست ها را موجب از بین رفتن پیش بینی 
پذیری برای فعال اقتصادی برشــمرد و گفت: از 
همه فعــالان اقتصادی می خواهم کــه به وزارت 
اقتصاد کمــک کنند که به صــورت تدریجی این 
مســاله را حل کنیم، چرا که این موضوع یک شبه 

حل نمی شود.

لزوم پایان غافلگیری فعالان اقتصادی
 در بخش تصمیم گیری

خانــدوزی ادامه داد: مــا آمادگــی کامل برای 
همگرایــی در اتخــاذ یــک تصمیــم و اجرای 
برنامه بــرای خاتمه دادن به مســاله غافلگیری 
تولیدکننــده و صادرکننــده و توقف تصمیمات 
خلق الســاعه را داریــم. بخشــی از ایــن کمک 
مستقیماً از طریق زیر مجموعه ها قابل اجراست 
و از همه بخش های وزارت اقتصاد می خواهیم که 
بدون اعلام پیشینه تصمیمات اقتصادی خود را 
تغییر ندهند و قطعاً از این به بعد یک اعلام قبلی 
و زمینه ســازی برای هر تصمیمی برای فعالان 
اقتصادی توســط ایــن مجموعه دولــت اتفاق 

خواهد افتاد.
وزیر اقتصاد با اشاره به ظرفیت قانونی وزارتخانه ها 
برای بهره گیــری از اعلام تصمیمــات به بخش 
خصوصی پیش از نهایی شدن گفت: اگر قرار است 
شــعار رونق تولید و مهار تورم را محقق کنیم باید 
تکانه هــای داخلی را کاهش دهیــم و جلوگیری 
از اتخــاذ تصمیمات خلق الســاعه یکــی از این 

تمهیدات است.
وی این نشست با بیان اینکه وزارت اقتصاد، فعال 
اقتصادی و کارآفرین همه در یک جبهه هستیم، 
اضافه کرد: ما مقابل هر نوع اعمال ســلیقه برای 
صــدور مجوزهــا را می گیریم، یعنــی در مقابل 
رفتارهای ســلیقه ای دســتگاه ها بــرای ایجاد 
اشتغال می ایســتیم. گام دوم در ۱۴۰۲ این است 
که از تغییرات بی ضابطه مقــررات و غافلگیری و 
بی خبری فعــالان اقتصادی از تغییــرات مکرر 
آیین نامه هــا و بخشــنامه در وزارت اقتصــاد با 
کمک همه فعالان بخش هــای مختلف اقتصادی 
جلوگیری کرده و بــا کمک همه فعالان اقتصادی 

در مجموعه وزارت اقتصاد اجرا می کنیم.

مهار نقدینگی نباید سبب خشکسالی 
در بخش تولید شود

وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه نبایــد مهار نقدینگی 
سبب خشکسالی در بخش تولید شود، اظهار کرد: 
مســاله بعدی حرکت به ســمت یک نظام تامین 

مالی سالم و سهل الوصول است.
خاندوزی تاکید کرد: وقتی که مــا به دنبال مهار 
تورم هســتیم، قطعاً بانک مرکزی بر شبکه بانکی 
کشور برای مهار تورم فشار خواهد آورد و ما هم با 
کنترل نقدینگی موافقیم که باید این مساله اتفاق 
بیفتد، اما اگر این نقدینگی به گونه ای این کنترل 
شــود که هزینه تامین مالی بــرای تولیدکننده 
افزایش یابــد و در عین حال با همیــن هزینه بالا 
در دســترس هم نباشــد، فعال بخش خصوصی 
و فعــالان اقتصادی را با مشــکل جــدی مواجه 

می کند.
وی ادامه داد: فعالان بخش خصوصی و غیردولتی 
به عنوان نهادهای انتظام بخش در زیر مجموعه ها 
می توانند بهتریــن تصمیمــات را در این بخش 
اتخاذ کنند، چــرا که در غیر این صــورت در این 
شــرایط بانک ها به صلاحدید خود برای پرداخت 
تســهیلات و تامین مالی برای این بخش ها عمل 

می کند.
سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: ما در بورس 
از ظرفیت هایی که برای جذب نقدینگی خرد در 
دست مردم در ســال جدید داریم بهره خواهیم 
برد تا بتوانیم ابزارهــای جایگزین دیگری را برای 
جایگزین کردن تامیــن مالی بخش خصوصی در 

نظر بگیریم و ابزارهای تامیــن مالی زنجیره ای، 
اوراق گام و برخــی ابزار دیگر بــرای این منظور 

استفاده کنیم.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: نظام اعتباری برای تامین 
مالی بخش تولید و بخش خصوصی در بســیاری 
از کشورها مشــکل گشاســت اما در ایران بسیار 
ابتدایی و قدیمی و مندرس در شبکه بانکی کشور 
در حال اجراست در حالی که می توانیم به خوبی 

استفاده کنیم.
خاندوزی گفت: بخش های مختلــف مانند برق 
و گاز و آب نیازمند گفت وگــو با بخش خصوصی 

است.
وی بــا اعــلام آمادگــی وزارت اقتصــاد برای 
بهره گیری از نظــرات بخش خصوصی در موضوع 
مولدســازی دارایی های دولت، افزود: این مساله 
یک پیــام مثبت به فعــالان بخــش اقتصادی و 
غیردولتی اســت چرا که طــی دهه های مختلف 
بخش های دولتی اموال خود را به صورت نادرست 
و ناکارآمدی اســتفاده می کردند و کســی هم از 

مدیران متولی بازخواست نمی کرد.

شفافیت صورت های مالی 1120 
شرکت دولتی

وی اعلام کرد: امروز بیــش از هزار و ۱۲۰ صورت 
مالی شــرکت دولتی برای اولین بار شفاف و اعلام 
شــد تا نخبگان اقتصادی و فعــالان اقتصادی از 
دســتگاه های اجرایی بازخواســت کنند که چرا 
بازدهــی از این بخش ها علی رغــم هزینه زیادی 
برای نگهداری این اموال بســیار ناچیز و کم بوده 

است.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: یعنی یکی از بخش هایی 
که از مولدسازی منفعت قابل توجهی خواهد برد 
بخش خصوصی و فعالان اقتصادی هســتند که 
یا مطالبات خــود را از دولت می گیرنــد و یا برای 
پروژه هــای جدید از این مولدســازی اســتفاده 

می کنند.
خاندوزی همچنین اعلام کرد: نکته پایانی مساله 
کمک به کاهش قیمت تمام شده در اقتصاد ایران 
اســت که یک نهضت در تامین مالی برای بخش 
خصوصی و فعالان اقتصادی اســت. همه ما باید 
برای تحقق این مســاله کمک کنیم چرا که تاثیر 
آن بر تورم و قیمت ها دیده خواهد شــد و بهترین 
شدن عنصر رقابت پذیر شدن محصولات ایرانی با 

نمونه های خارجی خود خواهد شد.
بر اســاس این گزارش در اولین نشســت فعالان 
بخش خصوصی با وزیر اقتصاد، سید محمدهادی 
ســبحانیان، معاون سیاســت گذاری اقتصادی، 
سید عباس حســینی معاون بانک و بیمه وزارت 
اقتصاد، مجید عشــقی رییس ســازمان بورس و 
محمد رضوانی فــرد رییس کل گمرک جمهوری 

اسلامی ایران نیز حضور داشتند.

افشای صورت های مالی 1124 شرکت دولتی
بــه گــزارش ایرنــا، وزارت اقتصاد اعــلام کرد: 
صورت های مالی ســال ۱۴۰۱ مربــوط به ۵۲۱ 

شرکت دولتی امروز در سامانه کدال منتشر شد.
این اقدام در ادامه انتشــار صورت های مالی بیش 
از ۸۰۰ شرکت دولتی در ســال گذشته از سوی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی انجام شــد و تعداد 
شــرکت هایی دولتی غیر بورسی که صورت های 
مالی آنها در ســامانه کدال منتشر شده به ۱۱۲۴ 

شرکت رسید.

آب

 حجــم آب ورودی به ســدهای 
کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 
پایان دوازدهمین روز از فروردین 
ماه ۱۴۰۲ با رشــد ۱۶ درصدی 
روبرو شــد. هم زمان بــا روزهای 
آغازین سال جدید و با گرم شدن 
تدریجی هوا، فعالیت ذوب شدگی 
پوشــش برفــی ســبب افزایش 
ورودی آب بــه ســدها و افزایش 

میزان پرشــدگی آنها شده است.
تازه ترین گــزارش دفتر اطلاعات 
و داده های آب کشــور نشــان از 
آن دارد که حجــم آب ورودی به 
سدهای کشور از ابتدای سال آبی 
جاری تا دوازدهم فروردین ۱۴۰۲ 
به عدد ۲۱ میلیارد و ۴۸۰ میلیون 
متر مکعب رســیده است.پارسال 
و در همین بــازه زمانی این میزان 

۱۸ میلیــارد و ۵۴۰ میلیون متر 
مکعب بوده که رشد ۱۶ درصدی 

را نشان می دهد.
حجــم آب موجود در ســدهای 
کشور از ابتدای ســال آبی جاری 
تا دوازدهــم فروردیــن ماه ۲۷ 
میلیــارد و ۹۹۰ میلیــون متــر 
مکعب شده اســت.این در حالی 
اســت کــه پارســال و در همین 

بازه زمانی حجــم آب موجود در 
سدهای کشور ۲۵ میلیارد و ۲۵۰ 
میلیون متر مکعب بــوده که ۱۱ 
درصد رشد یافته است.حجم آب 
خروجی از مخازن سدهای کشور 
هم از ابتدای ســال آبی جاری تا 
دوازدهــم فروردین ماه امســال 
۱۲ میلیــارد و ۵۷۰ میلیون متر 

مکعب شده است.

رشد ۱۶ درصدی ورود آب به سدهای کشور
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